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این کیو آرکد  را اسکن کنید و در یک دقیقه دستاوردهای مهم  سفر 
یک روزه رئیس جمهور به اســتان اصفهان در حوزه های صنعتی و  

نیروگاهی برای مردم این  استان را ببینید.
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یادداشت
امیرمحمديعقوب پور؛ دبیرگروه »تماشاگر«

مثل تماشای فیلمی پر از امید و حال خوب، با این تفاوت که اینجا همه  چیز »واقعیت« دارد، 
بدون کات و برداشت دوباره. همه  چیز در لحظه اتفاق می افتد، بی آنکه فرصتی برای اشتباه 
وجود داشته باشد. مدال ها و نتیجه ها، یک بهانه همیشگی برای ستایش ورزشکارها هستند 
اما کلکسیون ســختی هایی که برای بردن این جوایز بزرگ پشت سر گذاشته اند، حتی از 
کلکسیون مدال ها باارزش تر به نظر می رسد. پســران و دختران مان در هانگژو، لحظه های 
ناب و باشکوهی ساخته اند؛ به خصوص در رشته هایی که انتظار درخشش شان را نداشته ایم 

و به خصوص در لحظه هایی که انتظار رقم خوردن شان را نداشته ایم.
به آنها می بالیم؛ به واســطه همه دردهایی که کشــیدند تا لبخند روی صورت جماعتی در 
خانه بیاورند. به خاطر همه رنج هایی که تحمل کردند تا امروز اینجا باشــند و سماجتی که 
به خرج دادند تا در این مســیر بمانند و زیر این پرچم رقابت کنند. به آنها و همه لحظه های 
خیره کننده ای که برایمان ساخته اند می بالیم. چه کسی فکرش را می کرد یک روز با هیجانی 
وصف  نشدنی، مشــغول تماشــای پرش خرک باشیم؟ چه کســی فکر می کرد روزی برای 
ژیمناستیک، هورا بکشیم؟ پای ایران و ورزش که وسط باشد اما، هیچ چیز غیرممکن نیست. 
پســران و دختران ایران، با همه وجود در هانگژو مبارزه کرده اند. اینطور نبوده که همه  چیز 
برایشان فراهم باشد و با نهایت تمرکز فعالیت های ورزشی شان را انجام بدهند. آنها جنگیده اند؛ 
روزبه روز و ثانیه به ثانیه، با دغدغه های ریز و درشتی که هر روز در مسیرشان قرار گرفته  است. 
باید بیشتر و بیشتر از آنها حرف بزنیم؛ از مهدی الفتی که برای نخستین بار، ژیمناستیک ایران 
را صاحب یک مدال در بازی های آسیایی کرد. مهدی، در تازه ای را به روی ژیمناستیک ایران 
باز کرد. بوسه  او بر پرچم کشورمان هم دلربایی کرد.  پسران تنیس روی میز را هم نباید یادمان 
برود که بعد از 65سال، تیم ملی را در بازی های آسیایی به مدال رساندند؛ درست همانطور 
که دختران قایقرانی کولاک کردند و با بزرگ ترین مشــکلات ممکن، در بازی های آسیایی 
درخشیدند؛ درست همانطور که فرانک پرتوآذر در رشته سخت و نفسگیر دوچرخه سواری، 
گل کاشت و روی سکوی دومی قرار گرفت. خسته نباشید دلاورها. ممنون که امیدوار ماندید 

و امیدوارمان کردید.
رسیدن به امر محال، به رنج محال است: جمله ای که انگار، برای وصف ورزشکاران ایرانی 
ساخته شده است؛ آنها که از نهایتِ محال تا ممکن، دست از تلاش برنداشتند؛ ستاره های 
استوار روزها و شــب های نفسگیر که خیلی وقت ها، دست  شــان خالی بوده اما همیشه با 
دست هایی پر از مدال به ایران برگشته اند؛ آنها که صبورانه برای این لحظه ها منتظر مانده اند 
و جسورانه به طرف مدال ها رفته اند؛ سازندگان تصاویری که دیدن شان، همه را در غرور غرق 

می کند؛ جماعتی که لذت شان، در رنج مداوم به دست می آید.

به شما  می بالیم...
  علی مهديان؛ استاد حوزه و دانشگاه

شهاب اسفندياری تلاش کرده نظرات خانم 
علم الهدی را نقد کند؛ نقد منصفانه هم البته 
نعمتی اســت، اما چون متن ايشان به بهانه 
يادداشــت بنده در همشهری نگاشته شده، 
برايم جالب شــد که متــن آن را ببینم و 

اشکالاتی که به نظرم می رسد را بیان کنم.

اولین اشکال، اینکه کار سیاسی با کار فرهنگی و رسانه ای فرق می کند.  کنش های خانم علم الهدي که یادداشــت آقای اسفندیاری به آن نقد 1
می کند در دسته فرهنگی و رســانه ای قرار می گیرد؛ نه سیاسی. البته سیاست 
به معنای عام خود همه رفتارهای ما را شــامل می شــود، اما در اینجا حضور در 
ساحت تدبیر و تصمیم گیری مراد است. حالا چرا باید این امر روشن را توضیح 
دهیم؟ به دلیل اینکه کل متن آقای اسفندیاری برای اثبات این توصیه است که 
به خانم علم الهدي بگوید وارد سیاست نشود؛ چون کار سیاسی بلد نیست؛ مثل 
اینکه من بگویم وارد نجاری نشو، بلد نیستی و بعد در مقام استدلال نشان دهم 

که مثلا چون خوب آواز نمی خوانی؛ همین قدر بی ربط.
آقای اسفندیاری ادامه می دهد جملات خانم علم الهدي »بسیار طولانی،  توصیفی و معلم گونه است.« یعنی پس خوب نیست؛ مؤثر نیست. باید 2
پرسید اگر این جملات اینقدر ضعیف و کم اثر است، چطور در فضای رسانه داخلی 
و خارج دست به دست می شود؟ متن مؤثر هم متنی است که به آن رجوع می شود.
خانم دکتر در مصاحبه با رسانه های غربی طبعا ارزشمند است.«3 آقای اسفندیاری می پذیرد که »نقد وضعیت زنان در جوامع غربی توسط 
از این ویژگی نباید ساده عبور کرد. اهمیت این ویژگی را کسانی مي دانند که طعم 
تلخ تقلید و انفعال مقابل غربی ها توسط زنان و مردان دولت های غربگرا را چشیده 

باشند. رویکرد ایشان اما تهاجمی و مؤثر بوده است.
آقای اسفندیاری می گوید: »چه لزومی داشت به عنوان یک زن از طرف مردان  ایران نظری اعلام کند«؛ اصلا چگونه از جانب همه مردان سخن گفته اید؛ مگر 4
»همه مردها از یک طبقه و گروهند«؛ اینها یعنی چی؟ یعنی مردها فقط از جانب مردها 
سخن بگویند و زن ها از جانب زن ها؟ یا یعنی مردها از جانب همه سخن بگویند، ولی 
زن ها از جانب زن ها؟ الان این حرف ها زدنی اســت؟ به علاوه سخن گفتن از جانب 
فرهنگ جامعه که امری وحدانی و یکپارچه اســت، معنا ندارد؟ حتما باید از جانب 
تک تک افراد و گروه ها سخن بگوییم؟ به نظرم این سبک اشکال کردن، آن هم برای 
آنکه ثابت کنند نباید خانم علم الهدي وارد عرصه سیاسی شوند، کمی تعجب آور است.

ایشان درباره جمله »در ایران مردان ترجیح می دهند از زنان خود نخواهند  که کار کنند و پول درآورند.« می گوید شــاید زنان بخواهند کار کنند 5
بیرون خانه یا تحصیل کنند. آقای اسفندیاری بین »برداشتن بخشی از مسئولیت 
اقتصادی خانواده« با »کار کردن زن در جامعه و حضور اجتماعی زن« خلط کرده 
اســت؛ اینها 2مقوله اند. شــاید زن بخواهد برای خودش پول درآورد یا براساس 
علاقه اش یا تکلیفش در جامعه کاری انجــام دهد، اینها ربطی به کمک کردن به 
اقتصاد خانه ندارد. اصلا زنان شــاید خودشان راغب باشند به شوهرانشان کمک 
کنند یا مردان حتی در عمل همراهی هم کنند، اما باز ترجیح مردان این نیست. 

این فهم از فرهنگ غالب جامعه درست است؛ خوب و دقیق هم بیان شده است.
برخلاف زنان غرب برای به دست آوردن حقوق خود مبارزه نکردند؛ زیرا 6 اشکال دیگر ایشان به این جمله خانم علم الهدي است که »زنان ایران 
از این حقوق برخــوردار بودند.« بله این جمله خانــم علم الهدي اگر همی نطور 

انتزاعی و کلی با آن مواجه شویم، اشکال دارد. 
ادامه در صفحه2

  شهاب اسفندياری ؛ مستندساز و پژوهشگر
ضمن احترام به دوستان روزنامه  همشهری، با اين 
اغراق ها، گزاف گويی ها و قطبی سازی ها مخالفم و اين 
ادبیات و برخی مطالب مشابه اين روزها را برای سرکار 
خانم دکتر علم الهدی هم مفید نمی دانم؛ لذا ضمن 
بیان نقدهايی يک توصیه  برای ايشان دارم. به نظرم 

خواندن اين نقدها برای خانم دکتر مفیدتر از آن ستايش ها و تحسین هاست.

همانطور که خانم دکتر علم الهدی در مصاحبه نیوزویک چندبار تصریح  و تأکید کرده اند، ایشان تا قبل از انتخاب همسرشان به ریاست جمهوری 1
هیچ فعالیت سیاسی نداشته اند و اصلا شــخصیت سیاسی نبوده اند. این اذعان 
صادقانه و متواضعانه بســیار ارزشمند اســت. عرصه سیاســت، عرصه بسیار 
پیچیده ای اســت و برای افرادی که هیچ تجربه ای در آن ندارند می تواند بسیار 

پرمخاطره و دارای تبعات ناگوار باشد.
چه متن مصاحبه اخیر با نیوزویک و چه مصاحبه ای که ایشــان در سفر  آمریکای لاتین انجام داده بودند، کاملا نشان می داد که ایشان یک شخص 2
غیرسیاسی است. جملات بسیار طولانی، توصیفی و معلم  گونه در توضیح و تشریح 
برخی مسائل و بی توجهی به برخی برداشت ها از ویژگی های این گفت وگوها بود.

نقد وضعیت زنان در جوامع غربی توســط خانم دکتــر در مصاحبه با  رسانه های غربی طبعا ارزشمند اســت، اما ایشان در این مصاحبه چند 3
جمله گفته اند که مناسب نبود و بعضاً حاشیه ساز شد؛ اول اینکه گفته اند: »در ایران 

مردان ترجیح می دهند از زنان خود نخواهند که کار کنند و پول در بیاورند.«
اولا مشخص نیست منبع و مستند چنین ادعایی چیست؟ ثانیاً چه لزومی داشته 
ایشــان به عنوان یک زن از طرف مردان ایران نظری اعلام کنند. ثالثاً مگر همه 
مردان ایرانی از یک طبقه، گروه و طیف هستند؟ واقعیت این است که میلیون ها 
زن ایرانی در روستاها و شهرها ناچارند برای کمک به تامین هزینه های زندگی 
کار کنند و لذا مانند برخی طبقات دیگر نمی توانند براساس حق انتخاب و ترجیح 
شخصی خود یا همسرشان عمل کنند. رابعاً برخی زنان - که احتمالا خود خانم 
دکتر هم از همین دسته هســتند - با تصمیم و اراده شخصی تحصیلات عالیه 

داشته اند و در جامعه مشغول به کار شده اند.
طبعا همسر آنها هم ممکن اســت در این زمینه حمایت و همراهی کرده باشد، 
اما این به معنای انتظار مالی از کار همسر نیست. خامسا تأکید بر اهمیت نقش 
مادری و همسری نباید با تحقیر و تخفیف کار کردن زنان انجام شود. همانطور 
که رهبر فرزانه انقلاب فرمودند: »خانه داری به معنای خانه نشینی نیست«. لذا به 
دلایل فوق به نظرم بیان جمله فوق الذکر نامطلوب و حتی نقض غرض محسوب 

می شود و یک زن سیاستمدار آن را بیان نمی کند.
جمله عجیب دیگری که خانم دکتر علم الهــدی در این مصاحبه بیان  کرده اند، این اســت که »زنان ایران برخلاف زنان غرب برای به دست 4
آوردن حقوق خود، مبارزه  نکردند؛ زیرا از این حقوق برخوردار بوده اند.« این جمله 
ضمن اینکه بیانگر ناآشــنایی ایشــان با حوزه تخصصی مطالعات زنان و تاریخ 
مبارزات و مطالبات حقوق زنان در ایران است، زاویه دید زنی را تداعی می کند 
که انگار خود از همه حقــوق و مواهب برخوردار بــوده و از اوضاع و احوال زنان 
محروم، مظلوم و ستمدیده در جامعه خبر ندارد. شــاید خانم دکتر علم الهدی 
این گونه نباشند و از ظلم ها به زنان در برخی عرصه ها آگاه باشند، ولی بیان این 
جمله متأسفانه چنین تداعی ای ایجاد می کند که باز ناشی از همان فقدان مهارت 
و تجربه  در کنشگری سیاسی اســت. این جمله اخیر خانم دکتر حتی با دیدگاه 

رهبر معظم انقلاب درباره لزوم پیگیری حقوق زنان هم در تعارض است. 
ادامه در صفحه2

 تحلیل درست از نقش آفرينی همسر رئیس جمهور
پاسخ به یک نقد

سخنی خیرخواهانه با خانم دکتر جمیله علم الهدی
نقدی درباره یادداشت روزنامه همشهری

بازتاب

جمعه خوش
برای  نصف جهان

سفر یک روزه رئیس جمهور به اصفهان 

رئیسی علاوه بر  شرکت در  افتتاحیه جایزه مصطفی ص   
3 افتتاح مهم در این استان داشت

علیه  بی عدالتی در ساخت و ساز
تخلف دوره قبل مدیریت شهری  در بافت فرسوده اطراف حرم عبدالعظیم 

حسنی ع  فاش و تصمیمی به نفع مردم گرفته شد

داده نما
گرافیک: آرش شاه سمندی

ایران در جایگاه سوم اوپک
ایران که روزگاری رتبه دوم تولید نفت ســازمان کشــورهای 

صادرکننده نفت دنیا موســوم بــه اوپک را 
در اختیــار داشــت، تحت تأثیــر 

تحریم هــا جایــگاه خــود را از 
دســت داد و بــه رتبــه چهــارم 

هــم رســید امــا حــالا ایــن نهــاد 
بین المللی از رشد 25.4درصدی تولید نفت 

کشورمان و ارتقای یک پله ای جایگاه ایران رونمایی کرده است.

عربستان

عراق

ایران

امارات
کویت

9114
4046
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2727
2419
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2913
2554
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135
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درصد تغییر

 تغییر تولید
به هزار بشکه
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پروژه  انتقال آب از دریای 
عمان به اصفهان

پروژه  تصفیه گازوئیل در 
پالایشگاه اصفهان

 پروژه  فاز اول  نیروگاه
فولاد مبارکه  اصفهان

 400میلیون 
مترمکعب انتقال آب از دریا

300 تن 
کاهش روزانه انتشار گوگرد در هوا

307مگاوات
  ایجاد ظرفیت روزانه  تولید برق

ضمیمه »دانستنیها « منتشر شد

 انفجار تروریستی 
مرگبار در پاکستان

اتوبوس ها و متروی 
پایتخت نونوار شدند

درخشش دانشمند 
ایرانی در نوبل اسلامی

انفجار تروریستی در مراسم میلاد 
پیامبر ص 52 شهید  بر جای گذاشت

166 اتوبوس  و ۴2واگن مترو وارد 
ناوگان حمل و نقل عمومی شد

امید فرخ زاد جایزه پنجمین دوره 
جایزه مصطفی ص را  گرفت

صفحه3

صفحه17

صفحه5

اولين مدال تاريخ ژيمناستيک ايران
و بوسه افتخارآمیزبوسه افتخارآمیز مهدی الفتی

 به پرچم مقدس کشورمان 
ارزشمندتر از طلا بود
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 سخنی خیرخواهانه
 با خانم دکتر جمیله علم الهدی

آیت الله خامنه ای در دیدار جمعی از بانوان 
می فرمایند: »حرکــت در جهت احقاق 
حقوق زنان در جوامع اسلامی و در جامعه ما، حتماً باید انجام 
گیرد؛ منتها بر مبنای اسلامی و با هدف اسلامی. یک عده نگویند 
که این چه نهضتی اســت و این چه حرکتی است؛ مگر زن در 
جامعه ما چه کم دارد؟ متأسفانه ممکن است بعضی اینگونه فکر 
کنند. این ظاهربینی است. زن در همه جوامع ازجمله در جامعه 
ما گرفتار ستم و دچار کمبودهایی است که بر او تحمیل می شود، 
اما این کمبود، کمبود آزادی به معنای بی بندوباری نیست؛ این 
کمبود، کمبود میدان ها و فرصت ها برای علم، معرفت، تربیت، 
اخلاق، پیشرفت و شکوفایی استعدادهاست. این را باید تأمین و 
جست وجو کرد. این همان چیزی است که اسلام روی آن تکیه 

کرده است.« )بیانات معظم له؛ ۳۰ مهر ۱۳۷۶(
یک موضوع حاشیه ساز دیگر نقش ایشان در برگزاری  همایشــی پرهزینه با عنوان »زنان تأثیرگذار« بود که 5
صرف نظر از کیفیت، شیوه برگزاری و مدعوان اساساً نام آن غلط 
بود؛ زیرا این پیش فرض نادرست را القا می کرد که گویی فقط 
گروه خاصی از زنان »تأثیرگذار« هستند؛ درحالی که یک مادر، 
یک همسر، یک زن کارگر، یک زن کشاورز و یک زن معلم هم 

می توانند بسیار تأثیرگذار باشند.
بر این اســاس به عنوان یک برادر خیرخــواه توصیه  شخصی ام به سرکار خانم دکتر علم الهدی این است که 6
در همان عرصه تخصصی و بســیار بااهمیتی که سال ها در آن 
درخشیده اند، یعنی فلســفه تعلیم و تربیت، به خدمات ارزنده 
آموزشی و پژوهشی مشغول باشند و از ورود به عرصه پرمخاطره 
سیاست پرهیز کنند؛ چراکه هر خطا و لغزشی در این عرصه، غیر 
از هزینه هایی که برای خود ایشــان به همراه دارد، می تواند به 

تصویر رئیس جمهور محترم و دولت هم لطمه بزند.

سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ســیزدهم به  منظور بازدید و افتتاح چندین پروژه و همچنین حضور در افتتاحیه پنجمین دوره جایزه بین المللی 
مصطفی)ص( جمعه )۷ مهر ۱۴۰۲( به اصفهان سفر کرد.

جمعهخوشبراینصفجهان
رئیس جمهور صبح دیروز به منظور بازدید و افتتاح چند پروژه به اصفهان سفر کرد

امیررضا قشقاییدولت
 روزنامه نگار

روز  هــر  اســامی،  جمهــوری  نظــام 
 پیشــروتر از دیــروز؛ اعــام رســمی خبــری
  مبنــی بــر ایجــاد پایــگاه دائمــی ایرانیــان در

 قطب جنوب نماد قدرت و عظمت کشورمان 
در عرصه های نظامی و علمــی بین الملل و 

بیانگر صابت ملت قهرمان ایران است.

 
اپوزیسیون بودن هم خیلی سخته ها

تصــور کــن شــب بــا خیــال برانــدازی 
بــه خــواب بــری و صبــح پاشــی بشــنوی 
جمهــوری اســامی می خــواد تــو قطــب 

جنوب پایگاه دائمی احداث کنه.

 
چند وقت پیش که خبر از خروج بی ســر 
وصدای ناو آمریکایــی از خلیج فارس به 
دریای عمــان اومد، حالاام کــه میخوایم 

قطب جنوب پایگاه بزنیم ..!
الان فهمیدین به قله نزدیکیم یعنی چی 

یا بیشتر توضیح بدم؟؟

خبرسازان

تا انتخابات

تیتر خبر

سوغاتسفربهآفریقایجنوبی
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس درباره 
دستاوردهای حضور در  آفریقای جنوبی 
گفــت: پیشــبرد اهــداف دیپلماتیک، 
گسترش ارتباطات مالی بین بانکی با اعضا 
و رایزنی به منظور توســعه همکاری ها با 

اقتصادهای نوظهور بریکس از ابعاد این سفر بود./خانه ملت

واکنشبهادعایتکراریامارات
ابوالفضل عمویی، ســخنگوی کمیسیون 
امنیت ملی مجلس در واکنش به ادعاهای 
تکراری اخیر امارات درباره جزایر سه گانه 
گفــت: از نظر حقوقی، اگر امــارات درباره 
جزایر سه گانه شکایتی کند، به سرانجامی 

نخواهد رسید./ایسنا

خبرهای کوتاه از دنیای سیاست
  ســیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
در پیامی به همتای پاکســتانی خود، 
ضمــن محکومیت اقدام تروریســتی 
ناجوانمردانــه در منطقه بلوچســتان 
پاکســتان گفت کــه این اقــدام کور 
بــار دیگر نشــان داد تروریســت ها با 
ناآگاهــی و دوری از تعالیــم رحمانی 
دیــن مبیــن اســلام، هدفــی جــز 
 ایجــاد تفرقــه در بیــن مســلمانان

 ندارند.
  حنیف جبالــی، رئیس مجلس مصر 
در دیدار با محمدباقــر قالیباف، رئیس 
مجلس شورای اســلامی، در راســتای 
توســعه روابط ایران و مصر، از همتای 
ایرانی خود برای ســفر به قاهره دعوت 

کرد.
  ســیدمجید میراحمــدی، معاون 
امنیتی و انتظامی وزیر کشــور گفت: 
تلاش ضدانقــلاب در زاهــدان برای 
 احیای دوباره اغتشاش با شکست مواجه

 شد.
 کاظــم صدیقی، امــام  جمعه موقت 
تهران گفــت: برخی به  دنبــال ایجاد 
ناامنی روانی در جامعه و سلب اعتماد از 

مسئولان هستند.
  موســی غضنفرآبــادی، رئیــس 
کمیســیون قضایــی مجلــس گفت: 
۲۹شهریور گزارش مصوبات کمیسیون 

قضایی درباره لایحه عفاف و حجاب به 
شورای  نگهبان ارســال شد و این شورا 
۱۰روز برای بررســی مصوبات مجلس 
فرصت دارد که این زمان تا ۱۰روز دیگر 

هم قابل تمدید است.
 امیرعلیرضــا صباحی فــرد، فرمانده 
پدافنــد هوایــی ارتش گفــت: ایران 
اســلامی دارای امن ترین آســمان در 

دنیاست.
  حســن کاظمی قمی، نماینده ویژه 
رئیس جمهور در امور افغانستان، مواضع 
ایران را در قبال تحولات افغانستان، در 
نشست موســوم به »فرمت مسکو« با 
حضور نمایندگان ۱۵کشــور در کازان 

روسیه تشریح کرد.
 حمیدرضا دهقانی، ســفیر ایران در 
قطر از انجام آخرین هماهنگی ها برای 
آغاز بهره برداری از دارایی های ایران نزد 

بانک های قطری خبر داد.
  سازمان اطلاعات فرماندهی  انتظامی 
اســتان اصفهان  از دســتگیری عامل 
خرابکاری در شبکه دیتای توزیع برق 

اصفهان خبرداد.
 امیرمحمدرضا آشــتیانی، وزیر دفاع 
گفت: حضور ایران در نمایشــگاه های 
بین المللــی نظامی، تأثیر بســیاری بر 
تعاملات اقتصادی و صادرات کشــور 

دارد.

 3شاخص
 کلیدی شورای ائتلاف

رئیس شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب در نشست کمیته 
انتخابات این شــورا، با اشــاره به ضــرورت بهره گیری از 
تجربه های دوره های قبلی انتخابات، بر تدوین شاخص های 
دقیق به منظــور انتخاب کاندیداهای حضــور در انتخابات 
اســفندماه مجلس تأکید کرد. غلامعلی حدادعادل با بیان 
اینکه در مجلس دوازهم باید دنبال شناســایی و استفاده 
از همه ظرفیت های جبهه انقلاب باشــیم، افزود: تأکید ما 
در معرفی کاندیداها، تمرکز بر ۳اصل کلیدی »کارآمدی«، 
»عقلانیت« و »انقلابی بودن« است. وی با اشاره به ارزیابی 
عملکرد نمایندگان دوره یازدهم مجلس، گفت: اگر افرادی 
در این ارزیابی نمره قابل قبول کســب نکنند، در فهرست 

شورای ائتلاف قرار نمی گیرند./ایرنا

دستگاهقضاییدرخدمترونقاشتغالزایی
قوه قضاییه در ســال های اخیر رفع مشــکات تولیدکنندگان را بــا اولویت ویژه ای در دســتورکار قرار داده اســت. 
براین اساس به دنبال سفر اردیبهشت ماه غامحسین محسنی اژه ای به کردستان، مشکات 2کارخانه این استان 

رفع شد و با این اقدام، برای بیش  از 700نفر اشتغال ایجاد می شود./میزان

چترگستردهامنیتهوایی
توانمندی های پدافندهوایی ارتش در سال های گذشته به صورت چشمگیری افزایش یافته است. برهمین اساس 
هم هســت که امیر عباس عظیمی، فرمانده منطقه پدافند هوایی شــمال غرب ارتش اعام کرد: پدافندهوایی 

ارتش در بیش  از 4700نقطه، حتی در صعب العبورترین نقاط کشور مستقر است./فارس

@Ansarii_rahim

@ishikhaki

@alin_asr

عبدالرحیم انصاری

ایشی خاکی

علی نصرالهی

بهگفتهفرماندهنیرویدریاییارتشایران
پایگاهدائمیِایراندرقطبجنوباحداث

خواهدشد.

افتتاحفازنخستنیروگاهفولادمبارکه
ظرفیت فاز نخست نیروگاه شهید کاظمی فولاد مبارکه ۳۰۷ مگاوات و 
ظرفیت کلی آن ۹۱۴ مگاوات است. برای بهره برداری این پروژه حدود 
۲۰ هزار میلیارد تومان ســرمایه گذاری توسط شرکت فولاد مبارکه 
انجام شده است. از سوی دیگر نیروگاه شهید کاظمی فولاد مبارکه 
سومین واحد نیروگاهی خودتامین صنایع است که تاکنون وارد مدار 
شده است. داشتن بالاترین استانداردهای نیروگاهی، کاهش میزان 
مصرف گاز و آب مصرفی و بومی سازی بیش از ۷۰ درصد تجهیزات 
ازجمله ویژگی های نیروگاه »شــهید حاج احمد کاظمی« شرکت 

فولاد مبارکه است.

حلمشکلمردمدرزمانکمتر
سیدابراهیم رئیسی در جریان بازدید از پروژه انتقال آب از دریای عمان به اصفهان 
و آغاز عملیات اجرایی گام دوم این پروژه گفت: آبرسانی برای مصارف آشامیدنی، 
صنعت و کشاورزی، مسئله مهمی اســت؛ به ویژه اینکه استان اصفهان مشکل 
کمبود منابع آبی دارد. گزارش ها درباره این پروژه از صرفه جویی در زمان اجرای 
آن حکایت دارد و کاری که باید در مدت ۳ سال انجام می شده، ظرف یک سال 
انجام گرفته است و اینکه مشکل مردم در زمان کمتری حل می شود، جای بسی 

خوشحالی دارد.

اتفاقاتمهمسفریکروزه
بهاصفهان

 بازدید از »خط انتقــال آب دریای عمان به 
اســتان اصفهان« و آغاز عملیات اجرایی فاز 

دوم این طرح
  بهره برداری رسمی از پروژه »تصفیه گازوئیل 

)DHT( پالایشگاه اصفهان« 
 حضور در مراســم افتتاحیه پنجمین دوره 
جایزه بین المللی مصطفــی)ص( که به نوبل 

اسلامی در جهان مشهور است.

رئیسجمهورچهگفت؟
پیشرفتی که عامل قدرت می شود

رئیس جمهور در جریان مراســم بهره برداری رسمی فاز نخست 
نیروگاه برق مجتمــع فولاد مبارکه ضمن قدردانــی از زحمات و 
تلاش های دست اندرکاران این مجتمع صنعتی و تولیدی گفت: 
با تحقق اهداف درنظر گرفته شده در این عرصه، ایران که در حال 
حاضر رتبه دهم تولید فولاد در جهان را دارد، به جایگاه اولین ها در 

این عرصه ارتقا خواهد یافت. 

آغازفازدومپروژهانتقالآبازعمان
هدف اصلی در این پروژه انتقال ۴۰۰میلیــون مترمکعب آب از دریای 
عمان به استان اصفهان اســت. نرخ فرونشست زمین در استان اصفهان 
بسیار بالاســت و مهم ترین عامل این موضوع، استفاده بی رویه از منابع 
آب زیرزمینی و خشکی زاینده رود است.در فاز نخست این پروژه که تنها 
بخشی از برنامه جامع احیای زاینده رود است، ۷۰میلیون مترمکعب آب 
در سال به استان اصفهان منتقل خواهد شد و وابستگی صنایع اصفهان به 

منابع زیرزمینی و زاینده رود از بین خواهد رفت.

بهرهبرداریازواحدتصفیهگازوئیل
از جمله دستاوردهای پروژه مهم تصفیه گازوئیل می توان 
به تولید روزانه ۱۶ میلیون لیتر گازوئیل و سوخت پاک 
مطابق با استاندارد یورو ۵، جلوگیری از انتشار ۳۰۰ تن 
گوگرد در روز در هوای کلانشــهرهای کشور و کاهش 
 ppm10 گوگرد گازوئیل تولیدی پالایشگاه به کمتر از
اشاره کرد. لازم به ذکر است که ارزش مالی این طرح ۵۱۱ 

میلیون یورو است.

  تحلیل درست از نقش آفرینی 
همسر رئیس جمهور

واقعیت آن است که زنان اساسا در طول تاریخ  ادامه از 
دچار مظلومیت هســتند که برای احقاق صفحه اول

حقوقشان باید حرکت کنند و اقدام اجتماعی انجام دهند، اما این 
جمله را با توجه به فرامتن و همه قرائن حالیه و مقامیه باید دید.

   اولا خانم علم الهدي خودش جزو زنانی است که داخل ایران 
در این جهت تلاش می کند. لااقل ایــن دو کتاب را ببینید؛ در 
کتاب »اندیشــه های راهبردی زن و خانواده« مقاله ای دارند 
که زن غربی، ســنتی و انقلابی را مقایسه می کنند یا کتابی به 
نام »آسیب شناسی نظام آموزشی از دیدگاه جنسیتی« دارند. 
 همچنین حضور ایشان در مجموعه تصمیم ساز نظام تعلیمی

- تربیتی هم نشان می دهد ایشان قائل به این نیست که هر چه 
هست، خوب است.

   ثانیا بحث اساســا درباره نقد غرب اســت؛ مثــل اینکه در 
 خانواده ای به دلیل اعتیاد، فقر، دزدی و چه و چه بین زن و شوهر 
دعواست. بعد وقتی یک خانم دیگر که خانواده خوبی دارد، آن 
خانواده اول را نقد کند، بگوید: ما الحمدلله مشکلی نداریم. این 
به معنای آن نیست که ما جای رشد نداریم یا خطاهایی نداریم. 
اگر کســی تکاپوی زن دچار بحران هویت در غرب را ببیند و 
»مبارزه« او را شنیده باشد، تأیید می کند که زن ایرانی دچار این 

بحران ها در کرامت و حقوق نیست.
   حالا شما اگر بیایید این جمله را از کانتکست خود جدا کنید 
و با جمله مقام معظم رهبری که در توصیه به زنان ایرانی برای 
حرکت و رشد در جهت رفع نقایص تاریخی است، مقایسه کنید، 
کمی بی انصافی اســت. مقام معظم رهبری می گویند ما برای 
احقاق حقوق زنان هم باید از دارایی های خودمان استفاده کنیم 

و به همان ها رجوع کنیم. )۱۳۹۰/۱۰/۱۴(

ادامه از 
صفحه اول
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جهاننما

انباشته شدن انبوهی از زباله در لندن
انبوهــیاززبالههــادرخیابانهای
شــرقلندنباقیماندهوبهداشــت
عمومــیراتهدیــدمیکنــدزیرا
کارگرانونظافتچیــانخیابانها
بهمدت2هفتهاستکهبهدلیلپایین

بودندســتمزدهادســتبهاعتصابزدهاند.ساکنانمحلی
وکســبوکارهااز»شــورایتاورهملتس«لندنخشمگین
هستند،زیرابابتاعتصاب2هفتهایمأمورانجمعآوریزباله
کهتپههاییازکیسههایآشغالسیاهرنگوجعبههایمقوایی

وپلاستیکیرادراینمنطقهانباشتکرده،کارینمیکند.

انفجار تروریستی
در بلوچستان پاکستان
مقامهایمحلیپاکســتانورسانهها
ازیکانفجارتروریســتیدراســتان
بلوچستانپاکستانخبردادندکهطی
آنحداقل۵2نفرشهیدودههاتندیگر
زخمیشــدند.منابعرسانهایازقبیل

رویترزوآسوشیتدپرسخبردادندکهبهیکتجمعوگردهمایی
مذهبیدرپاکستان،حملهتروریستیشدهاست.استانبلوچستان
درجنوبغربیپاکستان،درگذشــتهمحلیبرایحملاتشبه

نظامیاناسلامگراوجداییطلببودهاست.

غارت شبانه اپل استور در فیلادلفیا
ویدئــویغارتگریدههانفــرکهبه
چندینمرکــزخریــدازجملهیک
اپلاستوردرشهرفیلادلفیاهجومبرده
ودستبهسرقتزدند،درشبکههای
اجتماعیدســتبهدســتمیشود.

غارتگرانصدهادستگاهآیفونسری1۵وآیپدرابهسرقتبردند
ومقابلهپلیسبابرخیازسارقانهمنتوانستازحجمسرقتها
بکاهد.پلیسمدعیاستکه۵2نفررادراینرابطهدستگیرکرده
که3خردســالنیزدرمیانغارتگراندیدهمیشدند.شاهدان

میگویندافرادمهاجمبیشاز100نفربودهاند.

آمریکا به جنایت آشکار 
علیه سوریه ادامه می دهد

نماینده دائم ســوریه در سازمان ملل طی سخنانی 
در جریان نشست شــورای امنیت درباره تحولات 
این کشــور تأکید کرد که غرب و آمریکا معیارهای 
دوگانه ای را در قبال ســوریه درپیــش گرفته اند. 
به گزارش ســانا، وی افزود: برخی از اعضای دائمی 
شــورای امنیت به ویژه آمریکا به ارتکاب اقدامات 
جنایتکارانه آشکار علیه سوریه ادامه می دهند و حین 
انعقاد جلسات شورای امنیت درباره لزوم احترام به 
منشور ســازمان ملل و اهمیت دفاع از حقوق بشر 

صحبت می کنند.

جهاد اسلامی: رابطه ما با ایران، 
عمیق و راهبردی است

احسان عطایا، عضو دفتر سیاسی جنبش جهاد اسلامی 
فلسطین تأکید کرد که این جنبش حاضر است برای 
موفقیت راه و روش خود، هر هزینه ای را پرداخت کند. به 
گزارش المیادین، عطایا رابطه با جمهوری اسلامی ایران 
را عمیق و راهبردی دانست و گفت: رابطه ما با ایران، 
سوریه و حزب الله نقطه ثقلی در آموزش های نظامی و 

بهبود عملکرد ماست.

خبرنگار صهیونیست: مردم 
عربستان هیچ تمایلی

 به مصالحه با تل آویو ندارند
خبرنگار شــبکه 12 رژیم صهیونیستی با اشاره به 
سفر خود به عربستان گفت که مردم این کشور، هیچ 
تمایلی به عادی سازی روابط ریاض-تل آویو ندارند. 
وی در این زمینه تأکید کرد: در جریان ســفرم به 
عربستان و مصاحبه با شماری از شهروندان در آنجا، 
می توانم بگویم که مردم عربستان توافق عادی سازی 
با اسرائیل را نمی پذیرند و مسئله فلسطین همچنان 

در میان آنان حضور دارد.

صهیونیست ها به مهاجرت 
از فلسطین اشغالی فکر می کنند
نظرسنجی انجام شده توســط مؤسسه موسوم به 
»سیاست یهودی« )JPPI( نشان می دهد 3۷درصد 
از یهودیان به فکر گرفتن پاسپورت خارجی و خروج 
از سرزمین های اشــغالی درصورت تصویب لایحه 
جنجالی »تغییرات قضایــی« مدنظر کابینه رژیم 
صهیونیستی هستند. این نظرسنجی همچنین نشان 
می دهد که 32درصد صهیونیست های سرزمین های 

اشغالی احساس ناراحتی می کنند.

جهانمقاومت

تیراندازی مرگبار در دانشگاه روتردام هلند
مقامات پلیس هلند اعلام کردند که یک دانشــجوی هلندی با اســتفاده از اســلحه ۳نفر را به قتل رساند. به گزارش 
رویترز، این دانشجوی مسلح هلندی در شهر روتردام، ابتدا به یک زن و دخترش که در همسایگی وی زندگی می کردند 

تیراندازی کرد و سپس به کلاسی در بیمارستان دانشگاهی روتردام رفته و استاد این کلاس را نیز هدف قرار داد.

چالش گرانی سوخت در کمین زمستان۲۰۲۳ انگلیس
ده ها مؤسسه خیریه در انگلیس طی نامه ای سرگشاده به نخست وزیر این کشور درباره چالش میلیون ها خانوار 
آسیب پذیر برای تامین هزینه های افسارگسیخته برق و گاز در زمستان امسال هشدار دادند. به گزارش دیلی میل، 

بهای مصرف برق و گاز در انگلیس قرار است ۱۳درصد نسبت به زمستان سال گذشته افزایش یابد.

عکسنوشت

جشن و شادی در نیجر در پی خروج سفیر فرانسه
هزاران نفر از مردم نیجر، در مرکز شهر نیامی پایتخت این کشور جمع شده و خروج »سیلوان ایتی« 
سفیر فرانسه از این کشور را جشن گرفتند؛ خروجی که در نهایت با تهدید حاکمان نظامی نیجر 

باوجود بی میلی پاریس صورت گرفت.

چهرهبینالملل

رئیسجمهوراوکراینپسازدیدارباینساســتولتنبرگ،دبیرکلناتودر
کییفباحضوردریککنفرانسخبریمشــترک،تأکیدکرد:تابهامروز،
براساسگزارشهایسرویسهایاطلاعاتیماهنوزهیچموشکایرانیای
بهروسیهفروختهنشدهاست.زلینسکیافزود:سرویسهایاطلاعاتیمادر
اینخصوصبامقاماتکشورهایمتحددرتعاملوتماسدائمیقراردارند.
اندیشکدهمؤسسهمطالعاتجنگ)ISW(مدعیشدهکهمقاماتایرانیو
روسیهممکناستپسازانقضایمحدودیتهایمربوطهدرقطعنامه2231
سازمانمللدر1۸اکتبر)2۶مهر(،توافقنامهایدرموردفروشپهپادوموشک
منعقدکنند.اروپاوآمریکادرماههایگذشــتههموارهمدعیارسالسلاح
نظامیوپهپادازسویجمهوریاسلامیایرانبهروسیهشدهاندواینادعااز

سویرسانههایغربیتشدیدشدهاست.

زلینسکی: هیچ مدرک تأیید شده ای درباره 
فروش موشک از ایران به روسیه وجود ندارد

کیوسک

هشتگ

فواد ایزدی
استاد دانشگاه و محقق

یک کارشناس امور ایران در وبینار اندیشکده 
کارنگی معتقد است ایران یکی از مشکلات اصلی 

۸رئیس جمهور پیشین آمریکا بوده است و حداقل 
۸رئیس جمهور آینده آمریکا هم همین مشکل را 

خواهند داشت.

کلر دالی
نماینده پارلمان اروپا

اتحادیه اروپا رسما عملیات نظامی آذربایجان را 
محکوم کرد. اما در واقع، سیاست های اتحادیه اروپا به 

این درگیری دامن زد.

جهان عرب
اکانت تحلیلی

تولیت حرم امام علی)ع( از لغو جشن ولادت 
پیامبر)ص( به دلیل فاجعه حمدانیه که بیش از ۱۰۰نفر 

در مراسم عروسی در آتش سوختند، خبر داد.
متوفیان از مسیحیان عراقی بودند.

سرقت 60هزار ایمیل وزارت خارجه آمریکا 
در متن یک جلسه توجیهی ادعا شده است که هکرهای وابسته 
به دولت چین اوایل تابستان امسال به عنوان بخشی از عملیات 
بزرگ سایبری، حدود 60هزار ایمیل را از صندوق های ورودی 
ناشــناس 10 نفر از کارکنان وزارت خارجه آمریکا به سرقت 
بردند. بنا به گفته یکی از کارکنان دفتر »اریک اشمیت« سناتور 
آمریکایی که خواست نامش فاش نشود، مقام های ارشد وزارت 
خارجه ایالات متحده، جزئیات جدیدی از این عملیات هکری در 

جریان جلسه توجیهی برای کارکنان سنا فاش کردند.

روزنامه نیویورک تایمز ]آمریکا[

اعتراف غرب به قدرت فضایی ایران
ایران به تازگی سومین ماهواره 
نظامی خود را با موفقیت به مدار 
زمین پرتاب کرد. ماهواره ای با 
قابلیت تصویربرداری و با نام »نور3« که براساس اعلام منابع رسمی در 
ارتفاع ۴۵0کیلومتری )2۸0مایلی( از سطح زمین در مدار قرار گرفته 
است. نکته قابل توجه آنکه موشک »ماهواره بر« این ماهواره نیز ایرانی 
و با نام »قاصد«، یک ماهواره بر 3 مرحله ای بود که با موفقیت ماموریت 
خود را به سرانجام رساند. البته »نور3« نخستین ماهواره ایرانی نیست 
که در مدار قرار می گیرد، بلکه پیش تر نیز در اردیبهشت1399، ماهواره 
نور1 با موشک قاصد در مدار ۴2۵کیلومتری زمین قرار گرفته بود. نور1 
نخستین ماهواره »چند منظوره« و با »کاربرد دفاعی« ایران بود که به 
فضا پرتاب شد و پس از آن در اردیبهشت1۴01 ماهواره نور2 در مدار 
زمین قرار گرفت. اکنون نور3 نیز در مسیر همان موفقیت قبلی به گرد 

زمین به چرخش درآمده است.

بسیاریازاندیشکدههاومؤسساتغربیبهتوانپیشرفتهوتواناییتکنولوژیکایراندرحوزههوافضااذعاندارند

   اعتراف بی سروصدای آمریکا

   ترس اندیشکده آمریکایی از برد موشک های ایرانی

   سپاه در آستانه دستیابی به موشک های بالستیک قاره پیما

   مشابهت تکنولوژی غربی با موشک ایرانی

   ذوالجناح؛ قدرتمندترین موشک ایرانی
اندیشکدهواشنگتندرگزارشــیبااشارهبهتوانموشــکیایران،موشک
ذوالجناحرایکیازقدرتمندترینموشکهایایرانیمیداندکهازیکموتور
سوختجامداستفادهمیکندوطبقگزارشها74تننیرویرانشتولید
میکند.همچنینگفتهشدهاینموشکمیتواندیکماهواره210کیلوگرمی

رادرمدار۵00کیلومتریزمینباموفقیتودرصدخطایکمقراردهد.

   گام فضایی ایران با استفاده از سامانه بومی
»لیکاس«،کارشناسدفاعیمستقردرویرجینیادرحوزهکنترل،دفاعموشکیو
استراتژیهستهایدریادداشتیدرمجله»چشماندازروابطبینالمللیخاورمیانه«
معتقداست،ایرانتوانستهبرخیازموشکهایبالستیکزیردریاییمتعلقبه
دورانشورویراتجهیزکردهوارتقادهد؛هرچندورودایرانبهفضابااستفادهاز

سیستمبومیتوسعهیافتهصورتگرفتهاست.

رضا عموییگزارش
روزنامهنگار

قدرت ماهواره ای و موشكی ایران از زبان غرب

خبرگزاری آسوشیتدپرس: 
اعتراف بی سروصدای 
آمریكا به توان و قدرت 

موشكی ایران 

موسسه »نیولاینز«: افزایش 
برد موشكی ذوالجناح تا 

5هزار کیلومتر در صورت 
قرارگیری در مدار بالستیک 

اندیشكده آمریكایی »دیده بان ایران«: توانایی تکنولوژیک 
ایران برای تولید موشك با برد بیش از 22۰۰ کیلومتر 

اندیشكده واشــنگتن: توانایی موفق موشك های ایرانی برای 
قراردادن ماهواره 2۱۰ کیلوگرمی در مدار 5۰۰ کیلومتری زمین 

مجله »چشم انداز روابط بین المللی خاورمیانه«: ورود ایران 
به فضا با استفاده از سیستم بومی

وب سایت دیفنس اینفو: توسعه برنامه پرتاب فضایی ایران 
بر مبنای فناوری موشك شهاب-۳

درمیانرســانههایغربــی،خبرگزاریآسوشــیتدپرس
مهمترینواکنشرانشاندادواذعانآمریکابهموفقیتآمیز
بودنپرتابماهوارهایرانیرایکاعترافبیسروصداازسوی
آمریکادربرابرقدرتموشکیایرانعنوانکرد.براساساین

گزارش،ایراندرحالیموفقبهپرتاباینموشکشدهکه
آمریکاقبلاتحریمهاییراعلیهبخشهایهوافضاوماهوارهای
ایراناعمالکردهبــود،امابهنظرمیرســداینتحریمها

نتوانستهمانعیدربرابرتوسعهتوانموشکیایرانباشد.

اندیشکدهآمریکایی»دیدهبانایران«کهدرواشنگتنمستقر
استوماموریتخودراتمرکزرویفعالیتهاینظامیوتوان
ایرانقرارداده،درگزارشــیمفصلبهبرد2200کیلومتری
موشکایرانیقائم100پرداختهومزیتاینموشکرااستفاده

ازسوختجامدعنوانکردهاست.برمبنایاینگزارش،برنامه
فضاییسپاهپاسداران،توسعهبیشترموشکهاییباسوخت
جامداستوایرانتواناییتکنولوژیکبرایتولیدموشکبابرد

بیشاز2200کیلومتررادرهرزمانیکهبخواهددارد.

برخــیازکارشناســاندرمؤسســه»نیولایــن«کهدر
ماساچوســتآمریکامستقرهســتند،درگزارشیعنوان
کردهاندکهسپاهپاسدارانبهطورپیوستهدرحالتوسعه
امکاناتخــوددرمرکزبرنامــهفضاییایراناســت.این
کارشناسانپیشبینیکردهاندکهسپاهپاسدارانبهزودی

بهقابلیتموشکبالستیکقارهپیمادستخواهدیافتو
بهسطحبازدارندگیبیشتریمیرســد.نویسندگاناین
گزارشمعتقدندکهاگرموشــکایرانیذوالجناحبتواند
دریکمداربالســتیکقرارگیرد،تــا۵هزارکیلومتربرد

پروازیاشافزایشپیداخواهدکرد.

وبسایتدیفنساینفونیزکهتحلیلهایدقیقیازچالشها
وتحولاتاستراتژیکجهانیوهمچنینسیستمهایدفاعی
ارائهمیدهد،دربارهتوانموشــکیایرانمینویسد:»ایران
مانندچینبرفناوریموشــکهایبالستیکتمرکزکرده
وازاینفناوریبرایپرتابماهوارهمســتقلخوداستفاده
میکند.ایرانهمچنینموشــکشهاب-3Dراباسیستم
پیشرانهباسوختمایعوجامدتوســعهدادهاست.برنامه

پرتابفضاییایرانهمبرگرفتهازفناوریشهاب-3است.
همچنینموشکهایایرانیقدر 110،101و110Aایران
)A-SAT(قابلیتاستفادهبهعنوانتسلیحاتضدماهواره
راداراهستند.آمریکاواسرائیلدربارهموشک3مرحلهای
ذوالجناحمعتقدندکهفناوریهایموجوددراینموشــک
عملامشابهآنهاییاستکهدرموشکهایبالستیکغربی

برایحملسلاحهایسنگینطراحیشدهاست.«
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شــنبه شــنبه 88 مهــر  مهــر 14021402- شــماره - شــماره 88978897
3مسیر پیشنهادی برای تراموا

مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون سلامت و خدمات شهری شورای شهر تهران: نباید نقش تراموا در کاهش 
آلودگی هوا و ترافیک تهران را نادیده گرفت. در جلسه ای مشاوران طرح با شرح روند احداث تراموا، 3مسیر 

از دانشگاه علوم تحقیقات به خاوران، تهرانسر به پایانه شرق و از جنت آباد به لویزان را پیشنهاد داده اند.

بیش از 138هزار سفر رایگان برای دانش آموزان و دانشجویان
مســعود درســتی، مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه: براســاس آمار موجــود ۱3۸هزارو۹۲۰ 
دانش آموز و دانشجو در هفته اول مهر  با استفاده از مترو به صورت رایگان جابه جا شدند. انتظار داریم موج اصلی 

افزایش مسافر باتوجه به تعطیلات بین هفته و عدم بازگشایی کامل دانشگاه ها، در نیمه دوم  مهر رخ دهد.

گرانی آب در رودسر بر چه اساس و قانونی است
برای مصرف 60مترمکعب آب در شهرستان رودسر 400هزار 
تومان آب بها پرداختم. سپس به اداره آب مراجعه کرده و علت 
را جویا شدم. گفتند آب بها 50درصد افزایش داشته و 20درصد 
هم بابت تابستان و شــرجی بودن هوا به آن افزوده شده است. 
یعنی 70درصد به رقم عرفی آب بهای ما اضافه شده است!  پس 
این گرانی بر چه اساسی به من و همشهریانم تحمیل شده است. 
این شــرجی بودن هوا آن هم در استان گیلان که ذات هوایش 

اینگونه است چه صیغه ای است؟
کریمپور از رودسر

ساعت کار کارمندان زن با ساعت کار مدارس تداخل دارد
درحالی که مدام زنان تشویق به فرزند آوری می شوند ساده ترین 
چیزها مثل تنظیم ساعت کار ادارات و مدارس رعایت نمی شود. 
یک مادر شاغل چگونه هم ساعت 7خودش سر کار باشد و هم 
ساعت هفت و نیم فرزندانش را تحویل ســرویس دهد یا باید 
خودش با تأخیر برسد یا فرزندانش. چرا نباید مسئولان فکری 

برای این موضوعات بکنند؟
مهرورز از تهران 

نبود بیمه و نظارت، زندگی یک کارگر را فلج کرد
چندی قبل همســایه ما که کارگر سنگ کار بود بعد از سال ها 
کار از بالای داربست ســقوط کرد و با چند شکستگی سنگین 
زمین گیر و خانه نشین شد بدون اینکه یک روز بیمه و حقوق 
داشته باشد. اگر نظارتی بود این فرد که دارای همسر و فرزند 
است و مســتأجر و گرفتار نباید خانه نشــین می شد و نباید 
فرزندش مجبور به کارگری می شد. مسئولان جلوی این قبیل 
تخلفات را بگیرند و خیرین به امثال این قبیل انسان های آبرودار 

کمک کنند.
عباس از تهران 

استفاده رایگان دانش آموزان و دانشجویان از حمل ونقل شهری
قرار بود دانش آموزان و دانشجویان در حمل ونقل شهری کرایه 
نپردازند که این موضوع در برخی اتوبوس ها رعایت نمی شود. در 
مسیر ما که ترمینال اتوبوسرانی کوهسار است خبری از رعایت 
این مصوبه نیست، درحالی که با لطف شهرداری اتوبوس ها و مترو 
موظف به اجرای این مصوبه برای دانش آموزان و دانشــجویان 

هستند.
شنوا از تهران 

چرا باجه معطله مرسولات پستی در شهرستان ها تعطیل است؟
 اخیرا »باجه معطله« مرسولات پستی در شهرستان ها تعطیل 
شده و باعث شده اگر کسی بسته پستی برگشتی داشته باشد 
مجبور شود به باجه معطله تهران مراجعه کند! درحالی که قبلا 
گیرندگان مرسولات به محض دریافت پیامک و یا مشاهده آگهی 
نوبت دوم مبنی بر معطله شدن مرسولات می توانستند در بازه 
زمانی قانونی مهلت نگهداری مرسولات در باجه های معطله با 
مراجعه به سایت رهگیری مرسولات شرکت ملی پست به نشانی 
Tracking.Post.ir، نسبت به ثبت درخواست خود برای توزیع 
مجدد مرسولات اقدام کنند. به تازگی کارت سوخت خودروی 
من پس از برگشت خوردن به جای ماندن در باجه معطله کاشان 
به تهران فرستاده شــد و حالا مرکز پست کاشــان می گوید 
بخشنامه آمده که مردم خودشان بروند و مرسولات پستی شان 

را از تهران دریافت کنند! 
مقدمیان از کاشان

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

اما اصل ماجرا چیست؟
فناوری ساخت اتوبوس های تک کابینه با دوکابینه و با متروباس 
سه کابینه یکسان نیســت. از طرف دیگر راه اندازی و استفاده 
عملی از متروباس ها نیازمند گذراندن مراحل عملی در شــهر 
است. اکنون 2عدد از 4متروباس  با رعایت نکات ایمنی و فنی در 
حال »تست گرم« هستند و شهروندان را به مقصد می رسانند، 
اما بار اصلی حمل ونقل در بی آرتی همچنان برعهده اتوبوس های 

دوکابینه است که در خطوط دیده می شوند.
مدیرعامل شــرکت واحد اتوبوسرانی شــهر تهران در این باره 
می  گوید: »از سال ۹6که مدیریت شهری پنجم، مدیریت شهر 
را برعهده می گیرد، انگیزه و اقدام لازم در مورد تعمیرات و رفع 
نقص 4دستگاه متروباس انجام نمی شــود و این سرمایه شهر 
تهران بلااستفاده رها می شــود، اما با روی کار آمدن مدیریت 

شهری ششم سعی کردیم با تلاش همکاران فنی شرکت واحد و 
فشار به شرکت واردکننده این اتوبوس ها، نسبت به فعال سازی  
اتوبوس های متروباس اقــدام کنیم؛ به گونــه ای که تا کنون 
اتوبوس برای تست گرم و تردد آزمایشی وارد خطوط شده اند   2
و تا آخر مهرماه هم براساس قولی که به ما داده شده، 2دستگاه 

متروباس دیگر نیز وارد خطوط می شوند.«
مهدی علیزاده می افزاید: »متروباس ها چند مشــکل داشتند 
که نخســتین آن، مشــکل نرم افزاری بود که کاملا در اختیار 
شرکت سوئیسی قرار داشت و متأسفانه در این مدت دانش و 
فناوری آن در ایران بومی نشده بود و حتما باید کارشناسان این 
شرکت به تهران می آمدند و در کنار آن باید مدیران سابق وقت 
می گذاشتند و قطعات موردنیاز را تأمین و از خارج کشور وارد 
می کردند. البته اختلافی بین شرکت وارد کننده و تولید کننده 

سال 1392
ورود اتوبوس های 

سه کابینه سوئیسی و 
استفاده در خطوط

سال 1396
اتوبوس ها به دلیل نقص 
فنی و نداشتن گارانتی به 

انبار منتقل می شوند.

محدودیت استفاده
به دلیل »راست در« بودن اتوبوس ها و اینکه توانایی 
 حرکت در شیب زیاد را ندارد، فعلا تنها در خط بی آرتی 

خاوران- آزادی به کار گرفته می شوند.

2۵متر
طول اتوبوس ها

18۵نفر
ظرفیت نشسته

2۵۰نفر
ظرفیت ایستاده

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

ایثـار در میان آتش

7مهر، روزی که با نام آتش نشــانان گره  خورده است؛ 
مردانی که چون فرشــته به دل آتش می زنند و ایثار 
می کنند تا نجات بخش زندگی باشــند. کســانی که 
آتش نشانی را نه یک شــغل، بلکه عشق می دانند و 
ازاین رو بی پروا به دل شعله های آتش می زنند، رشادت را 
صرف می کنند و گذشت را به تصویر می کشند. نمونه بارز 
ایثار آتش نشانان، پرواز 16ققنوس از میان شعله های 
ساختمان پلاسکو بود که این روز فرصت مناسبی است 
تا یادی شود از 61شهید آتش نشان تهران که جان  دادند 
تا زندگی ببخشند. به مناسبت 7مهر برخی از مسئولان، 
خواستار پیگیری مطالبات آتش نشانان شدند و بعضی 
هم خبرهای خوشی دادند. همچنین همزمان با روز ملی 
ایمنی و آتش نشــانی از دیوارنگاره 1400متری میدان 
انقلاب اسلامی با طرح »فرشتگان نجات« رونمایی شد. 
زیر این طرح نوشته شده: »فریاد آتش است، به هرجا 

که می روی/ چندین فرشته بین مه و دود دیده شد.«

مسئولان به مناسبت روز ملی ایمنی و آتش نشانی ضمن تقدیر از آتش نشانان، از پیگیری مطالبات آنان خبر دادند

آتش نشانان صاحب مسکن می شوند
علیرضا زاکانی، شهردار تهران: 
ســازمان آتش نشــانی تهران با 
قدمتی ۱00ســاله، 6۱شهید و 
۱200جانبــاز تقدیم مردم کرده  
و کارنامه درخشــانی در عرصه فــداکاری دارد. مایه 
خوشحالی اســت که از سال گذشــته بانوان تهرانی 
هم به جمع پرسنل سازمان آتش نشانی پیوسته اند و 
ما در عرصه خدمت رســانی، آتش نشان زن نیز داریم. 
شهرداری تهران نســبت به تجهیز امکانات و افزایش 
نیروهای آتش نشان اهتمام ویژه ای دارد؛ در کنار این 
موارد، بهره گیری از علم روز دنیا نیز جزو اهداف ماست 
تا در نتیجه آن روزبه روز بر توان مندی آتش نشــانان 
افزوده شود. خانه دار کردن خانواده بزرگ شهرداری 
تهران مانند آتش نشــانان، برنامه ماست و در راستای 
عمل به این وعده، کلنگ ساخت مسکن آتش نشانان 
به زمین زده شــد و به  زودی شــاهد خواهیم بود که 

آتش نشانان صاحب مسکن می شوند.

 مجهزترین سازمان 
آتش نشانی کشور

قــدرت الله محمدی 
سازمان  مدیرعامل 
آتش نشانی و خدمات 
شــهرداری  ایمنی 
تهران: پیشرفت ها و آمادگی های همه جانبه 
سازمان آتش نشــانی بی نظیر و کم سابقه 
اســت، کارآمدترین و مجهزترین سازمان 
آتش نشانی کشور هســتیم و با پشتیبانی 
شهرداری تهران به عنوان بهترین سازمان 
آتش نشــانی در خاورمیانــه خواهیم بود. 
نکته قابل تأمل این اســت که آتش نشانان 
در محیط هــای پرحرارت، تشعشــعات 
شیمیایی، خطر برق گرفتگی و خطر شغلی 
فعالیت می کنند و درخواست می کنیم که 
وزیر کشور برای رفع مشکل سختی شغل 

آتش نشانان اقدام کند.

تأمین امنیت روانی و جسمی مردم
احمد وحیدی، وزیر کشور: سازمان 
آتش نشانی، سازمانی منحصربه فرد 
است و رشــادت ها، خدمت ها، ایثار 
و فداکاری ها در ایــن مجموعه رقم 
می خورد. آتش نشــانان تأمین امنیت روانی، جســمی و 
مالی مردم را برعهده دارند. سخت بودن شغل آتش نشانی 
خواســته درســتی اســت که باید محقق کنیم. نظم و 
مجهز بودن به آخرین دســتاوردها از آتش نشــانی یک 
سازمان دانش بنیان می سازد و این موضوع نیز یکی دیگر از 
ویژگی های سازمان آتش نشانی به شمار می رود. امیدواریم 
با کلنگ زنی 4500واحد مســکونی و احداث هزار واحد 
مســکونی که در دســتور کار قرار دارد، مشکل مسکن 

آتش نشانان حل شود.

اتوبوس های سه کابینه در حال راه اندازی هستند
اتوبوس های سه کابینه جدید که سال ها بی استفاده مانده بودند، سرانجام وارد ناوگان اتوبوسرانی شدند و استفاده آزمایشی 
از آنها شروع شده است. وقتی خبر راه اندازی این اتوبوس ها منتشر شد، برخی تصور کردند این اتوبوس ها بلافاصله در همه 
خطوط بی آرتی به حرکت درمی آیند؛ به همین دلیل پیام هایی در فضای مجازی منتشر شد که بیان می  کرد اتوبوس ها تنها 

به صورت نمایشی به حرکت درآمده اند و قابل استفاده نیستند.

ایجاد شده بود که مدیران شهر وساطت و میانجیگری نکرده محمد سرابی؛ روزنامه نگار
بودند تا مشکل حل شود.«

او می گوید: »بالاخره اگر هر خودرویی 5 تا 6ســال بلااستفاده 
رها شود، ممکن است ایراداتی پیدا کند و به همین دلیل این 
اتوبوس ها تردد آزمایشی دارند تا ایرادات فنی آنها احصا شود. 
البته دقت داشته باشــید که برای این تعمیرات هم از ظرفیت 
شرکت سوئیســی و هم توان کارشناســان فنی شرکت واحد 
اســتفاده شــد و در یک کلام اگر همت و تلاش شبانه روزی 
تکنیسین های فنی به خصوص در سامانه 2 نبود، قطعا این اتفاق 
مهم یعنی ورود دوباره متروباس ها به چرخه حمل ونقل تهران 

محقق نمی شد.«
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران تأکید کرد که 
یکی از اولویت های این شرکت توسعه متروباس ها و برنامه ریزی 
برای آن در تهران است. در آینده خرید حداقل ۱00متروباس 
تماما برقی، پیشرفته، با قدرت موتوری بیشتر در دستور کار قرار 
دارد تا در خطوط اصلی همچون تهرانپارس ـ آزادی و راه آهن ـ 

تجریش مورد استفاده قرار گیرند.
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 تبدیل پارکینگ
 به عمارت سفید

در طرح موضعی پرونده عمارت سفید )بیش از 
هزار متر مساحت دارد( عبارت »ساماندهی و 
توسعه بافت پیرامون حرم عبدالعظیم حسنی« 
ذکر شده اســت و طبق بند 17 صورت جلسه 
521 کمیسیون ماده 5 کاربری ملک پارکینگ 
طبقاتی تعریف شده است. حال سؤال اینجاست 
که چطور این ملک یکباره به یک عمارت سفید 
مسکونی تبدیل می شود؟ بررسی جزئیاتی از 
پرونده ساختمانی این ملک نشان می دهد که 
نکات مبهم دیگری وجود دارد. چطور ملکی که 
در شعاع تقریبا 250 متری حرم سید الکریم قرار 
دارد، مجوز ساخت 8 طبقه می گیرد؟ ملکی که 
پس از تغییر کاربری قرار بوده 22 واحد مسکونی 
باشد تبدیل به 32 واحد می شود؟ با این حجم 
از تخلفات چطور سال 98 پایان کار این عمارت 
صادر می شود؟ تورق پرونده این ملک که متعلق 
به یک فرد با نفوذ است، اما و اگرهایی دارد که در 
راستای شفاف سازی نیاز است پاسخ داده شود.

 علیه بی عدالتی
در ساخت وساز

همشهری تخلف دوره پنجم مدیریت شهری را در بافت فرسوده 
فضای پیرامونی حرم عبدالعظیم حسنیع فاش کرد

گروه شهریگزارش

محدوده پیرامونی حرم عبدالعظیم حسنی)ع( محدوده تاریخی محسوب می شود و همجواری با این بقعه متبرکه سبب شده 
در حوزه شهرسازی، ضوابط خاصی برای آن تعریف شود. محدودیت ساخت در ارتفاع حدود 10متری، تراکم 3طبقه و ... 
ازجمله موارد تعیین شده هستند که ساکنان محدوده اطراف حرم عبدالعظیم با آن مواجهند. ضوابطی که گویا برای همگان 
نیست و برخی با نفوذی که دارند می توانند خلاف قوانین و مقررات تعریف و ذکر شده روی کاغذ عمل کنند؛ مانند عمارت 
سفید 8طبقه در خیابان پاکدامن که در دوران گذشته قد علم کرد و سایه بر خانه های فرسوده همجوار انداخت. عمارتی 
که پنجره هایش با گنبد طلایی بارگاه سیدالکریم تلاقی دارد، اما سازندگان و کسانی که قوانین و ضوابط را دور زدند تا به 
اهدافشان برسند، نباید حق الناس را فراموش کنند، چرا که ساکنان محله های پیرامون حرم چاره ای جز تمکین از ضوابط 
ندارند و می بایست خانه هایشان را در 3طبقه بسازند. محدودیت تراکم طبقات از یک سو و تماشای عمارت سفید از سوی 
دیگر، برای ساکنان محدوده پیرامونی حرم، بیانگر بی عدالتی شهری است که در دوره گذشته رقم خورده و داغ بزرگی بر دل 
اهالی این محدوده ها گذاشته است. این عمارت 32واحدی که گفته می شود طبقه آخر آن پنت هاوس است، چون لکه سیاهی 

در کارنامه مدیریت شهری دوره پیشین بوده که از آن می توان به عنوان »قانون برای همه نیست« یاد کرد.
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شــنبه شــنبه 88 مهــر  مهــر 14021402- شــماره - شــماره 88978897
ارائه خدمات رایگان حمل ونقل به افراد کم توان و ناتوان در پایتخت

احمد صادقی، رئیس کمیته هوشمندسازی و شفافیت شورای شهر تهران:  روند خدمت رسانی و ارائه خدمات 
رایگان حمل ونقل به افراد کم توان و ناتوان در پایتخت تســهیل می شود. متقاضیان می توانند برای دریافت 

خدمات رایگان با شماره ۶۳۰۵ تماس گرفته و از ظرفیت ناوگان حمل ونقل اختصاصی بهره مند شوند.

حکمرانی محلی براساس خانواده
محمدامین توکلی زاده، معاون اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران: در نوع حکمرانی محلی خانواده به عنوان 
هســته اولیه اجتماع تعیین کننده است و توسعه محلات و شــهرها، فعالیت های فرهنگی و اجتماعی و شهر 

دوستدار کودک و سالمند باید به گونه ای طراحی شوند که به انسجام خانواده کمک کنند.

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشهری در پی مطالبه گری از شهرداری های مناطق است 
تا مشــخص شــود هر منطقــه در هــر روز چــه اقدامــی انجام 

داده است.

منطقه 

در یــادواره شــهدا بــه مناســبت هفتــه دفــاع مقــدس و بــا هــدف 1
ارج نهــادن بــه ایثارگری هــا و از خودگذشــتگی هــای شــهدا در مزار 
شــهدای امامزاده علی اکبر چیذر و شــهدای گمنام شــهرک شــهید 
محلاتی منطقه یک شرکت کردم و در آنها از خانواده معظم شهدای 

دانش آموز و امنیت تجلیل شد.

سیدمهدی صباغ

منطقه 

همزمان با گرامیداشت هفته دفاع مقدس، مراسم تقدیر از ۹۰نفر 9
از فرماندهان پایگاه ها و حوزه های مقاومت بســیج در غرب تهران 

را برگزار کردیم.

محمدرحیم مرتضوی

منطقه 

طی این 2روز به موضوعات مختلفی رسیدگی شد؛ از مسائل مربوط 5
به گزارش دقیق مصوبات جلسات با اعضای محترم شورای اسلامی 
شهر تهران گرفته تا بازدید از ایستگاه های جدید التاسیس مترو که 
کم کم آماده افتتاح می شــوند، حضور در جلســه شــورای معاونان و 
شــهرداران در روز جمعــه و همچنین پیگیــری برنامه هــای مرتبط با 

شهادت یکی از جانبازان عزیز ساکن منطقه به تازگی شهید شدند.

احسان شریفی

منطقه 

در طرحــی ویــژه بــرای حــل مشــکلات مردمــی به صــورت پــلاک به 12
پلاک اقدام کردیم و در همین راســتا و پــس از بازدید بنده از محله 
جهان پهلوان تختی، طرح پاکسازی و شست وشوی فضای سبز این 

محله کلید خورد.

وحید رضا انارکی محمدی

منطقه 

در آخرین روز هفته دفاع مقدس همراه با فرمانده ناحیه مقاومت 18
بســیج مســلم بن عقیل و مســئولان آموزش و پرورش و تعدادی از 
خانواده های شهدا و جمعی از جانبازان در مراسم عطرافشانی گلزار 

شهدای یافت آباد شرکت کردم.

محمد جواد خسروی

منطقه 

در نشســتی صمیمــی بــا حضــور اجاقــی، رئیــس ســازمان ورزش 3
شهرداری تهران، حسینی، دبیر کمیته ورزش شورای اسلامی شهر 
تهران و پیشکسوتان، قهرمانان و فعالان ورزشی ساکن در منطقه۳ 
شرکت کردم، با این عزیزان درخصوص بهبود سرانه های ورزشی و 

مسائل مرتبط صحبت و تبادل نظر شد.

حمید جوانی

منطقه 

بازدیــدی از محلــه مختــاری و آگاهی از یک مشــکل ۵۰ســاله که از 11
آن رنج می برد داشــتم. در همین راســتا رفع مشــکل آب ماندگی را 
در دستور کار منطقه قرار دادم و روز گذشــته  آب شستگی زیر نهر 

نیز به صورت اصولی ترمیم شد تا بوی نامطبوع معابر از بین برود.

سید محمد موسوی

منطقه 

نشســتی با معاونت های اجرایی و نواحی ۶گانه در راســتای بررسی 16
آخرین وضعیت معابر منطقه درخصوص آب گرفتگی و آب ماندگی 
داشــتم و مقــرر شــد عوامــل، تمهیــدات لازم درخصوص رفــع این 

مشکلات را اتخاذ کنند.

محمدامین سالاری پور

منطقه 

به منظور نظارت بر نگهداشــت شــهر  و اجرای دســت فعالیت های 7
شهری در سطح منطقه بازدیدی  از نواحی پنجگانه داشتم.

نصرالله آبادیان

منطقه 

روز گذشته دورهمی شــاد ۳۰۰ســالمند را در منطقه رقم زدیم تا از 14
این طریق زمینه ایجاد نشــاط و امید برای این قشــر از شــهروندان 

را مهیا کنیم.

امیر یزدی

منطقه 

به همراه مدیرعامل سازمان ورزش شهرداری تهران در مدارس امام 20
علی)ع( و فضیلت قبله تهران حاضر شــدیم و زنگ تحــرک در این 

مدارس به صدا درآمد.

رضا شنگی

منطقه 

روز پنجشنبه با معاونان، مدیران و شهرداران نواحی ۹گانه به همراه 2
خانواده هــای معظم شــهدا بــا حضــور در بهشــت زهرا)س( ضمن 
غبارروبی مزار شهدای منطقه به مقام والای تمامی شهدای سرافراز 

8سال دفاع مقدس ادای احترام کردم.

مهدی صالحی

منطقه 

روز گذشــته از روند اجرای لایروبی مکانیزه حوضچه های رسوبگیر 10
خیابان قزویــن و خیابــان شــهید فرهنگ بازدیــد و در مراســم های 
یادواره شهدای مسجد رضویه و حضرت حجت )عج( شرکت کردم.

مهدی اخ الصنایع

منطقه 

از محل پروژه های در دست احداث منطقه بازدید کردم.6
مرتضی روحانی

منطقه 

از عملیــات بهبــود و بازپیرایــی ۱2هــزار مترمربــع از فضــای ســبز 13
اراضی ساصد با هدف ارتقای زیباسازی و طراوت بخشی به محیط 
ایــن مجموعــه بازدیــد کــردم و درخصــوص طراحــی بصــری آن نیز 

تصمیماتی اتخاذ شد.

محمد هادی علی احمدی

منطقه 

به مناسبت هفته دفاع مقدس دیداری با خانواده شهدا داشتم. در 19
این دیدارها برخی از خانواده ها مطالباتی ازجمله نامگذاری معبری 
به نام فرزند شهیدشان داشتند که مقرر شد پیگیری صورت گیرد.

تورج فرهادی

منطقه 

جلسه ای با مدیرعامل شرکت ایرانسل داشتم و بحث  و تبادل نظر 4
درمورد موضوعات مرتبط و تعامل فی مابین صورت گرفت.

علی اصغر کمالی زاده

منطقه 

به مناســبت هفته دفاع مقدس دیدارهایی با خانواده های معظم 17
شهدای منطقه داشتم و از این عزیزان تقدیر و تجلیل کردیم.

رضا سیفی

منطقه 

روز پنجشــنبه دیداری با ایثارگران شــاغل در منطقه8 به مناســبت 8
هفته دفاع مقدس داشتم.

فاطمه تنهایی

منطقه 

روز پنجشــنبه در جلســه کمیته فنی و بررســی روند اجرای پروژه ها 15
همراه با معاونان و  شهرداران  نواحی منطقه حضور داشتم.

محمد شیری

منطقه 

در زمینی به وسعت ۴٠هکتار، ساخت مسکن آتش نشانان تهرانی 21
در منطقه2۱ را آغــاز کردیم و به همــراه پیمانکار، پــروژه بازدیدی از 

محل ساخت مسکن داشتیم.

رضا پوریافر

منطقه 

روز جمعه به همراه معاون حمل و نقل و ترافیک از کارگاه های مترو 22
خط ۱۰ بازدید کــردم که الحمدالله بعضی از این ایســتگاه ها درصد 

پیشرفت فیزیکی خوبی داشتند.

مسعود نصرتی

هفتادوچهارمین رویداد امید و افتخار، حاوی اخبار 
خوش برای شــهروندان تهرانی است. عبدالمطهر 
محمدخانی، سخنگوی شــهرداری تهران در این 
خصوص می گوید: » موضــوع حمل ونقل عمومی 
از ابتدای دوره مدیریت ششــم شهری در اولویت 
بوده و در راستای بهبود آن اقدامات فراوانی صورت 
گرفته اســت. بر همین اســاس آیین رونمایی از 
اتوبوس و مینی بوس های جدید و بازسازی شده در 
دستور کار قرار دارد.« او با اشاره به اهمیت بازسازی 
ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت افزود: »با بهبود 
سیستم حمل ونقل عمومی و سهولت در دسترسی 
به آن، شهروندان تهرانی رغبت بیشتری به استفاده 

از وســایل حمل ونقل عمومی خواهند داشــت.« 
به دنبال آن، سرپرست معاونت حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری تهران نیز با اشاره به اینکه شاهد تقویت 
ناوگان حمل ونقلی به مناســبت آغاز سال جدید 
تحصیلی خواهیم بود، بیان می کند: از شنبه، هشتم 
مهر، 1۶۶دستگاه اتوبوس و ۴۲واگن در قالب ۶رام 
قطار مترو وارد چرخه خدمات رسانی به مردم تهران 
در خطوط ویژه روی زمین و خطوط ریلی زیرِ زمین 
می شوند. محســن هرمزی با توجه به بازگشایی 
مدارس و دانشــگاه ها و افزوده شــدن سفرهای 
آموزشی به حجم سفرهای درون شهری بیان کرد: 
با افزایش تقاضای سفر در نیمه دوم سال، رفتارهای 
ترافیکی نیز تغییر می کند و از این رو، تمام توان و 
ظرفیت خود را در حوزه حمل ونقل شــهری برای 
تسهیل در تردد شهروندان و نظم بخشی به ترافیک 

شهر به کار گرفته ایم.
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مانعی برای رسیدن بانوان به 
آرزوهایشان وجود ندارد

فاطمه قاســم پور، رئیس 
فراکسیون زنان و خانواده 
مجلس شــورای اسلامی:   
حضــور زنــان آتش نشــان 
در ایستگاه 77 برای ســایر دختران جوان، الگوی 
مناسبی است که بدانند برای رسیدن به آرزوهایشان 
هیچ مانعی وجود ندارد. شهرداری تهران نشان داد 
که برای رســیدن دختران پایتخت به آرزوهایشان 
و همچنین نسبت به امنیت در شهر، ایده و انگیزه 
جدی دارد. از سال گذشته فرایند جذب و آموزش 
بانوان آتش نشان در شهرداری آغاز شده و در حال 
حاضر بعد از گذشت یک ســال، زنان آماده حضور 
در برخی از عملیات شده اند. حضور زنان آتش نشان 
در عرصه های عملیاتی برای خانواده ها دلگرم کننده 
است و امیدواریم این فرایند با قوت بیشتری پیگیری 
شــود و در باقی مراکز آتش نشانی تهران هم شاهد 
حضور زنان آتش نشان باشــیم تا این حضور برای 
زنان، دختران و خانواده هــای پایتخت در حوادث 
ناگوار التیام بخش شود. قاعدتاً تجاربی که در پایتخت 
به دســت می آید باید در اختیار سایر کلانشهرها و 

شهرستان ها هم قرار داده شود.

حضور مؤثر زنان در حیطه آتش نشانی
مریم اردبیلی، دستیار ویژه شهردار تهران در امور 
زنان و خانواده: خوشــحالیم که در همه عرصه های 
حضور و کنشگری، وجه زنانه می تواند پررنگ اتفاق 
بیفتد. به طــور حتم یکی از حیطه هایــی که به نظر 
سخت و غیرممکن می رســید، حیطه های عملیاتی مشاغل پرمخاطره 
مانند آتش نشانی بود که امروزه حضور زنان آتش نشان، بیانگر آن است که 
برای دختران و زنان امکان خدمت و تأثیرگذاری در همه عرصه ها وجود 
دارد. از سوی دیگر اگر با نگاه زنانه و خانواده محور بتوانیم چنین خدماتی 
را بازتعریف کنیم، به طور حتم حضور زنان، افزوده هایی به همراه خواهد 
داشت. چرا که در چنین فضاهایی برای خدمت گیرندگان )زنان( ارتباط 
مؤثر، همدلــی و همزادپنداری بهتر و مؤثرتری انجام می شــود که قطعاً 
می توان در عرصه های بحرانی از این مدل تعامــل و ارتباط گیری زنانه و 
تأثیرگذاری خوب آن در پیشگیری از مخاطره و رفع خطرات مؤثر، بهره  برد.

مترو و اتوبوس های تهران نونوار شدند
از امروز 1۰۵دستگاه اتوبوس، مینی بوس و ۴۲واگن در قالب ۶رام قطار مترو 

وارد چرخه ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت شدند

امید و 
افتخار

فرناز محمدزاده
روزنامه نگار

 آمار ورود ناوگان عمومی جدید 
همزمان با آغاز سال تحصیلی

آمار توسعه ناوگان اتوبوسرانی 
از ابتدای سال تاکنون

آمار توسعه ناوگان اتوبوسرانی تا مهرماه

آمار توسعه مترو در سال  جاری
  اورهال و ارتقای قطارهای DC برای نخستین بار

  اورهال 6 رام قطار )شامل ۵ قطار AC و یک قطار DC پلاس(
  یک قطار AC: خط7

  یک قطار AC: در خط3
  3 قطار AC: در خط یک

  یک قطار DC پلاس: در خط2
  بهره برداری از دومین قطار DC پلاس 
  افزایش آمار اورهال قطارها به 12رام 

اورهال 13رام قطار DC تا خرداد۱۴۰۳

  رونمایی از تجهیزات جدید

خودروهای فوماتیک
خودرو شلتر 

خودرو نورافشان
بیل مکانیکی مدل 400

4 تا 6
دقیقه مدت زمان رسیدن 
آتش نشانان به محل حادثه

30000
بازرسی صورت گرفته در شهر 

با موضوع ایمنی

138
ایستگاه آتش نشانی

16
زن آتش نشان

400
حادثه روزانه در پایتخت

5300
پرسنل آتش نشانی

3000
تماس روزانه با سامانه 125

 گام مدیریت شهری ششم 
برای احقاق حقوق شهروندان

شهروندان محدوده فضای پیرامونی حرم 
حضــرت عبدالعظیم حســنی )ع( ۲ درد 
در سینه داشــتند. یکی اینکه خانه های 
فرسوده شان ممکن اســت روی سرشان 
خراب شود و درد دیگر آنکه در ضلع دیگر 
و در ۲۵۰ متری حرم مطهرســاختمانی 
8 طبقه ساخته و قد کشــیده در حالی که 
تو حتی نمی توانی با خیالی خوش در خانه 
فرسوده ات زندگی کنی. محله نفرآباد یکی 
از همین محلات است که در ضلع شمال 
شرقی حرم مطهر جا خوش کرده و طعم 
بی عدالتی را چشیده  تا اینکه با تلاش های 
مدیریت شهری ششم در راستای احقاق 
حقوق شهروندان طرح موضعی این محله 
بازبینی و در کمیســیون ماده ۵تصویب 
شد و میراث فرهنگی هم برای این تغییر 
چراغ سبز نشان داد. یک طبقه تشویقی، 
تسهیلات بانکی و ... محرکی بود تا اهالی 
اقدام به نوســازی کنند. شهرداری تهران 
هم طرح الگوی محلــه را در این محدوده 
شروع کرد، ساخت وســازها در نفرآباد با 
الگوی اســلامی - ایرانی آغاز شد و امروز 
سمفونی ساخت وســاز به گوش می رسد. 
گویا بی عدالتی از محله رخت بربسته و پس 
از ۴۰سال، نفرآباد جان دوباره گرفته است.

 خانه های فرسوده
 و ساکنان مستأصل 

محله نفرآباد حدود 13هکتار مســاحت 
دارد و همجواری آن بــا حرم عبدالعظیم 
حســنی)ع( محدودیت هایــی در حوزه 
ساخت وســاز برای ســاکنان ایجاد کرده 
بود. اکثــر خانه های محلــه در گذر زمان 
فرســوده شــده اند و به دلیل محدودیت 
ارتفاعــی )1۰.۵متر( که توســط وزارت 
میراث فرهنگی تعیین شده به اهالی مجوز 
ســاخت 3طبقه داده شــد، اما با توجه  به 
هزینه های ساختمان ســازی ، ســاخت 
3طبقه، توجیه اقتصادی نداشت و ازاین رو 
مــردم تمایلی به مشــارکت در این طرح 
نداشتند. برخی از اهالی قدیمی هم به دلیل 
همیــن محدودیت از محله کــوچ کردند 
و بسیاری از ســاختمان ها بلاتکلیف رها 
شدند. ایجاد تحول کالبدی، مطالبه ساکنان 
نفرآباد بود که مدیریت شــهری ششم با 
پیگیری بازبینی طرح بازآفرینی، نخستین 
گام را در راســتای نوســازی بافت هــای 

فرسوده این محله برداشت.

 احداث
 336واحد مسکونی

شــهرداری تهران در قالب قرارگاه مسکن 
حدود 3۵پروژه مسکونی و 9طرح خدماتی 
را در ۲۰۰پلاک تملک شده بارگذاری کرده 
است. به  گفته مهدی هدایت، مدیرعامل 
ســازمان نوســازی شــهر تهران ساخت 
33۶واحد مسکونی و 8پارکینگ، زائرسرا 
و... در نفرآباد عملیاتی شده است که بخشی 
از آنها تا پایان سال به بهره برداری می رسند. 
با رونق ساخت وســاز در این محله، تأمین 
ســرانه های خدمات، لازم و ضروری است 
و ازاین رو شهرداری تهران تأمین سرانه ها 
ازجمله فضای ســبز و ... را در املاک خود 
بارگذاری کرده است تا کمبودهای محله 
جبران شود و شهروندان در این زمینه دچار 

ضرر و زیان نشوند.

رضایت بخش بودن فرایند 
ساخت وساز

امروز با تلاش کارشناسان و مشاوران دفتر 
توسعه محله نفرآباد، فرایند ساخت وساز 
تســهیل و آهنگ زندگی نواخته شــده و 
آسیب های اجتماعی به حداقل رسیده اند. 
جعفر شربیانی، عضو کمیسیون معماری 
و شهرسازی شورای شــهر تهران فرایند 
نوسازی این محله را رضایت بخش ارزیابی 
کرده و گفته است که هم طرح بازآفرینی 
و هم نوسازی توســط مردم خوب پیش 
مــی رود. محلــه در حال تحول اســت و 
امیدواریم به زودی شــاهد بهبود کیفیت 
زندگی اهالی در این محله باشــیم. البته 
در این میان برخی از گلایه ها درخصوص 
آلودگی های صوتی و موضوع انشــعابات 
فاضلاب هم وجود دارد که به گفته شربیانی 
این موارد در حال پیگیری است و مسئولان 

مربوطه قول های مساعد داده اند.

 تراکم 4طبقه
 در ارتفاع 14متر

حدود ۵۰۰پلاک ثبتــی در نفرآباد وجود 
دارد که ۲۰۰پلاک توسط شهرداری تهران 
تملک شــده و 3۰۰پلاک هم در مالکیت 
اشخاص حقیقی، حقوقی و نهادها قرار دارد. 
نفرآباد یک محله تاریخی محسوب می شود 
و دارای ضوابــط خاصی در ساخت وســاز 
اســت. آنطور که مهدی مزینانی، معاون 
معماری و شهرسازی شهرداری منطقه۲۰ 
عنوان کرده: »با تلاش های مدیریت شهری 
ششــم، طرح بازآفرینی محله نفرآباد در 
کمیسیون ماده ۵ مورد بازبینی قرار گرفت و 
طرح جدید مصوب و براساس آن یک طبقه 
تشــویقی پیش بینــی شــد. همچنین 
بــا مســاعدت وزارت میــراث  فرهنگی، 
محدودیت ارتفاع از 1۰.۵به 1۴متر افزایش 
یافــت.« طبق مصوبه جدید کمیســیون 
ماده۵ املاک 1۰۰تــا 1۵۰متر ۴طبقه و 
املاک زیــر 1۰۰متر هــم 3طبقه مجوز 
ســاخت می گیرند. البته تأمین پارکینگ 
در ملک هم مطالبه اهالی بود که به گفته 
مزینانی در معبرهای ۶متر و به بالا اهالی 
درصورت تمایل می توانند پارکینگ خود 

را در زیر زمین تأمین کنند. 

سرانه های پیش بینی شده

مترمربع4400
 زائرسرا

مترمربع1023
 مهدکودک

مترمربع1575
 مرکز کارآفرینی

مترمربع600
مجموعه خدماتی عمو عباس

تکیه
زورخانه
بوستان

مجموعه فرهنگی و ورزشی

166
دستگاه اتوبوس

339
دستگاه نوسازی و بازسازی اتوبوس
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تجمیع کارت های بانکــی از حیث فنی و حقوقی 
شدنی نیست، اما یک مقام بانک مرکزی از احتمال 
پروژه تجمیــع کارت های بانکــی در کارت ملی 
هوشمند شهروندان خبر داده و گفته است که با 
امضای تفاهمنامه همکاری مشترک میان سازمان 
ثبت احوال کشور و بانک ملی جمهوری اسلامی 
ایران تجمیع کارت هــای خدماتی در کارت ملی 
هوشــمند کلید خورده و از این طریق شهروندان 
می تواننــد از کارت ملی خــود در آینده نزدیک 

به عنوان کارت بانکی نیز استفاده کنند.

اصل ماجرا چیست؟
به  گزارش همشهری، این خبر به این معناست که 

دارندگان کارت بانکی نزد بانک ملی می توانند با 
مراجعه به شــعب این بانک اقدام به اتصال کارت 
بانکی شــان به کارت ملی کنند؛ با این تفاوت که 
استفاده از کارت ملی فعلا در یک بانک امکان پذیر 
است، ولی اســتفاده از آن در دستگاه های شتاب 
امکان پذیر نیســت. محمدرضا مانی یکتا، مدیر 
اداره نظام پرداخت بانک مرکزی بــا بیان اینکه 
۴۰۰میلیون کارت بانکی در اختیار مردم اســت 
که به صورت میانگین، ماهانه حدود ۱۲۰میلیون 
از این تعداد کارت فعال هستند، اظهار کرد: برای 
کاهش حجم تعداد کارت های بانکی و ارائه خدمات 
نوین پرداخت، یک کد منحصربه فرد الکترونیکی 
ایجاد خواهیم کرد. این پروژه در کل شبکه شتاب 

و نظام پرداخت کشور اجرا خواهد شد و در مراحل 
آزمون است. به گفته او، ۵ بانک اکنون این خدمات 
را ارائه می دهند و در ادامه، این خدمات گسترش 
خواهند یافت. درحالی کــه در دنیا از فناوری ها و 
نوآوری های تازه ازجمله استفاده از موبایل به جای 
کارت بانکی استفاده می شود، بانک مرکزی و شبکه 
بانکی در مسیر دیگری حرکت می کنند و مشکل 
اینجاست که به فرض اینکه شهروندانی اقدام به 
اتصال کارت بانکی شان نزد بانک ملی به کارت های 
ملی هوشــمند کنند، چه اتفاقی رخ خواهد داد و 
آیا بانک مرکزی و مدیران بانک ملی این اقدام را 
یک خدمت جدید می دانند؟ واقعیت این اســت 
که راز ازدیاد کارت های بانکی در کشور و غیرفعال 
بودن اکثر آنها ناشی از این است که همچنان تفکر 
سنتی بر شــبکه بانکی حاکم است و تا زمانی که 
کمی گرایی در عملیات بانکداری الکترونیکی مبنا 
باشد تا کیفیت در ارائه خدمات، نمی توان انتظار 

تحول جدی داشت؟ 

جالب اینکه 8 شــهریور همین امسال مانی یکتا 
در گفت وگــو با همشــهری به صراحــت اعلام 
کرده بــود که طــرح تجمیع کارت هــای بانکی 
بــا کارت های هوشــمند اصــلا از ســوی بانک 
مرکزی در دســت پیگیری و اجرا نیســت چرا 
که از منظر اســتانداردهای بین المللی مردود و 
غیرقابل اجراست. او این را هم گفته بود: کارت های 
هوشــمند ملی تنها از یک تراشــه الکترونیکی 
برخوردارند، اما این تراشــه ها اولاً به هیچ وجه از 
استانداردهای ضروری برای حوزه پرداخت و بانکی 
برخوردار نیســتند و ثانیا الزامات و پروتکل های 
ارتباطی و فنی این تراشه ها به هیچ وجه سازگاری 
لازم با سخت افزارها و شبکه پذیرندگی کارت های 
بانکی در کشور را ندارند و افزون بر اینکه حتی اگر 
چنین طرحی را برخلاف مدل هــای بین المللی 
اجرا کنیم، به دلیــل عدم تطابق اســتانداردها و 
پروتکل های ارتباطی عــلاوه بر وجود مخاطرات 
بی شمار فنی، مســتلزم صرف هزینه های بسیار 

سنگینی برای کشور خواهد بود که به نظر نمی رسد 
و انجام چنین طرحی مخالف با اســتانداردهای 
بین المللی پذیرفته شــده در همه کشورهاست 
و امکان هرگونه همکاری مشــترک و توســعه 
فناوری های بانکداری و پرداخت بین المللی را با 

چالش های متعددی همراه خواهد ساخت.
حال این سؤال بی پاســخ می ماند که توافق بانک 
ملی با ســازمان ثبت احوال به معنای این اســت 
که بانک مرکــزی از موضع یک مــاه پیش خود 

عقب نشینی کرده است؟ 
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چهره روز

ثبات ارزی را اولویت دهید
معاون ارزی بانک  مرکزی در واکنش به 
انتقادهای فعالان اقتصادی درخصوص 
ســختگیری این بانک در تخصیص ارز 
واردات اعلام کرد: بانــک  مرکزی به جز 
گروه های پتروشیمی و فولاد، برای سایر 
گروه های کالایی هیچ محدودیتی در رابطه با برگشــت ارز از 
طریق واردات از محل غیراز ارز صادراتی اعمال نکرده اســت. 
او افزود: نظــر بانک مرکزی در تخصیــص ارز مربوط به دارو و 
مواد غذایی، به طــور کامل منوط به نظــر و اولویت اعلامی از 
طرف دستگاه های مربوط به این دو بخش است و درخصوص 
تخصیص و تامین جدید ارز گشــایش هایی در بانک تی بی آی 
عراق و  هالک بانک ترکیه صورت  گرفته  اســت. او با بیان اینکه 
تامین ارز واردات داروهای دامی در اولویت نخست قرار دارد و 
متقاضیان ماشین آلات از خارج از کشور می توانند از محل ارز 
خود ثبت  سفارش کنند، اعلام کرد: واردات بدون انتقال ارز برای 
کسانی که منابع ارزی خارج از کشور دارند، مشکلی ندارد اما اگر 
واردات بدون انتقال ارز، به مراجعه فعالان اقتصادی به بازار آزاد 
و افزایش تقاضا در بازار منجر شود، میسر نخواهد بود. شاه بیت 
صحبت های محمد آرام بن یار این اســت که کشور در شرایط 
تحریم قرار دارد و نمی توان نرخ ارز را در یک یا دو نرخ محدود 
کرد و اکنون بانک  مرکزی 3نرخ را به رسمیت می شناسد. یعنی 
دلار ۲8.۵هزار تومان، 37.۵هزار تومان و ۴۱هزار تومان. با این 
حساب به نظر می رسد شکاف بین 3نرخ مورد قبول بانک مرکزی 
از یک سو و اختلاف آن با بازار آزاد که این بانک آن را قبول ندارد، 
از سوی دیگر باعث شده تا فعالان اقتصادی با یک چالش مواجه 
شوند و همه دنبال واردات با ارز ارزان تر هستند. مهم این است 
که سیاســتگذار ارزی به این چندنرخی پایان دهد و با نزدیک 
کردن نرخ به نرخ تعادلی در بازار رانــت ارزی را از بین ببرد تا 
فشارها کاهش یابد. چراکه چندنرخی بودن ارز و سهمیه بندی 
نظام تخصیص ارز، باعث انحراف منابع ارزی و البته سوءاستفاده  
در تجارت خارجی می شود و همین که بانک مرکزی پذیرفت که 
ارز تثبیت شده ۲8هزارو۵۰۰تومانی جواب نمی دهد، خودش 
یک نشانه است که این نهاد در مقام سیاستگذار و بازارساز باید 

به فکر ثبات ارزی باشد تا تثبیت و فریز کردن نرخ ها. 

اخبار کوتاه

  بعضی گزارش ها حکایت از آن دارد که برخی خودروسازان 
قصد عرضه خودروهای ثبت نامی را تا پیش از اخذ مجوز جدید 
افزایش قیمت ندارند و با دپوی محصولات خود، دنبال تحریک 

تقاضا و برهم زدن آرامش بازار خودرو هستند.
  رئیس سازمان توســعه تجارت گفت: در حال حاضر برخی 
شرکت ها با خرید ارز صادراتی محصولاتی مثل قیر و یا خشکبار 

توانسته اند خودروی خود را وارد کشور کنند.
  در نخســتین رویداد ملی صنعت دانش بنیان، ۴تفاهمنامه 
همکاری میان وزارت صمت و زیــر مجموعه های آن با وزارت 
اقتصاد و دارایی، وزارت علوم و معاونت علمی ریاست جمهوری 

امضا شد.
  رئیس گروه برنامه ریزی و آمار های ســازمان مالیاتی اعلام 
کرد: درآمد های مالیاتی نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
رشد ۴۹درصدی و نســبت به رقم مصوب قانون بودجه تحقق 

۹۲درصدی را نشان می دهد.
  وزارت جهادکشاورزی نرخ جدید روغن های خوراکی و شکر را 
اعلام کرد که در برخی اقلام نسبت به قیمت های قبلی، کاهش 

یافته است.
  وزارت کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد: بیشترین حوادث شغلی 
در کارگاه های ســاختمانی رخ می دهد که 38درصد حوادث و 
۵۰درصد فوتی ها در این بخش را شامل می شود. سال گذشته 
حوادث منجر به فوت ۱۱درصد کاهش یافت به طوری که میانگین 

حوادث ناشی از کار در ایران از میانگین جهانی کمتر است.
  رئیس اتحادیه پرنده و ماهی گفــت: با توجه به افزایش روند 
جوجه ریزی در ماه های اخیر، کمبودی در عرضه مرغ نداریم و با 
توجه به تامین نهاده های دامی مرغداران از سوی پشتیبانی امور 

دام، قیمت مرغ طی ماه های آتی تغییری نخواهد داشت.
  رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی گفت: با تدابیر وزارت جهاد 
مبنی بر واردات، نرخ گوشت قرمز در بازار به ثبات رسیده است. 
هم اکنون هرکیلو شقه گوسفندی تا ۴8۰هزارتومان به مغازه دار و 

با احتساب ۱۰درصد سود در خرده فروشی عرضه می شود.
  رئیس سازمان هواپیمایی کشــوری گفت: همچنان فروش 
بلیت های چارتری برای تمامی مسیرهای داخلی ممنوع است و 
پیش از این اعلام کرده بودیم که بعد از اتمام تابستان، درخواست 
مراکزی که قصد فروش بلیت به صورت چارتری دارند، بررسی 

خواهیم کرد.

ورق قیمت ها در بازار مسکن برگشت
در شهریور امسال بالاترین میزان ریزش ماهانه قیمت مسکن در تهران به ثبت رسید

بازار مسکن بعد از ۴سال جهش متوالی قیمت، سال۱۴۰۲ 
را با رکود ســنگین آغاز کرد و اینک طبق روایت آمارها، 
نزول قیمت در این بازار راکد و کساد نیز تشدید شده است. 
به گزارش همشهری، آخرین آمارهای بانک مرکزی حاکی 
از این است که رکود سنگین بازار مسکن، زمینه را برای 
کاهش محسوس قیمت نسبت به معاملات قبلی این بازار 
فراهم کرده است. به گونه ای که میانگین قیمت مسکن 
تهران در ۱8روز شهریور امســال نسبت به مدت مشابه 

در ماه قبل 3/3درصد کاهش نشان می دهد.

فرازونشیب قیمت مسکن
میانگیــن قیمت مســکن شــهر تهــران، در پایان 
تابســتان۱3۹6 حدود ۴/۵میلیون تومــان بود و در 
آذر۱۴۰۱، این رقم از ۴8میلیون تومان نیز گذشــت. 
در ادامه، با موج جدید تنش قیمتــی در بازار ارز که در 
پاییز و زمســتان۱۴۰۱ به راه افتاد، میانگین قیمت هر 
مترمربع زیربنای مســکونی در شــهر تهران براساس 
محاسبات غیررســمی به محدوده 6۰میلیون تومان 
هم رسید؛ اما از اوایل اســفندماه با تغییر روند بازار ارز 
آزاد، عملا فاز صعودی قیمت ها در بازار مســکن نیز به 
پایان رســید. در ادامه، اگرچه هیچ گونه آمار رسمی از 
وضعیت معاملات و قیمت های بازار مسکن منتشر نشد؛ 
اما بررسی های میدانی حکایت از این داشت که قیمت 
پیشنهادی فروشندگان برای فروش املاک مسکونی تا 

۲۵درصد در مناطق مختلف با کاهش مواجه بوده است. 
در ادامه، با عقب نشینی خریداران، فروشندگان پول لازم، 
دست به کار تخفیف شدند و با طولانی و عمیق تر شدن 
رکود، روند کاهشی قیمت مسکن نیز شتاب گرفت تا 
جایی که خریداران ملک در 6 ماه اول امسال، در مقایسه 
با خریداران ماه های قبل به قیمت های مناســب تری 
خرید کردند. این اتفاق، براساس آمارهای بانک مرکزی 
در شهریورماه نیز به نحو مطلوبی ادامه داشته و خریداران 
در این ماه به طور میانگین 3/3درصد کمتر از خریداران 

مردادماه برای خرید ملک مسکونی پول داده اند.

رکوردشکنی افت قیمت مسکن
اگرچه با احتساب جهش ۱3برابری قیمت مسکن در 
۵سال اخیر و رشد 7۰درصدی آن فقط در سال۱۴۰۱، 
نمی توان افت 3/3درصدی قیمت مســکن را چندان 
دســتاورد بزرگی قلمداد کرد؛ اما مقایسه این اتفاق با 
تمام دوره های افت قیمت مســکن در دهه۹۰ )بدون 
احتساب ماه های نیمه تعدیل فروردین( نشان می دهد 
که ریزش 3.3درصدی قیمت مسکن در شهریور امسال، 
بیشترین میزان افت قیمت از زمان رکود بازار مسکن در 
ســال۱3۹3 تاکنون بوده و طبق آمارهای قبلی بانک 
مرکزی، هرگز چنین میزان ریزشی در ماه های میانی 
سال رخ نداده است. بررسی آمارهای قبلی بانک مرکزی 
از تحولات بازار مسکن تهران از زمستان۱3۹۲ تاکنون 
نشان می دهد با صرف نظر از داده های فروردین ماه نیمه 
تعطیل هر سال، بیشــترین میزان افت ماهانه قیمت 
مسکن شهر تهران مربوط به شــهریور۱3۹8 بوده که 
در یک  ماه ۲.7 درصد افت کرده است و بعد از آن رکورد 
بیشــترین کاهش قیمت مربوط به خرداد۱3۹۴ بوده 
که ۲.۵درصد کاهش پیدا کرده است. بر همین اساس 
است، که کاهش 3/3درصدی قیمت مسکن در ۱8روز 
 شهریور امسال نســبت به مدت مشــابه در مردادماه،

با اهمیت بوده و می تواند نشانه ای از برگشتن ورق در بازار 
مسکن و شتاب گرفتن تخلیه حباب قیمت آن باشد.

چرا مسکن ارزان می شود؟
دشمن اصلی بازار مســکن به عنوان یک بازار سنتی 

ســرمایه پذیر در اقتصاد ایران، فروکــش کردن تورم 
انتظاری و کاهش شدید چرخش نقدینگی در اقتصادی 
است که عملا همه بازارهای ســرمایه ای به خصوص 
مسکن را با رکود معاملاتی مواجه می کند و فروشندگان 
را به صف فروش می فرستند. بررسی های میدانی حاکی 
از این است که در شرایط موجود، فروشندگانی در بازار 
مسکن حضور دارند که املاک خود را حدود ۲۰درصد 
پایین تر از آخرین معاملات ثبت شــده در آن مناطق 
عرضه می کنند؛ اما همچنان قادر بــه یافتن خریدار 
دست به نقد نیســتند چراکه در شرایط فعلی، گردش 
نقدینگی در اقتصاد کم و صاحبان پول بنا به دورنمای 
غیرتورمی بازارها ترجیح می دهند بیشتر برای خرید 

صبر کنند. 

دردسر ازدیاد کارت های بانکی

نرخ مصــوب تخم مرغ با موافقت مســئولان 
مربوطه افزایش یافته و نــرخ جدید از امروز 
اجرایی می شود. شنیده های همشهری حاکی 
از آن اســت که درخواســت مرغداران برای 
افزایش نرخ مصوب تخم مــرغ مورد موافقت 
قرار گرفتــه و نرخ دولتی تخم مــرغ از امروز 
در مراکز عرضه از شــانه ای ۱۱۰هزار تومان 

به شانه ای ۱۲۰هزار تومان افزایش می یابد.
به گزارش همشــهری، رئیــس هیأت مدیره 
اتحادیه مرغــداران میهن هفته گذشــته از 
درخواســت تولیدکننــدگان از وزارت جهاد 

کشــاورزی برای اصلاح قیمــت تخم مرغ و 
اعلام نرخ جدید خبر داد. حمیدرضا کاشانی 
گفت: هرکیلو تخم مرغ درب مرغداری ۴۵ تا 
۴6 هزار تومان است که به  دلیل تولید مازاد، 
کمتر از نرخ مصوب عرضه می شــود. به  گفته 
او، مرغداران با توجه بــه افزایش هزینه های 
تولیــد، خواســتار اصــلاح قیمــت هرکیلو 
تخم مــرغ درب مرغداری به نــرخ ۵7 هزار و 
 8۰۰ تومان شدند که مورد موافقت قرار گرفته 

است.
براساس مشــاهدات میدانی، قیمت هر شانه 

3۰عددی تخم مــرغ دولتی تا روز گذشــته 
۱۱۰هزار تومان و قیمت هــر کیلو تخم مرغ 
دولتــی ۵6هــزار تومان بــود، امــا به گفته 
فروشندگان، قرار اســت این قیمت از امروز با 

افزایش همراه باشد. 
قیمــت تخم مــرغ آزاد نیز همچنــان روی 
میانگین شانه ای ۱۵۰هزار تومان باقی مانده 
است. طی ۲هفته گذشــته توزیع تخم مرغ با 
نرخ مصوب در میادین میوه و تره بار با کاهش 
داشت و زمزمه هایی از افزایش قیمت این کالا 
به گوش می رســید. افزایــش قیمت هر عدد 
تخم مرغ به ۴هزار تومان در شــرایطی اتفاق 
می افتد که به  گفته تولیدکنندگان، تقاضای 
داخلی برای این کالا در ماه های گذشته کمتر 
از عرضه بوده و مازاد تولید در حال صادرات به 

کشورهای همسایه است. 

پسته و زعفران ایران روی تابلوی بورس سنت پترزبورگ
محمدحســین رحمتی، معاون توســعه بازار و مطالعات اقتصــادی بورس کالا: مــا در حال تعامل با بورس ســنت 
پترزبورگ روسیه هســتیم تا درصورت حمایت بانک مرکزی، زعفران و پســته ایران را برای نخستین بار به صورت 

مستقیم در تابلوی مشترک برای مشتریان روسی عرضه کنیم و رفع تعهد ارزی از مسیر بورس کالا انجام شود.

خروج از تله رشد اقتصادی پایین و سرمایه گذاری صفر
ســید احســان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی: بعدازاینکه در دهه90 در تله رشد پایین و نزدیک به صفر 
و سرمایه گذاری نزدیک به صفر گرفتار شدیم، تلاش دوساله دولت ســیزدهم این بود که با ورود به سال1400 و 

به ویژه سال1401 از 2تله رشد و سرمایه گذاری صفر خارج شویم که تا حد قابل قبولی این اتفاق رخ داده است.

احمد میرخدائیمسکن
روزنامه نگار

بازار

قیمت تخم مرغ رسما افزایش یافت

قیمت

موتور سیکلت یاماها 
مدل MT15 سال 1402

271 میلیون تومان

قیمت

موتورسیکلت تک تاز موتور 
مدل 125 سال 1402

63 میلیون و 300 هزار تومان

قیمت

290میلیون تومان
موتورسیکلت بنلی 

مدل TNT 249S سال 1402

ترمیم قدرت خرید مصرف کنندگان مسکن
بازخوانی اتفاقات دوره رکود قبلی بازار مسکن حدفاصل سال های ۱3۹۲ تا ۱3۹۵ 
حاکی از این است که درصورت اســتمرار ثبات در بازار ارز و روند نزولی نرخ تورم، 
بازدهی سرمایه گذاری در بازار مسکن در دوره رکود حتی از بازدهی سپرده بانکی 
نیز پایین تر خواهد بود و قیمت مسکن حتی اگر با نزول جدی مواجه نشود، قادر به 
رشد همپای نرخ تورم نیز نخواهد بود و از همین مسیر، حباب آن تخلیه خواهد شد. 
در این وضعیت، با توجه به افزایش سالانه حقوق و دستمزد در محدوده نرخ تورم و 
رشد هزینه معیشت، عملا قدرت خرید متقاضیان مصرفی اعم از کارگر و کارمند در 
بازار مسکن ترمیم می شود و افراد بیشتری قادر خواهند بود مسکن حداقلی موردنیاز 
خود را در دوره رکود تهیه کنند و این شرایط تا زمانی که بازار ارز متشنج نشود و موج 

جدید تورم به راه نیفتد، ادامه خواهد داشت.

مکث

براســاس اطلاعات بانک مرکزی، میانگین 
قیمــت مســکن شــهر تهــران در شــهریور 
امســال نســبت به مــاه قبــل 3.3درصــد 

کاهش یافته است

اله
نور

ضا 
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اینفو

هدیه رئیسی به مردم نصف جهان
سفر ابراهیم رئیسی رئیس جمهور به استان اصفهان با 3خبر 
خوب همراه بود، اول بهره برداری از فاز نخست نیروگاه فولاد 
مبارکه، دوم افتتاح واحد تصفیه گازوئیل در پالایشگاه این 
شهر و ســوم اســتارت عملیات اجرایی فاز دوم انتقال آب 

دریای عمان برای رفع تنش آبی در نصف جهان.

بورس

 پرده ای جدید از خروج سیمان 
و فولاد از بورس کالا

بعد از جنجال های فراوان در مورد اظهارات وزیر راه وشهرسازی 
درباره خروج فولاد و ســیمان از بــورس کالا که واکنش منفی 
بورس را به دنبال داشت آخر هفته قبل وزیر اقتصاد گفت: دولت 
هیچ تصمیمی در این باره ندارد اما در آخر هفته گذشــته وزیر 
راه وشهر سازی  دوباره تأکید کرد: برای دریافت سیمان و فولاد با 

قیمت مناسب با وزارت صنعت توافق شده است.
به گزارش همشهری، گفته های هفته گذشته مهرداد بذرپاش، 
وزیر راه وشهر سازی  واکنش منفی بورس را به دنبال داشت. وزیر راه 
اعتقاد دارد یکی از عوامل هزینه تمام شده مسکن درطرح نهضت 
ملی مسکن افزایش قیمت سیمان و فولاد است و مقصر اصلی در 
این زمینه بورس کالا است در نتیجه فولاد و سیمان باید از بورس 
کالا خارج شود. پس از اظهارات وزیر راه وشهر سازی  درباره خروج 
سیمان و فولاد از بورس کالا مجید عشقی، رئیس سازمان بورس 
در مصاحبه ای گفت: ســیمان فقط نیم درصد هزینه تمام شده 

ساخت وساز را در برمی گیرد.
آخر هفته نیز احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد گفت: دولت فعلا 
هیچ تصمیمی برای خروج سیمان و فولا د از این بازار ندارد. بعد از 
این اظهارات صندوق سرمایه گذاری مشترک توسعه بازار سرمایه 
با انتشار یک گزارش مفصل درباره اثر سیمان و فولاد در قیمت 
تمام شده مسکن نوشت: سهم سیمان در هزینه تمام شده تولید 
مسکن در اسکلت های بتنی 3/2درصد و در اسکلت های فلزی  
1/6 درصد است. سهم فولاد نیز در اسکلت های بتنی 11درصد و 
در اسکلت های فلزی 12/6درصد است. با وجود انتشار این گزارش 
تحلیلی، وزیر راه وشهر سازی  در اظهاراتی تازه بر دریافت فولاد و 
سیمان در حجم انبوه از وزارت صنعت با قیمت مناسب تأکید کرد. 
این سخنان به معنای آن است که وزیر راه در مورد خروج سیمان 
و فولاد از بورس کالا جدی است زیرا دریافت سیمان و فولاد در 
حجم انبوه با قیمت های دلخواه فقط خارج از مکانیزم های بورس 
کالا شــدنی اســت. مهرداد بذرپاش دیروز در این باره گفت: در 
تفاهمی که بین وزارت صنعت و راه انجام شده، مقرر شد تا مصالح 
ساختمانی ازجمله سیمان و فولاد با قیمت مناسب و در حجم 

انبوه در اختیار سازندگان نهضت ملی مسکن قرار گیرد.

سامانهیکپارچهفروشخودروحذفنمیشود
به زودی در نوبت سوم طرح سامانه یکپارچه، چند خودروی جدید برای فروش عرضه خواهد شد

شورای رقابت در واکنش به اظهارات معاون وزیر صمت 
درباره حذف سامانه یکپارچه فروش خودروهای داخلی 
اعلام کرد: سامانه یکپارچه فروش خودرو حذف نشده و 
تا رسیدن بازار خودرو به وضعیت مطلوب، همچنان به کار 

خود ادامه می دهد.
به گزارش همشــهری، معاون صنایع حمل ونقل وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، روز پنجشنبه در حاشیه مراسم 
نخستین رویداد ملی صنعت دانش بنیان از تغییر روش 
فروش خودرو و حذف سامانه یکپارچه تخصیص خودرو 
خبر داد و اعلام کرد: خودروســازان به صورت مستقیم 
عرضه خودرو را انجام می دهند. منوچهر منطقی با بیان 
اینکه روش فروش خودرو تغییراتی داشــته و سومین 
ســامانه یکپارچه فروش خودرو برگزار نمی شود، افزود: 
با توجه به افزایش عرضه خودروها و آغــاز واردات، بازار 
خودرو به تعادل می رســد و دیگر نیاز نیست تا فروش 
خودرو به روش قبل اجرا شــود. معاون وزیر صمت زمان 
عرضه جدید خودرو را نیز هشتم مهر ماه اعلام کرد و گفت: 
روش عرضه به صورت فروش مستقیم و از کارخانه است و 
در سامانه ثبت خواهد شد. این اظهارات جنجالی حواشی 
و ابهامات زیادی را برای خریداران خودرو ایجاد کرده بود، 
اما شورای رقابت آن را تکذیب کرد. معاون وزیر صمت نیز 
با عقب نشینی از گفته های روز پنجشنبه خود اعلام کرد 

که از حرف های او برداشت اشتباه شده است.

ادامه کار سامانه تا رسیدن به وضعیت مطلوب 
کمتر از یک روز پس از انتشار خبر حذف سامانه یکپارچه 
فروش خودرو، شورای رقابت این خبر را تکذیب و اعلام 
کرد که تمام فرایند دور سوم فروش خودرو نیز در سامانه 
یکپارچه انجام خواهد شــد. مدیر روابط عمومی شورای 
رقابت، روز گذشــته با بیان اینکه از سخنان معاون وزیر 
برداشت غلط شده، گفت: ایشان در گفت وگو با رسانه ها 
آینده و وضعیت مطلوب را ارائه داده اند که همه ما در تلاش 
هستیم به آن نقطه برسیم اما بدون برنامه و شتاب زده قطعاً 

مانند سنوات گذشته دچار خطای محاسباتی می شویم. 
سپهر دادجوی توکلی، هرگونه تغییر در رفتار بازار خودرو 
را منوط به مصوبه شورای رقابت یا تغییر در دستورالعمل 
مصوبه ۵۴3 این شورا اعلام و تأکید کرد: سامانه یکپارچه 
به کار خود ادامه خواهد داد. او سامانه را زمینه ساز حذف 
دلالی و تامین کننده اطلاعات جامع و قابل رصد منجر به 
تعادل در بازار خودرو دانســت و اضافه کرد: به زودی و با 
عملیاتی شدن نوبت سوم طرح، چند خودروی جدید در 
بازار عرضه خواهد شد و تمام این فرایند همچنان در قالب 

سامانه یکپارچه صورت خواهد گرفت.

از حرف هایم برداشت اشتباه شد
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت هم دیروز اخبار 
منتشر شده درباره حذف سامانه با استناد به گفته های 
خود را »شیطنت رسانه ای« دانست و با تکذیب خبر حذف 
سامانه یکپارچه، اظهارات قبلی خود را شفاف سازی کرد. 
منطقی در توضیح تفاوت شــیوه جدید گفت: خودروها 
به صورت مستقیم و مستقل توسط خودروسازان عرضه 
خواهد شد، اما عرضه در قالب سامانه یکپارچه خواهد بود. 
به گفته منطقی در شیوه جدید، مشتری پس از انتخاب 
محصول مورد نظر از طریق سایت سامانه، برای واریز وجه 
به درگاه پرداخت خودروساز هدایت شده و دیگر خبری از 

نوبت دهی و قرعه کشی نیست.

تعداد عرضه ها بیشتر می شود
 معاون وزیر صمت اضافــه کرد: درواقــع در این روش 
عرضه های یکپارچه به عرضه های متعدد و پی درپی در 
مجموعه های مختلف تبدیل می شود. به عنوان نمونه از 
هفته آینده، ۴ خودروساز عرضه خودرو خواهند داشت. 
منطقی با تأکید بر اینکه سامانه یکپارچه حذف نخواهد 
شــد، تأکید کرد: ســامانه یکپارچه یک بخش نظارتی 
دارد و بخشی هم به منظور ساماندهی بازار ایجاد که این 
ساماندهی انجام شــد و دیگر عرضه های انبوه خودرو از 
طریق سامانه یکپارچه صورت نمی گیرد و خودروسازان 
به صورت متوالی خودرو عرضه خواهند کرد. شــنیده ها 
حکایت از آن است که نخستین عرضه نیز امروز، شنبه ٨ 

مهرماه انجام خواهد شد.

اعطایرانتبهخودروسازانمتوقفمیشود
عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت: دیگر هیچ رانتی برای خودروسازان در کار نیست، شرکت ها باید 
روی پای خودشان بایستند و فقط به خاطر جبران وضعیت جهانی تعرفه درنظر می گیریم. سالانه 2میلیون خودرو 

به موجودی خودروی کشور اضافه می شود.

افزودن۵هزاراتوبوسبهناوگانجادهایباترغیببخشخصوصی
داریوش امانی، رئیس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای: امسال مصمم هستیم با ترغیب بخش خصوصی و 
اعطای وام، ۵ هزار اتوبوس از طریق واردات، به ناوگان حمل ونقل عمومی جاده ای کشور اضافه کنیم. او همچنین 

بر استفاده از ظرفیت شرکت های بزرگ مقیاس و دستگاه های مربوط به حاکمیت در زمان بحران تأکید کرد.

یکــی از بازارهایی کــه می تواند مــورد توجه 
ســرمایه گذاران باشــد ســرمایه گذاری در 
صندوق های کالایی است. صندوق کالایی یکی از 
انواع صندوق های سرمایه گذاری است که منابع 
مالی آن به  جــای اینکه صرف ســرمایه گذاری 
در ســهام شــرکت ها یا اوراق با درآمــد ثابت 
شــود، در اوراق بهادار مبتنی بر سپرده کالایی 
سرمایه گذاری می شــود و به افراد این امکان را 
می دهد که فقط با دریافت کد ســهامداری، در 
کالاهایی از قبیل طلا و زعفران ســرمایه گذاری 
کنند. سرمایه گذاران در واقع می توانند به جای 
خرید فیزیکی کالاها، از ابزارهایی مانند صندوق 

کالایی استفاده کنند.

صندوق های کالایی برای نخســتین بار در سال 
200۴ در بورس لندن معرفی و عرضه شد. این 
صندوق ها مبتنی بر طلا بودند و پس از آن، دیگر 
صندوق های کالایی با طیف وسیعی از انواع کالا 
راه اندازی شدند و شــروع به کار کردند؛ ازجمله 
کالاهای پایه صندوق های کالایــی می توان به 
محصولات کشاورزی، فلزات صنعتی، حامل های 
انرژی مانند نفت و گاز و ســایر فلــزات گرانبها 

اشاره کرد.
در ایران نیز از ســال 1396صندق های کالایی 
راه اندازی شــدند. در حال حاضــر صندوق های 
کالایی موجود در بازار سرمایه ایران مبتنی بر طلا 
و محصولات کشاورزی هستند، اما بخش عمده 

صندوق های کالایی در حال حاضر صندوق های 
سرمایه گذاری در سکه طلا هستند.

صندوق های کالایی طــلا همانند صندوق های 
ســرمایه گذاری قابــل معاملــه در بــورس، 
سرمایه های ســرمایه گذاران خرد را جمع آوری 
می کنند و این منابع مالی را صرف خرید گواهی 
سپرده ســکه طلا و ســایر اوراق مبتنی بر طلا 

می کنند.
با این روش ســرمایه گذاری، ارزش منابع مالی 
سهامداران این صندوق ها همگام با نوسان قیمت 
سکه تغییر می کند؛ به این معنا که با رشد قیمت 
طلا و سکه دارایی ســرمایه گذاران هم افزایش 
می یابد. نکته مهم این است که چون قیمت طلا 
تابعی از تورم است، ســرمایه گذاران می توانند با 
ســرمایه گذاری در این صندوق هــا دارایی های 
خود را در مقابل تورم بیمــه کنند. حتی به زعم 
برخی فعــالان بازار ســرمایه، ســرمایه گذاری 
در این صندوق هــا می توانــد جایگزینی برای 

ســرمایه گذاری در بــازار ارز یا اســتفاده از ارز 
به عنوان پوشش تورمی باشد چرا که نوسان های 
قیمت طلا در ایران بیشتر از آنکه تابعی از قیمت 
اونس جهانی طلا باشد متأثر از نوسان قیمت ارز 
است و بازده این صندوق ها نیز متناسب با قیمت 
ارز دچار تغییر می شود؛ به این معنا که افرادی که 
قصد خرید ارز دارند می توانند با خرید واحد های 
این صندوق ها از نوسان های ارز سود ببرند و خود 
را در برابــر افزایش تورم بیمــه  کنند. این یعنی 
اینکه سرمایه گذار لازم نیست به صورت فیزیکی 
طلا یا ارز بخرد و صرفا می تواند با خرید واحد های 
صندوق های سرمایه گذاری در طلا از نوسان های 

این دو بازار سود ببرد.
 نکته مهم در مورد این صندوق ها این اســت که 
ســرمایه گذاران علاوه بر اینکــه از تحلیل های 
مدیران صنــدوق کــه از تخصص کافــی برای 
ســرمایه گذاری در بازار های مالــی برخوردارند 
استفاده می کنند ریسک نگهداری فیزیکی این 

کالای گرانبها را نیز نخواهند داشت. یعنی اینکه 
هزینه های نگهداری یا خســارت های احتمالی 
ناشی از نگهداری طلا که می تواند حتی به سرقت 
منجر شــود، حذف می شــود. درواقع با خرید 
اوراق مالکیت یک صندوق سرمایه گذاری طلا، 
ســرمایه گذار در عین داشــتن مالکیت کالای 

موردنظر، مسئولیت نگهداری آن کالا را ندارد.
با خرید واحدهای صندوق کالایی، فرد، دارنده آن 
کالا محسوب می شــود و زمانی که تمایل داشته 
باشــد، واحدهای صندوق را به فروش می رساند. 
همه این فرایند در بورس، امکان پذیر است. کافی 
است یک سرمایه گذار کد سهامداری داشته باشد 
و از طریق درگاه های معاملاتی خود یا کارگزاری ها 
اقدام به خریــد کند. خرید و فــروش واحدهای 
صندوق های طلا نیز همانند ســهام عادی بوده 
و فرایند معاملات آنهــا تفاوتی با هم ندارد. کافی 
است نام نماد مورد نظر را جست وجو کرده و تعداد 

و قیمت مدنظر را در بخش مربوطه وارد کنیم.

ســال آبی 1۴03-1۴02 از مهرماه امسال 
شروع شده ولیکن شاید بارش ها به میزانی 
نباشد که بتواند سدها را پر و سفره های آب 
زیرزمینی را تغذیه کند و درحالی که میزان 
پرشدگی 16سد اصلی تامین کننده آب شرب 
و کشاورزی ایران در سال آبی گذشته کمتر 
از ۵0درصد بوده، این سؤال مطرح می شود 
که با این وضعیت نامطلوب جز صرفه جویی 
و تغییر الگوی شهروندان در بخش خانگی و 
بهره برداران بخش کشــاورزی چه می شود، 
کرد؟ براســاس اعلام وزارت نیرو، سال آبی 

گذشــته 1۴02-1۴01 در حالی به پایان 
رســیده که میزان بارش های این ســال در 
مقایسه با دوره بلندمدت ۵۴ساله با کاهش 
1۴درصدی همراه شده و نتیجه اینکه میزان 
پرشدگی مجموع سدهای کشور به ۴۴درصد 
کاهش یافته. همزمان مؤسســه تحقیقات 
آب هم گزارش می دهد کــه در هفته های 
ابتدای ســال آبی جدید بارندگی خوبی در 
انتظار منابع آبی کشورمان نیست و احتمال 
پرآب شدن مخازن سدها دور از انتظار به نظر 
می رسد. تهرانی ها هم خیالشان خیلی راحت 

نباشد چرا که محســن اردکانی، مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان تهران می گوید: 
در ابتدای سال آبی جدید و تا شروع بارش ها 
با کســری ۵0میلیون مترمکعبــی آب در 
سامانه های شرقی تهران مواجهیم و نیازمند 
مدیریت هوشــمندانه آب هســتیم. اتابک 
جعفری، مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب 
کل کشــور هم با بیان اینکه هر سال بین ۵ 
تا10هزار میلیارد تومان صرف جلوگیری از 
تنش آبی می شود، اظهار کرد: برای جلوگیری 
و رفع تنش های آبی مناطق مختلف کشور 
پروژه های ویژه و برای بلند مدت نیز پروژه های 
کلانی تعریف شده است که با استفاده از آن 
مدیریت هوشمند و صرفه جویی داشته باشیم 
تا فشار بر منابع آب های زیرزمینی به کمترین 

میزان ممکن برسد.

ابزاری برای سرمایه گذاری بدون خرید طلا

فرخنده رفائیگزارش
روزنامه نگار

آخرین وضعیت پرشدگی سدهای ایران

سرمایه گذاری

نصف شدن آب سدها در آغاز سال جدید آبی
از نگاه آمار

قیمت

موتورسیکلت دومینار 
مدل 250سی سی سال 1402

285میلیون تومان

قیمت

موتورسیکلت اس وای ام 
مدل لاکی 185سال 1402

184میلیون تومان

قیمت

160میلیون تومان
موتورسیکلت لیفان 

مدل KPS 250 سال 1401

ابهامات شیوه جدید
انتشار خبر حذف سامانه یکپارچه عرضه خودروهای داخلی در شرایطی که تعداد زیادی از ثبت نام کنندگان مرحله اول و دوم طرح، هنوز 
خودروي ثبت نامی خود را تحویل نگرفته اند نگرانی های زیادی را برای مصرف کنندگان ایجاد کرد. به گفته ثبت نام کنندگان، کسانی که نوبت 
تحویل آنها پاییز امسال تعیین شده هنوز برای امضای قرارداد با خودروساز و تکمیل وجه فراخوانده نشده و پیامکی دریافت نکرده اند، در 
نتیجه، انتشار خبر حذف سامانه یکپارچه این پرسش را برای آنها ایجاد کرد که سرنوشت خودروهای ثبت نامی آنها چه خواهد شد و آیا این 
افراد می توانند همچنان به دریافت خودرو سرموعد اعلام شده امیدوار باشند یا ناچارند یک بار دیگر و این بار مستقیما از طریق خود شرکت ها 
برای خرید اقدام کنند؟  از سوی دیگر، نوبت تحویل برخی خودروهای پرتقاضا مثل پژو پارس به متقاضیان سامانه فروش یکپارچه، پاییز و 
زمستان امسال یا حتی سال 1۴03تعیین شده است و تغییر در شیوه فروش خودرو به شکل واگذاری به شرکت های خودروساز، این سؤال 
را مطرح می کند که به طور مثال ایران خودرو وقتی خودروهای پرفروش خود را تا سال آینده به ثبت نام کنندگان سامانه، پیش فروش کرده و 
طبق مصوبه شورای رقابت موظف است به این نوبت بندی متعهد باشد، اکنون با باز شدن سامانه فروش شرکتی، چه خودروهایی را می خواهد 

عرضه کند؟ باز شدن سامانه یکپارچه برای اجرای نوبت سوم طرح فروش یکپارچه می تواند به این سؤالات پاسخ دهد.

مکث

سد 
دامغان سمنان

سد 
شمیل و نیان هرمزگان

سد 
داریان کرمانشاه

سد
 ۱۵ خرداد قم

سد 
استقلال هرمزگان

سد 
تنگوئیه سیرجان کرمان

سد 
آق چای آذربایجان غربی

سد 
ساوه مرکزی

سد 
جیرفت کرمان

سد 
طرق خراسان رضوی

سد 
شیرین دره خراسان شمالی

سد 
دوستی خراسان رضوی

سد 
نسای کرمان

چاه 
نیمه های سیستان و بلوچستان

سد 
سرنی هرمزگان 

سد 
وشمگیر گلستان

% ۵0% 19
%3۵%19
%34%10
%31%9
%27%8
%26%7
%2۵%4
%21%0

آسمان اصفهان آبی می شود

برق مطمئن قطب فولاد ایران

رفع تنش آبی نصف جهان

پروژه: 
راه اندازی واحد تصفیه 

گازوئیل پالایشگاه اصفهان

پروژه: بهره برداری از فاز یک نیروگاه فولاد مبارکه

پروژه: انتقال آب از دریای عمان به اصفهان

نتیجه : 
تولید روزانه ۱6میلیون لیتر 
گازوئیل با استاندارد یورو ۵

دستاورد: جلوگیری از انتشار 300تن گوگرد

ارزش پروژه

511
میلیون یورو

ظرفیت اسمی

914
مگاوات

آب انتقالی 
در فاز نخست

70
م.م.م

صرفه جویی

1500
میلیارد تومان

ظرفیت فاز یک

307
مگاوات

آب انتقالی 
در فاز دوم

400
م.م.م

ارزآوری پروژه

18000
میلیارد تومان

سرمایه گذاری

20000
میلیارد تومان

سرمایه گذاری 
کل پروژه

139
همت

م.م.م: میلیون متر مکعب - همت: هزار میلیارد تومان
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حافظ
گر زلف پريشانت در دست صبا افتد

هرجا که دلی باشد در دام بلا افتد

پيک موتوری فداکار

یک پیک موتوری در چین، به خاطر شــجاعت و فداکاری 
بی نظیرش در جریان نجات یک زن در حال غرق شدن، به 
قهرمان ملی تبدیل شده است. پنگ کینگلین در حال بردن 
غذا به یک آدرس بود که متوجه شــلوغی روی یک پل در 
هانگژو شد. این مرد 31ساله وقتی متوجه شد که یک زن در 
آب افتاده، بدون درنگ، از ارتفاع 13متری به داخل رودخانه 
پرید و زن را نجات داد. یک عابر از لحظه پریدن این مرد و 

نجات زن در حال غرق شدن توسط او، فیلم گرفته است.

تمساح مهربان به بيسبال نرسيد 

یک تمساح که به عنوان حیوان حامی توسط یک مرد آمریکایی 
نگهداری می شود، چنان به زندگی در میان آدم ها خو گرفته 
که صاحبش می خواسته او را برای دیدن یک بازی بیسبال با 
خودش به استادیوم ببرد، اما تماشاچی ها خوش شانس بودند که 
مأموران امنیتی، از ورود این حیوان به استادیوم ممانعت کردند. 
این تمساح که والی نام دارد، درواقع حیوان حمایتی صاحبش 
به شمار می رود و در فضای مجازی حسابی معروف است. او یک 
اکانت در اینستاگرام با هزاران فالوئر دارد و فیلم های زیادی از او 
که توسط دیگران بوسیده و بغل می شود در آن لود شده است. 

يک شام نه چندان عاشقانه

یک زوج که با قصد آشنایی با یکدیگر به رستوران رفته بودند، 
نه فقط از هم خوششان نیامد که مجبور شدند برای حل و فصل 
پول شام، پای پلیس را به ماجرا باز کنند. این مرد و زن روس در 
نخستین قرار، فهمیدند که اصلا به درد هم نمی خورند. درواقع 
مسئله چیزی فراتر از آن بود؛ اختلاف نظر بین آنها چنان بود که 
حتی سر پول میز هم جر و بحث کردند. درواقع بحث قدیمی 
»چه کسی باید پول شام را بدهد« اینجا حسابی بالا گرفت و 
مرد، از اینکه دختر نمی خواسته دونگ غذایش را حساب کند، 

بدجور کفری شد و به پلیس زنگ زد و از او شکایت کرد. 

گرینویچ

کتابخانهخودمانیحکممتفاوتومحیطزیستی
قبلا هم گفته ایم که اســتفاده از آرای جایگزین حبس بــرای برخی جرائم از 
برنامه های عملیاتی قوه قضاییه با هدف حفظ حقوق شهروندی است که آثار 
این آرا برای جامعه می تواند به  مراتب مؤثرتر از حبس فرد در زندان باشد. یکی 
از مجازات های درنظر گرفته شــده در قانون، انجــام خدمات عمومی رایگان 
است که مجازات مورد نظر براساس نیاز جامعه و شرایط متهم تعیین می شود. 
حالا هم رئیس شعبه102 کیفری2 دزفول، در رسیدگی به برخی پرونده های 
مرجوعه، در اقدامی پســندیده و قانونی، محکومان را به جای حبس و جزای 
نقدی به کاشت نهال محکوم کرده است. رئیس دادگستری شهرستان دزفول 
می گوید: »در 6 فقره رأی که در این شعبه صادر شده است، باتوجه به تخلفات 
صورت گرفته از سوی متهمین که اغلب گردشگر بودند، مجازات کاشت نهال 
درنظر گرفته شــد که این احکام باید با نظارت اداره منابع طبیعی دزفول و یا 
شهرداری های محل اقامت محکومان در شهرستان های دیگر استان اجرا شود«.

افزایش کتابخوانی به ویژه بین کــودکان و نوجوانان همواره یکی 
از برنامه های اصلی مدیران فرهنگی بوده و هســت و در بســیاری 
از شهرها و روســتاها کتابخانه هایی به این منظور بنا شده تا سرانه 
مطالعه توسط این قشر بالا برود. در همین راستا بچه های بوشهری 
به ابتکار خودشــان کار جالبی کرده اند که شنیدنش خالی از لطف 
نیســت، این بچه ها که در عالم کودکی و نوجوانــی خیلی چیزها 
به همدیگر یاد می دهند، در حســینیه شــهرک مسکونی شهید 
حاجت زاده در اقدامی پســندیده کتاب های شخصی خودشان را 
در کتابخانه حسینیه به اشتراک گذاشــتند. این کار جدا از اینکه 
مخاطبان را تشــویق به کتابخوانی می کند، به بچه ها امانتداری و 
اعتماد کردن را می آموزد. هر کدام از بچه ها به صورت امانت، کتاب 

را می برد و بعد از خواندن برمی گرداند .

خوش خبر

ایده خوب

سرويس همدلی مدرسه
 

بچه ها با لباس های رنگی بلوچــی، زیر تیغ آفتاب یکی یکی 
کنار جاده نشسته اند به انتظار آمدن وانت  پیکان های سفید، 
تویوتاهای قرمز و نیســان های آبی  تا با این ســرویس ها به 
مدرسه برسند.ماشین های زهوار دررفته قدیمی و فرسوده ای 
که برای مســیرهای 5-4کیلومتری ماهانه 80 تا 100هزار 
تومان از هر دانش آموز پول می گیرنــد. خیلی از خانواده ها 
توان پرداخت این هزینه را ندارند و مدرســه هم سهم کمی 
در پرداخت آن  دارد. همین کرایه ها، دختران را خانه نشین 
می کند و پســران را روانه خوابگاه. اما ماجــرا به اینجا ختم 
نمی شــود. در بیشــتر مواقع و در برخی از روستاها همین 
خودروهای فرسوده هم نیستند و بچه ها به اجبار راه خانه تا 
مدرسه را پیاده گز می کنند. اما این پیاده روی ها خطراتی هم 
دارد. اسفندماه سال قبل بود که 4 دانش آموز در مسیر خانه 
به مدرســه تصادف کردند؛ تصادفی که جان 3  نفر از آنها را 
گرفت. آنها دانش آموزان مدرســه شــهید رجایی روستای 
چاهان بودند که در حال بازگشــت به روســتای کوراندپ 
تصادف کردنــد. معلمان و مدیــران، گزارش های زیادی از 
تصادف دانش آموزان شان در مسیر مدرسه دارند و امیدوارند 
که خیران برای هزینه سرویس های مدرسه کمکشان کنند. 
عکس بچه ها کنار جاده حالا در صفحات اجتماعی دســت 
به دست شده و مسئولان سیستان وبلوچستان با ارسال این 
عکس از مردم و اهالی خواسته اند که اگر دانش آموزی را در 
مســیر و کنار جاده دیدند، حتما او را سوار کنند و به مقصد 
برسانند تا بچه ها مجبور نباشند راهی طولانی و خطرناک طی 
کنند. فعالان اجتماعی و آموزشی در این مناطق هم امیدوارند 
که با پخش شدن این تصاویر تعداد خیران برای کمک به این 
دانش آموزان افزایش پیدا کند و معضل ســرویس مدارس 

دانش آموزان بلوچ حل شود.

نقره داغ میلیون یورویی  مهر ماه و مهربانی 
آتش نشان ها

نگه داشــتن کارمندان برای کارهای بيشتر، ســنتی همگانی در سراسر 
دنياست، اما بعد از حکم سنگين يک دادگاه در اسپانيا، شرکت های بزرگ 
ممکن است با کمی ترس و نگرانی پرسنل خود را برای کار بيشتر در اداره 
نگه دارند.  4شرکت مشاوره ای که با نام »4شرکت بزرگ« در اسپانيا شناخته 
می شوند، در مجموع به خاطر اينکه کارمندان خود را مجبور کرده اند حتی 
گاهی تا روزی 16ساعت ســر کار بمانند، 1.4ميليون يورو جريمه شده اند. 
دادگاه يک سال بعد از اينکه وزارت کار اسپانيا تحقيقات در اين باره را شروع 
کرد، اين حکم سنگين را داده است. کارمندان به خاطر اينکه مجبور بودند 
ساعت های بسيار زيادی سر کار بمانند، گله کرده بودند و در نهايت وزارت 
کار وارد ماجرا شده بود. رسانه ها در اسپانيا گزارش داده اند که تحقيقات در 
اين باره سخت و پيچيده بود؛ چون اين شرکت ها برخلاف قانون، ساعت حضور 
پرسنل در محل کار را ثبت نمی کردند. با توجه به نبود سازوکار ثبت ساعت، 
فرهنگ »ماراتن روزهای کاری« در اين شرکت ها رواج يافت؛ اينکه کارمندان 
از ساعت 9 تا 21 مشغول به کار باشــند، کاملا عادی بوده است. کارمندان 
چنان درگير کار بوده اند که فقط بعد از کار وقت می کردند به خانه بروند، فورا 
غذا بخورند، بخوابند و دوباره فردا سر کار بيايند. بازرسان وزارت کار، سال 
گذشته به دفاتر اين 4شرکت هجوم بردند و تحقيقات ميدانی خود را شروع 
کردند. فضای کاری در شرکت های مشــاوره ای، به شدت رقابتی و فشرده 
است و ساعت های کاری طولانی هميشه در آن عادی بوده است. کارفرماها 
با توجه به اين شرايط چنان پرمدعا شده بودند که می خواستند قراردادی 
را به کارمندان تحميل کنند که براساس آن هر کارمند موظف می شد بدون 
درخواست اضافه کار، روزی 12ساعت کار کند، که يک روز آن شامل تعطيلی 
روز شنبه می شده. اين قرارداد البته با مخالفت اتحاديه های کارگری مواجه 
شد. اين 4شرکت، درآمد خوبی هم دارند و ســود آنها در سال مالی2021 
ميلادی، در مجموع 2.5ميليارد يورو بوده است. شرايط بعد از بحران مالی 
سال2008 به ضرر کارمندان شد؛ در آن سال، برای هر يک شغل 4متقاضی 
وجود داشت و زمينه برای اينکه شرکت ها، قوانين را به نفع خودشان تغيير 
دهند و سختگيری های بيشتری داشته باشند، مهيا شد. در سال های اخير 
ورود افرادی که تازه فارغ التحصيل شده اند، دست کارفرماها را برای تداوم 
آن شرايط باز نگه داشته است؛ اين افراد، فداکاری در کار و انجام کار اضافه را 

راهی برای پيشرفت می دانند.

پژواك آژير آتش نشــانی يک دنيا 
هراس می اندازد بــه جان آدم ها. 
سرها می چرخند ســمت صدا و 
همهمه ای غريب جان می گيرد که 

کجا آتش گرفته است؟
ما تا اين صدای پرتنش را می شنويم، 
دلمان می رود پی محل سکونت يا 
کسبی که شــعله های آتش در آن 
زبانه می کشــد. ما به انسان هايی 
می انديشــيم که شــايد گرفتار 
لهيب ســوزان آتش باشند و دل 
می ســوزانيم بر خاکســتر شدن 
خانمــان و امــوال همنوعانمان. 
در اين ميان اما چه بســا در خاطر 
هراسناك مان کمتر به خطری فکر 
کنيم که در کمين آتش نشان هاست؛ 
آنها که چون ما جان شان عزيز است 
و ضربان قلب شــان در هم آوايی 
لبخند فرزند و صــدای گرم پدر و 
مادرشان، طنينی سبز می يابد. آنها 
که در مسيری آکنده از خطر قدم 
برمی دارند و بارهــا و بارها طنين 
روشــن زندگی را نديد می گيرند 
و دل به آتش می زنند و شــجاعت 
صفتی نيست که تنها گاهی، بلکه 
سال های بسيار بخشــی مهم از 
وجودشان اســت؛ همه آن سال ها 
که گوش به زنگ هستند تا بشتابند 
به سوی شــعله های آتش؛ همه آن 
سال ها که نجات جان و مال آدم ها 

را پيشه خود ســاخته اند و اما در 
همه آن ســال ها جان عزيز آنها 
نيز نيازمند مراقبت اســت. حجم 
ســنگين اضطرابی که در تاروپود 
اين حرفه تنيده شده است و همه 
خطراتی که وجودشــان را تهديد 
می کند بر کسی پوشيده نيست و 
اين انبوهی خطر که هرچند وقت 
يک بار نگاه هــا را متوجه خويش 
می ســازد، نيازمنــد توجه ويژه 
مسئولان ذيربط است. به کارگيری 
نيروی آتش نشان به تعداد کافی، 
تجهيز ايستگاه های آتش نشانی 
و آتش نشان ها با امکانات مناسب 
و بروز و تلاش بــرای حفظ ايمنی 
آنها ازجمله ضرورياتی  اســت که 
نمی شــود به فردا موکول کرد. بر 
همين اساس هم مسئولان شهری  
در2 سال گذشــته تلاش فراوانی 
برای رسيدگی به درخواست های 
آتش نشانان و تجهيزات و امکانات 
آنها داشــته اند. توجهی که بايد 

هميشگی باشد.

مریم ساحلی

جريمه سنگين به خاطر اضافه کاری زياد

دانه زير برف
وقتی عزیزان آدم می میرند، زندگی رنگ   

دیگری می گیرد، تیره می شود. صبح هم 
به نظر آدم شب می رسد.

اینیاتسیو سیلونه

گرگ وال استريت
حواســت به کســایی که وقتی  

 برنده می شی تشویقت نمی کنن
 باشه!

مارتین اسکورسیزی

بوک  مارک دیالوگ

عکس نوشت

مهمان خدا باشيد
اگر گذرتان به اردبيل افتاده باشد، حتما می دانيد که در کنار عسل درجه يک، 
حلوای سياه هم ســوغاتی اين شهر سردسير اســت. مغازه های زيادی در 
خيابان های اصلی اين شهر هستند که حلوای سياه می فروشند و سر قيمت ها 
با هم رقابت دارند، اما ما می خواهيم درباره يکی از اين کاسب های خوشنام و 
بامعرفت بگوييم که يک مغازه کوچک در اردبيــل دارد و روزی اش از فروش 
سوغات شهرش می رسد. مشتری های مغازه اش هميشه کام شان با حلواهای 
سياهی که به دست شان می دهد شيرين است، اما شيرينی اين حلواها وقتی 
به جان خودش می نشيند که از مهمان های خدا پذيرايی کند. اصلا برکت رزق 
و روزی اش همين مهمان های گاه و بی گاهی است که سر به مغازه اش می زنند و 
حلوای رايگان می برند. برای همين روی شيشه مغازه اش کاغذی چسبانده و با 
آغوش باز پذيرای اين مهمان ها شده؛»اگر کودك و يا شخصی دلش حلوای سياه 

خواست ولی پول همراهش نبود، بياد داخل مغازه حلوا بگيره، مهمان خدا«.
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آتشبس
باوساطتدبیر

 با ورود رئیس فدراسیون کشتی
  به ماجراي استقلال، بالاخره بین
خطیر و نكونام صلح برقرار شد

همه هواداران اســتقلال تا همين دیروز با یک 
سؤال بزرگ روبه رو بودند؛ اینکه بالاخره ماجرای 
اختلاف نظر سرمربی و مدیرعامل تيم، چه زمانی 
به پایان خواهد رسيد؟ یک روز خطير روی آنتن 
زنده تلویزیون حاضر مي شــد و یک روز دیگر، 
نوبت به نکونام مي رســيد تا در مورد شــرایط 
باشــگاه افشــاگری کند. هر چه که بود، هيچ 
نشانی از صلح بين این دو دیده نمي شد و زمان 
همچنان در حال از دســت رفتن بود. ماجرای 
تازه تمرین تيم، به وضوح نشان مي داد که حال 
استقلال اصلا خوب نيست. در آخرین روزهاي 
هفته گذشته اعتصاب 5روزه بازیکنان استقلال 
سرانجام به پایان رسيد و آنها دوباره به تمرین 
برگشــتند اما تمرین روز جمعه این باشــگاه، 
داســتان های عجيبی در خودش داشت. اول 
اینکه رسانه هاي نزدیک به جواد نکونام اعلام 
کردند جلســه تمرینی روز آخر هفته، حتما با 
حضور تماشاگران برگزار خواهد شد. کمی بعد 
خود باشگاه دست به تکذیب زد و رسما اعلام 
کرد که این تمرین بدون حضور تماشاگر است. 
ظاهرا نکو علاقه زیادی داشت که تماشاگرها هم 
به بازیکنانش روحيه بدهند و هم عليه مسائل 
تيم موضع بگيرند اما خطير نگران شــعارهای 
احتمالــی در تمرین بود. هــواداران در نهایت 
خودشان را به محل تمرین رساندند اما پشت 
در ماندند تا جنجالي جدید براي تيم ایجاد شود. 
عجيب تر اینکه هيچ شخصي هم از سوي وزارت 
ورزش یا سازمان خصوصي سازي به داد باشگاه 
نمی رسيد و کســی از بالا، برای خاتمه دادن 
به این دعوای عجيب تلاش نمي کرد. ســوال 
اینجا بود که چرا آنهایی که مســئول استقلال 
هستند، اینچنين کنار کشيده اند و فقط مشغول 
تماشای این زد و خورد مجازی هستند؟ ماجراي 
استقلال به حدي در رســانه ها سروصدا به پا 
کرد که عصر دیروز رئيس فدراســيون کشتي 
تصميم گرفت به جاي مسئولان وزارت ورزش، 
وارد داستان شــود و بين طرفين صلح برقرار 
کند. براساس اخبار منتشــر شده در رسانه ها، 
عليرضا دبير، رئيس فدراســيون کشــتي که 
رابطه خوبي با خطير و نکونام دارد، عصر دیروز 
جلسه اي مشــترك بين آنها برگزار مي کند تا 
شاید اختلافات بالاخره بعد از مدت ها حل شود. 
این طور که گفته مي شود در این جلسه 3 نفره، 
کدورت ها تا حد زیادي بيــن طرفين برطرف 
شده و قرار اســت به زودي نکونام و خطير در 
جلسه اي 2 نفره، مشکلات شــان را حل کنند 
تا استقلال بيشتر از این ضربه نخورد. باید دید 
آتش بس بين سرمربي و مدیرعامل استقلال تا 

چه زماني ادامه خواهد داشت.

غریبهپرستیآقایمدیر
پکيج بازی پرســپوليس و النصر از هر جهت 
به زیان رضا درویش بــود. نوع رفتارهای او در 
اســتقبال از کاروان تيم حریــف و مخصوصا 
ستاره آنها یعنی کریس رونالدو صدای انتقادات 
را حســابی بلند کرد؛ تا جایی که حتی انبوه 
پيشکسوتان پرســپوليس هم به مدیرعامل 
ســرخ ها تاختند. علی پروین که از دوســتان 
قدیمی درویش به شــمار می آید هم از قافله 
عقب نماند و حضور آقــای مدیر در فرودگاه و 
ماجرای اهدای فرش نفيس به ستاره پرتغالی 
را زیر ســؤال برد. مجموعه این اتفاقات، حتی 
شــایعات مربوط به احتمال عــزل درویش را 
که از قبل ســر زبان ها افتاده بود تشدید کرد؛ 
آنچه خارج از بحث این مطلب به شمار می آید 
و صحت و ســقمش بر ما پوشيده است. با این 
حال دســت کم یک انتقاد اساسی به درویش 
وارد اســت؛ اینکه او چطور در صف استقبال 
از یک ستاره جهانی تا این حد از خود بی خود 
شد اما یکی از بزرگ ترین ستاره های تاریخ تيم 

خودش را ندید؟
حرف از جلال حسينی است؛ مدافع درجه یک 
پرسپوليس که از ابتدای فصل گذشته بازنشسته 
شد و به کادرفنی سرخپوشان پيوست. بعد از 
اعلام خداحافظی حسينی با ميادین، قرار شد 
یک دیدار دوستانه در مقابل ملوان ترتيب داده 
شود تا او به شکل رسمی و در حضور هواداران 
با ميادین وداع کند. با این حال آن بازی به دليل 
سوءتفاهم ایجاد شده بين 2 باشگاه لغو شد. در 
ادامه درویش در یک برنامه تلویزیونی ادعایی 
بســيار بزرگ انجام داد و گفت زمستان همان 
ســال یکی از 4تيم بزرگ جهان را برای بازی 
خداحافظی حســينی به تهران می کشــاند؛ 
اتفاقی که یک ســال بعد از اظهارات درویش، 
هيچ نشــانی از تحقق آن وجود ندارد و به طور 
کامل به فراموشی سپرده شده است. صد حيف 
که سهم ستاره غریبه و مهمان یکشبه فوتبال 
ایران فرش است و ســهم یکی از تاریخ سازان 

باشگاه، فراموشی.

فوتبال ایران
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خبر آخر

1

105

200

6332

مجموعمدال

چین

3

26

102

2848

مجموعمدال

کرهجنوبی

9

3

23

1010

مجموعمدال

ایران

برنامهبازیها

04:30
تپانچه

میکس تیمی
)مردان و زنان(

04:30
اسکیت
سرعت

)مردان و زنان(

05:40
قایقرانی

کایاک 2نفره
500 متر )زنان(

09:30
هندبال

ایران- بحرین
)يك چهارم نهايی(

15:15
شطرنج

استاندارد
مقدماتی

05:20
قایقرانی

کانوی یک نفره
۱000 متر )مردان(

06:00
قایقرانی

کایاک 2نفره
500 متر )مردان(

09:00
بسکتبال

ایران - قزاقستان
مرحله گروهی

14:45
دوومیدانی

دوی ۱00 متر)زنان(
فينال

09:45
تنیسرویمیز

دوبل)مردان(
یک چهارم نهایی

09:00
بوکس

وزن 57
)مقدماتی(

15:00
دوومیدانی

دوی ۱00 متر )مردان(
نيمه نهايی

05:00
کوراش
وزن 52
)زنان(

05:00
قایقرانی

کایاک یک نفره
۱000 متر )مردان(

05:00
کوراش

وزن های 66 و 90+
)مردان( 

2

27

99

3537

مجموعمدال

ژاپن

مهدی الفتی، مدال نقره گرفت، شاید به ظاهر این خبر ارزش چندانی نداشته باشد؛ یک 
ورزشکار در بازی های آسيایی مدالی گرفته که حتی طلا نيســت، اما این مدال تا امروز 
باارزش ترین و دلنشين ترین مدال کاروان ایران در بازی های هانگژو بوده است. نقره الفتی 
نخستين مدالی است که ژیمناستيک ایران در تاریخ بازی های آسيایی گرفته است، مدالی 
که نه کسی توقعش را داشت و نه برایش برنامه. در روزهایی که فدراسيون درگير دعواهای 
مدیریتی بر سر صندلی ریاست است، حتی در پيش بينی ها شانسی برای روی سکو رفتن 
ژیمناست ها در نظر گرفته نشده بود، اما الفتی و ژیمناستيک دیروز کاروان و ورزش ایران 
را غافلگير کردند. اینکه این نقره در چين و در بازی های آسيایی به دست آمد، ارزش آن را 

بيشتر هم می کند.
الفتی در پرش خرك فيناليست شده بود. او در مرحله مقدماتی با امتياز 14/566در رده 
دوم ایستاده و راهی فينال شده بود. دیروز در فينال هم 2پرش انجام داد و در همان پرش 
اول اميدوارانه ظاهر شد. با سرعت خوب اجرایش را شــروع کرد، ارتفاع زیادی گرفت و با 
فرود خوب، پرش را به پایان برد. این اجرا در حدی بود که رضا خيرخواه سرمربی تيم ملی را 
سرکيف آورد. پرش اول الفتی 14/933امتياز داشت. او در پرش دوم هم خوب بود اما موقع 
فرود یک گام عقب گذاشت و به امتياز 14/633رســيد. شادی او در آغوش خيرخواه این 
نوید را برای تماشاگران ایرانی داشت که مدال قطعی شده است، همينطور هم شد. الفتی 
با امتياز مجموع 14/783روی سکوی دوم رفت و یک مدال تاریخی برای ژیمناستيک و 
ایران گرفت. در این وسيله، نماینده ژاپن با 15/160امتياز قهرمان شد و نماینده مالزی با 
امتياز 14/466به مدال برنز رسيد. ژیمناستيک ایران در 6 اسباب، محمدرضا خسرونژاد و 

محمدرضا حيدری را داشت که آنها به ترتيب هفتم و دهم شدند.

الفتی:ثابتکردممیتوانیم
شادی مهدی الفتی و سجده شکر او روی پرچم ایران برای تماشاگران حاضر در سالن جالب 
بود. الفتی بيشتر از این خوشحال اســت که به کشورهای آسيایی نشان داده ایرانی ها هم 
می توانند در ژیمناستيک مدال بگيرند: »بعد از چند سال بود که نمایندگان ایران توانستند 
مدال بگيرند. خيلی خوشــحالم که توانســتم این کار را انجام دهم. در آسيا ما هميشه 
زنگ تفریح دیگر کشورها بودیم، اما حالا ثابت کردم که می توانيم روی سکوی آسيایی و 

جهانی باشيم.« 

خیرخواه:درالمپیکمدالمیگیریم
خيرخواه هم بعد از مدال الفتی، از عملکرد بقيه ورزشکاران اظهار رضایت کرد و از آینده 
بهتری که در انتظار این رشته است، خبر داد: »ما می توانستم یک مدال دیگر هم در دارحلقه 
بگيریم اما کهنی روی یک لغزش، فينال را از دســت داد. بقيه هــم خوب کار کردند ولی 
افسوس مدال کهنی را می خورم. با شرایطی که بچه ها دارند ما هم می توانيم سهميه المپيک 

بگيریم و  در المپيک هم مدال داشته باشيم.«

ااززطلاطلا
مهدي الفتيمهدي الفتي اولين مدال تاريخ  اولين مدال تاريخ 
ژيمناستيک ايران در بازي هاي ژيمناستيک ايران در بازي هاي 

آسيايي را به دست آورد؛ نقره اي آسيايي را به دست آورد؛ نقره اي 
که از طلا هم با ارزش تر بودکه از طلا هم با ارزش تر بود

شیرینترشیرینتر

ده|
ف زا

شری
ی 

|عل
س

  عک
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سکوتسکوت
رضاییان؛ سپاهان 
اصفهان یا ایران؟

رامین رضاییان هم داســتان خودش را دارد. او 
که ابتدای فصل با وجود قراردادی که با سپاهان 
داشت، از هواداران این تیم خداحافظی کرده بود، 
نهایتا ناچار شد با طلایی پوشــان ادامه بدهد. از 
اینجا به بعد او وارد فاز »تعصب نمایی« نسبت به 
پیراهن سپاهان شده و گاهی در این زمینه 
زیاده روی می کند؛ ازجملــه این اواخر 
که با ضبط یک ویدئو برای تشــویق 
هواداران به حضور در ورزشگاه گفته: 
»ما سپاهان اصفهان هستیم، نه 
سپاهان ایران. دوشنبه بیایید و 
از تیم شهرتان جلوی الاتحاد 
دفاع کنید.« این اظهارات 
عجیــب، واکنش های 
منفی فراوانی به دنبال 
آورد. برخــی در دفــاع 
از رضاییــان گفته انــد او 
نتوانســته کلامش را به درستی 
منعقد کند، چون منظورش فقط ناعادلانه بودن 
حمایت از ســپاهان در قیاس با پرســپولیس و 
اســتقلال بوده. با این حال حتی این روایت هم 
دقیق نیست. 2فصل پیش ســرخابی ها به طور 
همزمان مجوز حضور در لیگ قهرمانان آســیا 
را به دســت نیاوردند. همین امســال این اتفاق 
بار دیگر برای اســتقلال رخ داد. پرسپولیس در 
بدترین زمین ممکن مقابل النصر به میدان رفت 
و همه اینها در حالی است که سپاهان ورزشگاهی 
استاندارد و شیک در اختیار دارد. اگر شما نماینده 
ایران نیستید، پس نســاجی مازندران چه باید 
بگوید؛ تیمی که حتی در شهر خودش ورزشگاه 

مناسب برای میزبانی از رقبای آسیایی ندارد؟

 سایه »شما«
کم نشود

در مورد هوادار پرسپولیس که بعد از سال ها 
رنج بردن از ضایعه نخاعی درگذشت

یکی از تراژدی های این ســالیان فوتبال ایران به 
نقطه پایان رســید؛ پایانی تلــخ و غم انگیز. حامد 
خوش نشــین، نــام یکــی از هــواداران گیلانی 
پرسپولیس بود که سال96 برای تماشای مسابقه 
پرسپولیس و تراکتور به ورزشگاه آزادی آمد. بعد از 
آن بازی، او در مسیر برگشت تصادف کرد و دچار 
ضایعه نخاعی شد. حامد پس از آن تا آخر عمر ناچار 
شــد روی ویلچر زندگی کند تا اینکه نهایتا اواخر 
هفته گذشته چشم از این جهان خاکی فرو بست. 
به این ترتیب زندگی دردناک او در سال های اخیر 
به پایان رسید، هرچند که بی گمان جای خالی اش 
برای اعضای خانواده و دوســتان و نزدیکان او پر 

نخواهد شد. روحش شاد.
چند روز پیش علیرضــا بیرانوند در خلال همان 
مصاحبه آماتور و مشــهورش، پیرامــون هوادار 
خارج نشین متمولی که به باشگاه کمک می کند، 
گفته بود: »او خیلی هوای ما را دارد. خدا سایه اش 
را از ســرمان کم نکنــد.« البته کــه کمک های 
مالی یک هوادار بــه تیم محبوبــش- البته اگر 
بی چشمداشت باشــد- خیلی هم خوب است و 
نشــان از عرق و علاقه دارد اما در رهگذر عشــق 
و احساســات امثال حامد نازنین اســت که برند 
این باشگاه )مثل اســتقلال( تا این اندازه بزرگ 
شده و دیگرانی هم پیدا می شوند که کمک های 
مالی هنگفت به این تیم ها داشــته باشند. شاید 
دســت حامد فقید یا آن هوادار بلــوچ و نابینای 
پرسپولیس که بارها برای »حس کردن« مسابقات 
سرخپوشان به تهران آمده خیلی پر نباشد اما آنها 
با همه وجودشان این تیم ها را بالا می برند و باعث 
می شوند سرخابی ها از نظر پایگاه اجتماعی به این 

رتبه و جایگاه برسند.
خوب است هوادار متمولی دارید که برای تیم پول 
خرج می کند، هرچند اگر مجاری استاندارد کسب 
درآمد در فوتبال ایران مثل حق پخش تلویزیونی و 
کپی رایت باز بود، نیازی به این کمک ها هم نبود. با 
این حال اگر می خواهید آرزو کنید سایه کسی از 
سر باشگاه کم نشود، این دعا را برای همه هواداران 
داشته باشید؛ کسانی که پرسپولیس و استقلال با 
شور و احساسات عاشقانه آنها به اینجا رسیده اند. 

همه  چیز فقط پول نیست.

نكته بازی

یک سال جوان تر از نیجریه!
یکی از شگفت انگیزترین اتفاقات فوتبال ایران که انصافا باید در تاریخ 
به ثبت برسد، مربوط می شود به میانگین سنی تیم امید. آنطور که 
رسانه ها محاســبه کرده اند، معدل ســنی تیمی که رضا عنایتی با 
خودش به بازی های آســیایی هانگژو برده، 23.13سال است. این 
اتفاق در حالی رخ می دهد که اسم این تیم، تیم زیر 23سال است! 
حالا اینکه چطور میانگین سنی واقعی تیم از عدد اسمی آن بالاتر 
رفته، 2دلیل دارد؛ نخست اینکه تیم ها در این دوره به خاطر تأخیر 
یکساله مسابقات اجازه داشــتند بازیکنان زیر 24سال را به هانگژو 
ببرند و دومی هم حضور 2بازیکن کمکی بزرگسال و بالای 30سال در 
تیم عنایتی است. بد نیست بدانید تیم امید فعلی ما، از تیم بزرگسالان 

نیجریه در جام جهانی2022 فقط یک سال جوان تر است!

مگر تخفیف ندادید؟
آرش رضاوند، بازیکن استقلال در گلایه از بدعهدی باشگاه گفته: 
»اگر قراردادهای پارسال  ما را تســویه می کردند، امسال تخفیف 
می دادیم.« خب این یعنی چه؟ مگــر تخفیف نداده اید؟ پس این 
حجم از اخبار ریز و درشــت که هر روز منتشــر می شد در مورد 
اینکه بازیکنان استقلال در حال کم کردن از رقم قراردادهای خود 
هستند، چه معنایی داشت؟ یعنی راســت نبود؟ از همان اول هم 
باور موضوع برای مان ساده نبود اما حالا مصاحبه رضاوند موضوع را 
پیچیده تر هم کرده است. تازه به یاد داشته باشید ما سعید مهری را 
هم داریم که با استقلال قرارداد 150میلیون تومانی بسته و باشگاه 
منتظر اســت بقیه بازیکنان تخفیف بدهند تا قرارداد او درســت 
شود. یعنی الان مهری با همان 150میلیون باید سر کند؟ البته ما 

زودباور هستیم، اما نه تا این حد!

مسئول فوق برنامه
تصویری منتشر شده از پیراهن مانوئل نویر که سردار آزمون آن را 
برای حسین حسینی فرستاده و دروازه بان استقلال هم با انتشار 
یک استوری از این بابت از آزمون تشکر کرده است. احتمالا پیراهن 
دروازه بان بایرن مونیخ در دوران بازی آزمون برای لورکوزن به دست 
او رسیده و ســردار هم حالا لباس را برای حسینی فرستاده است. 
کلا به نظر می رسد سردار آزمون مشغول کارهای فوق برنامه است و 
التفات چندانی به متن فوتبال ندارد. حضور جدی در لیگ والیبال، 
سوارکاری، جمع کردن فالوور برای دیبالا و پیراهن گرفتن برای 
حسینی... . او یکی از مهم ترین اســتعدادهای 2دهه اخیر فوتبال 
ایران بود که تا چشم به هم زدیم، در آستانه ورود به 30سالگی قرار 
گرفت. انتظارمان در این سن از سردار، دستاوردهای بیشتری بود 

اما افسوس که او مشغول کارهای دیگری است.

بیرانوند؛ خطاکار طلبکار
داستان علیرضا بیرانوند مربوط به اواســط هفته گذشته است. او 
حضوری منفی و ناخوشایند در یک برنامه تلویزیونی داشت. اسرار 
باشگاه را فاش کرد و در حوزه هایی سرک کشید که ارتباط چندانی 
به این دروازه بان نداشت. با این حال شاید بدترین بخش ماجرا، لحن 
طلبکارانه بیرانوند بود. او که به واسطه فسخ قراردادش در ابتدای 
فصل و البته مذاکره با استقلال تحت فشار قرار داشت، این هجمه ها 

را منصفانه ندانست و حتی به پیشکسوتانی که در موردش با نیت خیر 
پادرمیانی کرده بودند هم حمله کرد: »می گویند بیرانوند را ببخشید. مگر 

من چه کرده ام که مرا ببخشند؟ آدم کشته ام؟ نهایتا هواداران در 
این شرایط بد چند روزی در فضای مجازی سرگرم بودند. 

من برای این تیم قهرمانی های زیادی آورده ام و هواداران 
پرســپولیس باید به من احترام بگذارند.« سخنان 
بیرانوند از زوایای مختلف قابل نقد بود، اما شاید همین 
منت گذاشتن بر سر مردم دردناک ترین زاویه داستان 
به شمار می آمد. حتی برانکو هم که معمار پرسپولیس 
نوین است می گوید: »همه با هم کار کردیم.« بیرانوند 
اما طوری وانمود کرد که گویــا همه زحمات بر دوش او 
بوده و بقیه هیچ تأثیری در موفقیت تیم نداشته اند. اصلا 

انگار نه انگار که پرسپولیس یک فصل بدون او، قهرمان 
لیگ شد و به فینال آسیا هم رسید. مصاحبه بیرانوند اصلا 
واکنش های جالبی بین هواداران و پیشکسوتان نداشته و 
این صدمین بار است که برخی به او توصیه می کنند: »اگر 
نمی توانی حرفت را درست و کامل بزنی، لااقل حرف نزن.«

در ستایشدر ستایش
در مورد حرف های جنجالی 

بیرانوند و رامین رضاییان؛ گاهی 
خاموش بودن بهتر نیست؟

بهروز رسایلی|  گاهی شاید »حرف نزدن« یک گزینه مطلوب و
 مطمئن تر باشد. خیلی مواقع آدم ها از به زبان آوردن حرف هایی لطمه می خورند 
که یا اساسا اشتباه هستند یا به شکل بدی مطرح می شوند. تا زمانی که آدمی حرفی 
را نزده باشد، مسئولیتی هم ندارد اما به محض به زبان آوردن سخن، باید تبعات 
آن را قبول کند. بنابراین »سنجیده گویی« در هر حوزه ای ضرورت دارد. روزهای 
گذشته 2فوتبالیست سرشناس ایرانی مطالبی به زبان آوردند که واکنش های منفی 
فراوانی به دنبال داشت. می شد این حرف ها را نزد یا طور دیگری بیان کرد. وقتی 

قادر به اداره کلمات نیستیم، چه بهتر که سکوت پیشه کنیم.
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ملاقات با میهمان ناخوانده
رئال مادرید با کاتالان های جدید صدرنشین بازی دارد

قاضی علیه قاضی
اگر بارسا در پرونده رشوه به داوران محکوم و 
محروم شود، ورشکستگی این باشگاه حتمی 

خواهد بود

قبلا گزارش هایی درباره رشــوه باشــگاه بارســلونا به 
نایب رئیس کمیته داوران فدراســیون فوتبال اسپانیا 
به مدت 17 سال و مبلغ 7.5 میلیون یورو منتشر شده بود. 
بارسا این رقم را به هزینه مشاوره گرفتن از انریکه نگریرا 
ربط داده بود که چنین توجیهی هنوز مقامات قضایی را 
قانع نکرده است. آخر هفته گذشته یک قاضی در اسپانیا 
اعلام کرد که بارســلونا به عنوان متهم پرونده پرداخت 
رشوه باید در دادگاه پاسخگو باشد. هیأت منصفه 9 نفره 
شامل شــهروندان بی طرف اســپانیایی باید با بررسی 
شــواهد پرونده، حکم خود در مــورد تقصیر کار بودن 
ساندرول راســل و جوزپ ماریا بارتومئو، مدیران سابق 
بارســلونا را صادر کنند. اگر آنها مدیران سابق بارسلونا 
را گناهکار تشــخیص دهند، بین 3 تا 6  سال زندان در 
انتظار راسل و بارتومئو خواهد بود. البته پرداخت رشوه 
به دوران لاپورتا هم برمی گــردد چون دوره مربوطه به 
دوران بهترین بارسلونای تاریخ با مدیریت او هم مرتبط 

بوده است.
هنوز حکم محرومیت یا کسر امتیاز یا سقوط به دسته 
پایین تر برای این باشــگاه درنظر گرفته نشــده، چون 
5 سال از آخرین پرداختی باشگاه به داور مزبور می گذرد. 
جدا از این برخی اســناد از بین رفتــه و رئیس کمیته 
داوران هم 4 ماه پیش فوت کرده اســت. کمیته داوران 
اصرار دارد که نگریرا هیچ ارتباطی بــا انتصاب داوران 
به صورت هفتگی نداشــته و رئیس کمیتــه انتصابات 

ویکتوریا سانچس آرمنیو بوده است.
به هر حال دادگاه شماره یک بارســلون اعلام کرده با 
توجه به قطع پرداختی های باشــگاه بارسلونا به انریکه 
نگریرا و یک داور دیگر و قطع دستمزدهای بعدی پس از 
خروج او از فدراسیون، ادعای مشاوره داوری باطل بوده 
و مبالغ انتقالی از بارسلونا به حساب فرزند نگریرا، رشوه 
محسوب می شود و کار بارســلونا جرم است. با دستور 
بازرسی خواکین آگیره، قاضی این پرونده، صبح دیروز 
مأموران گارد مدنی بارسلون برای جمع آوری مدارک و 
مستندات علیه نگریرا، به مقر کمیته داوران فدراسیون 

فوتبال اسپانیا رفتند.
یوفا برای فصل جاری موقتا و تا زمان مشــخص شدن 
حکم پرونده نگریرا به بارســلونا اجازه داد که در لالیگا 
حضور داشــته باشــد اما اگر حکم نهایی صادر شود و 
هیأت منصفه به این نتیجه برسد که بارسایی ها رشوه 
پرداخته اند، یوفا اقــدام و این باشــگاه را از حضور در 

چمپیونزلیگ در فصل 25-2024 محکوم می کند.
اولین داوری که در پرونده بارسا و نگریرا مورد تحقیق 
قرار گرفته، کارلوس کلوس گومس اســت. این داور از 
سال2013 با حقوق داوری توانسته 4 ملک، 4 آپارتمان، 
2 پارکینــگ و یک انبــار خریداری کند. بــا تحقیقات 
صورت گرفته، بیشــتر ایــن خریدها یــا پول هایی که 
به حســاب او واریز شــده بود، مربوط به بــازه زمانی 
مسابقاتی اســت که او برای رئال مادرید و علیه این تیم 
قضاوت کرده و رئال بازی را باخته یا مساوی کرده است.

در توضیح جرم ارتشــا آمده اســت که هیــچ مقامی 
نمی تواند در ازای انجام وظایف عمومی وجهی دریافت 
کند. داور مزبور برای اهداف جرم، مسئول درنظر گرفته 
می شود، زیرا او فردی اســت که یک وظیفه عمومی را 
انجام داده اســت. از آنجایی که بارسلونا به نگریرا برای 
سمتی که در اختیار داشــت پول پرداخت کرده، رفتار 
مجرمانه ای وجود دارد. قاضی مســئول پرونده نگریرا 
تأیید می کند که پرداختی های بارسلونا به نگریرا بین 
ســال های 2001 و 201۸ بر یکپارچگی داوری تأثیر 
گذاشته است. این امر منجر به نابرابری در رفتار داوری 
در مقایسه با سایر تیم های لیگ اسپانیا شده و این امر 

فساد در داوری اسپانیا محسوب می شود.
تاکنون، خوان لاپورتا، رئیس بارسلونا از صحبت کردن 
در این خصوص پرهیز کرده است. 5 ماه پیش، او در یک 
کنفرانس مطبوعاتی تأکید کرد که پرونده نگریرا یک 

توطئه است.

خیرونای صدرنشــین 19 امتیازی امشــب از 
ســاعت 20 بازی تعیین کننده ای با رئال رده 
دومی دارد، از این لحاظ که مشــخص خواهد 
شد آیا صدرنشــین ناخوانده این فصل لالیگا 
یک جرقه است یا شبیه یونیون برلین 2 فصل 
اخیر یا آتالانتای چند فصل قبل می خواهد تا 

آخر با بزرگان رقابت کند.
    این بــازی در مونتولیوی مقابــل خیرونا 
جــدال جالبــی میــان تیم هــای اول و دوم 
لالیگاست. این سومین بار در تاریخ لالیگاست 
که 2 تیــم اول و دوم در کاتالونیــا به مصاف 
هــم می رونــد درحالی که یک طــرف ماجرا 
بارسلونا نیســت. اســپانیول در سال1940 
مقابل ساراگوســا با نتیجه 2 بــر صفر پیروز 
شد. یک بار دیگر هم اسپانیول در سال1952 
مقابل اسپورتینگ با نتیجه 4 بر صفر برنده از 

زمین بیرون آمد.
    آلابا هــم به جمع مصدومــان رئال اضافه 
شده اما کارواخال برگشــته. کارواخال با داور 
خوان لوییس پولیدو سانتانا دیدار خواهد کرد 
که فصل گذشــته او را مقابل رئال سوسیداد 
اخراج کرد. وینیســیوس هم در برد 2 بر صفر 
مقابل لاس پالماس پس از یک ماه مصدومیت 
به ترکیب برگشت. البته خودش هم گفت که 

خوب بازی نکرده و هنوز آماده نشده.

    رئال به اعتراف آنچلوتی صاحب مهاجمی 
شــده که از آن بی بهــره بوده؛ یــک بازیکن 
192 ســانتی متری سرزن. خوســلو در فصل 
14-2013 در اینتراخــت 4 گل از 9 گلش را با 
ضربه سر زده بود. فصل بعد در هانوفر 3 گل با 
ضربه سر زد. خوســلو فصل گذشته نیز 2 بار با 
پیراهن اسپانیول با ضربه سر گل زد. خوسلو در 

6 فصل اخیر 27 گل با سر به ثمر رسانده است.
    رئال مادرید در این فصل برای اینکه 14 گل 
در ۸ بازی بزند، 165 شوت داشــته یعنی هر 
11.۸ دقیقه یک شوت. بلینگام بهترین آمار را 
داشته و به ازای هر 3.2 شوت، یک گل زده و در 
نقطه مقابل، رودریگو با 2۸ شوت فقط یک گل 
زده. در 5 لیگ بزرگ فقط رشــفورد از یونایتد 
و ابرچی ازه از کریســتال پالاس دقت کمتری 
نسبت به او در ضربات آخر داشته اند. در میان 
بازیکنان 5 لیگ بــزرگ فقط ویکتور بونیفاس 
با 3۸ شــوت از لورکوزن و هالند با 31 شوت از 
منچسترسیتی در این فصل بیش از رودریگو 
شوت داشــته اند. رودریگو فصل گذشته را با 
19 گل به اتمام رســانده بود. او در این فصل 
با 6۸9 دقیقه بیشــترین حضور را در ترکیب 
تجربه کرده و بالاتر از آلابا با 670و بلینگام با 

621دقیقه برای رئال بازی کرده است.
    آلابا مصدوم شــد و بازی بــا خیرونا را از 

دســت داد. رودیگر مقابل لاس پالماس دچار 
مصدومیت جزئی شــد و تنهــا گزینه موجود 
در این پســت ناچو است. شــوامنی و مندی 
گزینه هــای اورژانســی برای دفــاع خواهند 
بود. مارول هم از تیم کاســتیا در دســترس 
اســت. مندی در زمان زیدان یکــی دو بار در 
این پســت البته در دفاع 3 نفــره بازی کرده 
بود. حتی کارواخال هم فصل پیش یک بار در 
دفاع میانی بازی کــرد و خوب هم جواب داد. 
کاســمیرو که هافبک دفاعی بود در گذشته 
مدافع وسط بازی کرده بود، بنابراین رئالی ها 
تصور می کنند اگر شوامنی را هم به این پست 

ببرند جواب بدهد.
    در حــال حاضــر آلابــا و رودیگــر دچار 
مصدومیت جزئی هستند و شاید هر دو به این 
بازی برسند. میلیتائو و کورتوا تا اواخر فصل به 
زمین برنمی گردند و گولر 1۸ســاله ترکیه ای 
هم که تاکنون 7 بار مصدومیت داشــته، هفته 
گذشته بلافاصله پس از بازگشت از مصدومیت 

دوباره آسیب دید.
    در تیــم حریــف اریک گارســیا هم بازی 
می کند که به تازگی از بارسا قرضی به خیرونا 
رفته. میگل گوتیرس که پدیده کشــف شده 
توســط زیدان بود و آنچلوتی او را کنار زد، در 

دفاع چپ این تیم بازی می کند.

رویاروییرویارویی
کامبک زن هاکامبک زن ها
در بازی امروز تاتنهام و لیورپول کدام یک ابتدا 
گل می خورد و سپس جبران می کند؟

ج  و ز
صــلاح و دارویــن نونیس 

عالی اســت. زوج لیورپــول به طور 
میانگین هر 29 دقیقــه درحالی که با هم 
در زمین بــازی می کنند، در ایــن فصل در 
لیگ برتر فرصت هایی بــرای یکدیگر ایجاد 
می کنند که بهترین نرخ نسبت به هر زوج 

دیگری با بیش از 100 دقیقه با هم در 
فصل24-2023 است.

ن  ســو
هیونگ میــن در این 

بازی حضــور دارد. او در 3 بازی 
اخیر خود در لیــگ برتر 5 گل به 
ثمر رســانده، به اندازه 17 بازی 

قبلی که پیش از این انجام 
داده بــود.

خوسلو ماتو 
6 بازی با پیراهن 
رئال مادرید در 
برنابئو داشته که 
در 5 بازی گل زده. 
او فقط به یونیون 
برلین در برنابئو 
موفق به گلزنی 
نشد و به آلمریا 
و پونفرادینا در 
2011 و به ختافه، 
سوسیداد و 
لاس پالماس در 
همین فصل گل زد. 
خوسلو نخستین 
بازیکن در قرن21 
است که در 4 بازی 
لالیگایی اولش 
برای رئال گل 
می زند

از دیگر بازی های 
مهم این هفته 
لیگ برتر 
می توان به 
منچستریونایتد-
کریستال پالاس 
اشاره کرد؛ 2 تیمی 
که همین چند روز 
پیش در چارچوب 
جام اتحادیه 
به مصاف هم 
رفتند و منچستر 
با پیروزی در آن 
دیدار از بحران 
در آمد. ولوز-

منچسترسیتی و 
بورنموث-آرسنال 
هم طرفدارانی 
برای دنبال کردن 
نتایج و تماشای 
مسابقاتش دارند

انگلیسی ها وسط هفته گذشــته جام اتحادیه داشتند. اتفاق 
بزرگ این مرحله حذف منچسترســیتی برای سومین 
فصل پیاپی پــس از 4 قهرمانی متوالــی در این 
رقابت ها بــود. گواردیولا با همه قــوا به مصاف 

نیوکاســل نرفت و به همین دلیل با گل 
ایساک که بعدا مصدوم شد، مورد 

تنبیه قرار گرفت. نیوکاســل در 
دور بعدی باید به مصاف تیم دیگری 

از شهر منچســتر برود. آرسنال که 
با تیم دومش یک بــر صفر و به زور 
برنتفورد را شکست داده بود، در دور 
بعدی به مصاف وســتهم می رود. 
چلسی هم ســرانجام توانست یک 

بازی را ببرد؛ این بار برایتون را و با گل 
جکسون. حریف مرحله بعدی آبی ها 

بلکبرن دسته اولی اســت. دیگر دیدار 
این مرحله را لیورپــول و بورنموث برگزار 

می کنند. قرمزها برای چهارمین بازی پیاپی 3 بر 
یک )لستر، وستهم، لاسک و ولوز( برنده شدند و کامبک زدند. 
اتفاقا لیورپول امروز مهم ترین بازی هفته لیگ های اروپایی را 
باید در زمین تاتنهام برگزار کند. پوستکوگلو که جایزه مربی 
 ماه لیگ برتر را برده، تاتنهام را به یک بــرد 2 بر صفر مقابل 
منچستریونایتد و تســاوی 2-2 مقابل آرسنال رسانده و این 

سومین بازی سخت او مقابل غول های انگلیسی است.
    تیم یورگن کلوپ با 17 بازی بدون شکســت در لیگ به 
استادیوم تاتنهام خواهد رسید که 10 بازی طولانی تر از بهترین 
روند بدون باخت نزدیک ترین رقیب است. اتفاقا اسپرز یکی 
از آن تیم های بدون شکســت در بازی های متوالی است )با 

آرسنال( بدون شکست در 7 بازی.
    لیورپــول از آخریــن باخــت کــه در آوریــل مقابــل 

منچسترســیتی )4 بر یک( رقم خورد، 41 امتیاز 
جمع کرده و تنها من ســیتی با 43امتیاز در 

این مقطع عملکرد بهتری نسبت به قرمزها 
داشته است.

    لیورپول عادت به دریافت گل اول را 
پیدا کرده و این کار را در 5 بازی از ۸ بازی 
خود در تمام رقابت های این فصل انجام 

داده. آنها از روی دســت رئال مادرید در 
این سال ها کپی کرده اند؛ تیمی که معمولا 

گل می خورد و کامبک می زند. لیورپول در هر 
3 بازی آخر خارج از خانه خود، پس از دریافت گل 

اول پیروز از میدان خارج شــده. تنها تیمی 
کــه در تاریخ لیگ برتــر از رکورد بهتری 

برخوردار است، منچستریونایتد است که پس از دریافت گل 
ابتدایی بین سپتامبر2020 و ژانویه2021، 7 بازی متوالی را 

در خارج از خانه برده است.
    با رفتن هری کین به بایرن، چشمه گلزنی تاتنهام خشک 
نشده. اگر آنها همین روند را ادامه دهند، پوستکوگلو 
دومین مربی در تاریخ لیگ برتر خواهد بود 
که تیمــش در هر 7 بــازی اول خود در 
این رقابت ها 2 یا بیشتر گل زده است 
)پس از کریگ شکسپیر با لستر در 

آوریل2017(.
    لیورپول در 6  بازی از ۸ بازی 
خود در این فصــل، 3 بار گلزنی 

کرده است.
    صلاح در هر 12 بــازی اخیر 
خود در لیگ، ازجملــه هر 6 بازی 
لیگ لیورپول در ایــن فصل )3 گل و 
4 پاس گل( یا موفق به گلزنی شده )6 گل( 
یا پاس گل داده است )9 پاس گل(. اگر او در این 
بازی هم گل یا پاس گل ثبت کند، سومین بازیکنی در تاریخ 
لیگ برتر خواهد شــد که در هر یک از 7 بازی اول یک فصل 
تیمش، روی گل تأثیر مســتقیم گذاشته؛ پس از دیوید بکام 
برای منچستریونایتد در فصل 01-2000 و ارلینگ هالند برای 

منچسترسیتی در فصل2022-23.
    اسپرز بازی های بیشتری را در لیگ برتر به منچستریونایتد 

)39( و چلسی )33( باخته تا به لیورپول )31(.
    رکورد اخیر اســپرز در این رویارویی بسیار ضعیف است. 
آنها فقط یکی از 21 دیدار اخیر خود در لیگ برتر را از لیورپول 
برده اند؛ پیروزی 4بر یک در استادیوم ومبلی در اکتبر 2017.
    فقط چلسی )110( بیشتر از لیورپول )109( در لیگ برتر 
به اسپرز گل زده است. آنها آخرین بار در جریان تساوی 
بدون گل در اکتبر2015 که نخســتین بازی 
کلوپ در هدایت قرمزها بود، از این تیم گل 

نخورده اند.
    اســپرز در 11 بازی اخیر خود در 
لیگ مقابل لیورپول بــدون برد بوده 

است.
    لیورپولی ها فقط 2 بار از 12 ســفر 
اخیر خود در لیگ به لندن شکســت 
خورده اند و در 4 بازی اخیر که در پایتخت 

انجام داده اند، شکستی نداشته اند.
    اسپرز در ۸ بازی از 11 بازی اخیر خانگی خود 
در لیگ، ازجمله 2 بازی اول خود تحت هدایت پوستکوگلو، 

۸ برد را کسب کرده است.

ورشکستگی بارسا
لاپورتا در یک ســال اخیر با اســتفاده از فروش 
درآمدهای 25سال آینده باشگاه، همچنین فروش 
استودیوی بارسا، فروش برخی بازیکنان، تعدیل 
دســتمزدها و همچنین بیرون کردن بازیکنانی 
مثل بوسکتس، آلابا، پیکه و... که حقوق نجومی 
می گرفتند، توانسته باشــگاه را از ورشکستگی 
نجات دهد. اما اگر باشگاه کاتالونی در پرونده رشوه 
به داوران محکوم شناخته شود و به دسته پایین تر 

برود، ورشکستگی آنها حتمی خواهد بود.
برای اولین بار در تاریخ، باشــگاه بارسلونا بیش از 
یک میلیون بلیت بــرای اســپاتیفای نوکمپ در 
یک فصل در سال گذشته و فصل23-2022 فروخت 
که یک رکورد به حساب می آید. بیانیه رسمی باشگاه 
برای بسته شــدن بودجه برای فصل2022-23 
حکایت از سودآور بودن حساب های باشگاه دارد؛ 
درآمد )1.59میلیارد(، هزینــه  )1.16میلیارد( و 
 سود )304میلیون(. همچنین بودجه برای فصل

24-2023، ۸59 میلیون خواهد بود و انتظار می رود 
سود آن 11 میلیون باشد. درآمد نوکمپ در فصل 
گذشته 121 میلیون بوده؛ شامل 2.7 میلیون درآمد 
از بلیت فروشی مسابقات زنان، 4.5 میلیون درآمد 
از بلیت فروشی تیم بسکتبال و 39.9میلیون یورو 

درآمدهای موزه.
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افقی:
1 - گرد براق نقاشــی - تولید 
یک برنامه استودیویی از آن جا 

کنترل و هدایت می شود
2 - پیش - از تــداول افتاده - 

رهگذر
3 - غذایی یونانی از گوشــت و 
بادمجــان - همراهی جنازه تا 

گورستان
4 - معتقد - از قوانین سه گانه 
فیزیک مکانیک نیوتن - قتلگاه 

امیرکبیر
5 - معــادل فارســی خروج - 
ســهولت - از چهره های مؤثر 

حزب نازی
6 - آکنده - علــم و آگاهی - 

خیالی
7 - کلمه پرسش - روشی برای 
اتصال کامپیوتر به شبکه بدون 
استفاده از کابل - بادبان کشتی

8 - هنــگام ســوختن به هوا 
می رود و نورافشــانی می کند 

– ملت ها - دارای حد متوسط
9 - از وســـــــایل بنایی – 

مسخره کردن - بی گناه
10 - بــاب روز - دراز - زدنی 

افراد کم طاقت
11 - نشــــــــانه مفعولی - 
دندان های نیــش - به نرمی 

رفتار کردن
12 - چین و چروک - رسوایی 

- مسابقه اتومبیل رانی
13 - بانــوی همــدم - جنگ 

یزدگرد سوم و اعراب
14 - ســنگینی معده - اشاره 
به داســتان یا آیه و حدیث در 

شعر - پوتین
15 - مجموعه شعری سروده 
فریدون مشیری - رمان مشهور 

دافنه دوموریه
  

عمودی:
1 - از لوازم خانگــی گازی – 

اصرار کردن - گوشت آذری
2 - همگــی - گران ترین نخ - 

طمأنینه
3 - مخترع سینما - برملاکردن 

- گیرنده امواج تلویزیونی
4 - زاینــده - چشــم زیبــا و 

دلفریب - رها و آزاد
5 - فلج - ظرفــی برای حمل 
مصالح ســاختمانی - افزایش 

ابعاد جسم بر اثر گرما
6 - غریبه - گریختــه از روی 

ترس
 - زمســتانی  ورزش   -  7
متخصص در علم مــواد - آب 

دهان
8 - قادر - پیکان - دانه خوراکی 

مقوی
9 - برادر عرب - شیوه نوشتن 

کلمات - پناهگاه

10 - برابر بودن - دلسردی
11 - موکت - زمان طولانی - جادو

12 - زینک - از پیامبران الهی - واحد 
پول گرجستان

13 - بلند و والا - منظم - زن ساکن 
صومعه

14 - دعاها - غده فوق کلیوی - نوک 
بی نوک!

15 - جواب سربالا - خطی که بیشتر 
در نگارش اشعار به کار می رود - یگانه

انغغابراهچارح
رامشیبیشارموب

مزناهنپبادرز
ککشیبالکیاینت
هتیمکهلاشکخ
ریاسهسیررتاوت
یکبلعنتباینرم
اریلدتیاکحمزر
لالاساملامتشم
ینااقوهایلمیر

سراهظاولخاس
مقاقرنرکیزکرم
یسلطاایفامکی
باتوفاسکنتراک
لسنرتمومرتزبس 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4588
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

854792613
273156498
619384275
382415967
567239184
491678532
926847351
148563729
735921846

متوسط

   4 1    2
      4 9 5
   2  6  7  
8    5 9    
  3    2   
   7 8    6
 1  5  3    
3 7 9       
5    7 4    756213498

413589276
982746315
198367542
567421839
234895761
349158627
821674953
675932184

ساده

متوسط

937415862
261837495
458296371
826359147
793641258
145782936
614523789
379168524
582974613

سخت

 5    2 6   
     6   8
  9   4  7  
3 8       7
         
4       3 2
 2  8   3   
1   5      
  5 9    4  

ساده

7 5    3    
 1   8 9 2  6
  2   6 3 1  
  8 3    4 2
5   4  1   9
2 3    5 7   
 4 9 1   6   
8  1 6 7   5  
   9    8 4

روز خوش بسکتبال 
تیم های بسکتبال ایران؛ 3نفره و 5نفره به مرحله دوم بازی های آسیایی 
هانگژو صعود کردند. تیم ملی 5نفره که در بازی اول امارات را شکســت 
داده بود، 2حریف سرسخت تر در پیش داشــت؛ عربستان، قزاقستان را 
شکســت داده بود و با توجه به باخت هایی که ایران به قزاقستان داشت، 
صعود از گروه مرحله مقدماتی تقریبا غیرممکن به نظر می رسد، اما تیم 
ملی با شکست دادن عربستان، صعودش را قطعی کرد. ایران که امارات را 
81بر57 برده بود، مقابل عربستان هم 81بر66 به پیروزی رسید. این بازی 
غیر از پیروزی، اعتمادبه نفس را هم به تیم ملی داد و حالا هاکان دمیر، 
سرمربی ترکیه ای، دلیلی برای دفاع از خودش و تیمش دارد:  »با انسجام 
و نظم دفاعی عربستان را بردیم و کیفیت بسکتبال ایران را نشان دادیم.« 

تیم ملی در آخرین بازی مرحله گروهی امروز با قزاقستان بازی می کند.
تیم ملی 3نفره ایران هم با پیروزی 19بر13 مقابل ترکمنستان صعودش 
را به مرحله بعدی قطعی کرد. با وجود این پیروزی، امیرحسین یازرلو از 
بازی تیم راضی نیست: »بردیم اما بازی خوبی انجام ندادیم.« یازرلو مدعی 
است که تیم بسکتبال 3نفره به ســکوی بازی ها فکر می کند. دوره قبل 

بسکتبال 5نفره به مدال نقره و تیم ملی 3نفره به مدال برنز رسیده بود.

پرچمداران بی  مدال
جواد فروغی هم مثل ناهید کیانی به مدال بازی های آسیایی نرسید تا هر دو پرچمدار 
کاروان ایران دست خالی بمانند. کیانی در تکواندو با افتخاراتی که امسال داشت، پرچمدار 
شده بود و امید اول مدال طلای تکواندو محسوب می شد، اما او در همان مبارزه اول باخت 
و حذف شد. فروغی هم که به اعتبار مدال طلای بازی های المپیک توکیو پرچم کاروان 
را به دست گرفته بود، در مسابقات تپانچه و در 10متر بادی به مدال نرسید و در رده26 
قرار گرفت. دوره قبل در جاکارتا هم الهه احمدی پرچمدار ایران بود که بدون مدال ماند.
فروغی بعد از اینکه مدال را از دست داد، از فشار زیادی گفت که تحمل می کند و روی 
عملکردش تأثیر منفی گذاشت: »از عملکردم راضی نیستم و از کسانی که نتوانستم 
انتظاراتشان را برآورده کنم، پوزش می خواهم. بعد از کسب مدال روی ورزشکاران فشار 
می آید. در مورد تیراندازی که پایه اصلی اش مدیریت ذهنی است مشکل زیاد می شود.«

در 2روز گذشته دیگر تیراندازان ایران هم نتوانستند به مدال برسند. پوریا نوروزیان 
در تفنگ 50متر و در 3وضعیت به فینال رسید، اما در بین 8نفر، در رده8 قرار گرفت. 
مهیار صداقت در همین اسحله دوازدهم و امیرمحمد نکونام بیستم شد. در تپانچه 
بادی 10متر هانیه رستمیان پانزدهم شد، گلنوش سبقت اللهی بیستم و مینا قربانی 
بیست وسوم. در تیمی هم تیم رستمیان، ســبقت اللهی و قربانی پنجم شدند. در 

تپانچه 10متر مردان امیر جوهری نهم شد و سجاد پورحسین هجدهم.

هندبال |   اعتراض به باخت 
تیم ملی هندبال در نخستین دیدار از مرحله دوم باز های آسیایی مقابل 
کویت شکســت خورد. ایران که در نیمه اول این بازی10-10مساوی 
کرده بود، در پایان 24بر 22باخت.محمد سیاووشی، دروازه بان تیم به 
این باخت معترض بود: »2بازی بعدی را باید ببریم. بازی مرگ و زندگی 
است. اگر بخواهیم مثل بازی با کویت باشیم، بهتر است که بازی نکنیم.«  
ایران امروز با بحرین بازی می کند و فردا مقابل کره جنوبی قرار می  گیرد.

دوچرخه سواری |   مدالی که پس گرفته شد 
علی  لبیب مدال برنز ماده اومنیوم دوچرخه سواری را گرفته بود اما داوران 
این مدال را از او پس گرفتند. با امتیازی که داوران در طول مسابقه به 
لبیب داده بودند، ابتدا او به عنوان نفر سوم معرفی شد اما با بررسی مجدد 

نتایج، کمیته داوران امتیاز او را کم کرد و مدال برنز داده نشد.

شمشیربازی |   پایان با 2برنز 
شمشیربازان ایران بازی های آسیایی را با 2مدال برنز به پایان بردند. 
یکی از امیدهای کاروان مدال تیمی سابر بود اما علی  پاکدامن، محمد 
رهبری و فرزاد باهر)محمد فتوحی( که ترکیب تیم ایران را تشکیل 
می دادند، در مرحله نیمه نهایی مقابل چین 45بر 41شکست خورد و 
نتوانست به فینال برسد و به مدال برنز بسنده کرد. پیش از این محمد 

رهبری در انفرادی سابر برای شمشیربازی مدال برنز گرفته بود.

والیبال ساحلی |   پایان تلخ 
ایران با 2تیم در والیبال ساحلی بازی های آسیایی حاضر شده بود اما 
هیچ یک از این تیم ها به مدال نرسیدند. تیم الف به جمع 4تیم نرسید 
و تیم دوم هم با ترکیب عباس پورعسگری و علیرضا آقاجانی در بازی 

رده بندی 2بر صفر به قزاقستان باخت و مدال برنز را از دست داد.

شطرنج |   برد اول 
تیم ملی شطرنج ایران با ترکیب مبینا علی نسب، بردیا دانشور، پرهام 
مقصودلو، محمدامین طباطبایی، پویا ایدنی و امیررضا پورآقابالا در 
مرحله مقدماتی مسابقات تیمی 2/5بر 1/5بنگلادش را شکست داد.

بوکس |   حذف 
دیروز 2نماینده بوکس ایران روی رینگ رفتند که هر دو حذف شدند. 
توفان شریفی در مرحله یک  چهارم نهایی مسابقات وزن 92کیلوگرم 
ناک اوت شــد و از دور رقابت ها کنار رفت. شــاهین موسوی هم در 
وزن 75کیلوگرم و در مرحله یک هشــتم نهایــی مقابل نعمت الله از 

تاجیکستان مبارزه کرد که شکست خورد و حذف شد.

تکواندو |   بی طلا 
در آخرین روز مســابقات تکواندو هم ایرانی ها نتوانستند مدال طلا 
بگیرند. آرین ســلیمی در وزن 80+کیلوگرم در فینال مقابل سونگ 
ژائوژیانگ از چین شکســت خورد و مدال نقره گرفت. در این مبارزه 
جذاب 96امتیاز رد و بدل شد. آناهیتا توکلی در وزن 67+کیلوگرم در 
یک چهارم نهایی مقابل رقیبی از ازبکستان شکست خورد و حذف شد.

ووشو |   2طلا
ووشو که پنجشنبه 5فینالیست در بازی ها داشت، هانگژو را با 2مدال 
طلا، 4نقره و یک برنز ترک کرد. افشــین ســلیمی و یوسف صبری، 
مدال های طلای ساندا را گرفتند. الهه منصوریان، شجاع پناهی و محسن 
محمد سیفی با شکست در فینال به مدال نقره رسیدند. روزهای قبل هم 

شهربانو منصوریان در ساندا برنز و زهرا کیانی در تالو نقره گرفته بودند.

شنا؛ بازهم شکست 
مهرشاد افقری در 50متر پروانه شنا کرد و ششم شد.

 یکی حذف شد
یکی فینالیست 

از 2رقیب اصلی دوی 100متر زنان ایران یکی به فینال 
رسید و یکی حذف شد. حمیده اسماعیل نژاد راهی فینال 
بازی های آســیایی شــد اما فرزانه فصیحی حذف شد. 
اســماعیل نژاد چندی پیش رکورد فصیحی را شکسته 
بود اما در مسابقات قهرمانی آسیا این فرزانه بود که مدال 
نقره گرفته بود. حالا این بارحمیده فرزانه را جا گذاشت. 
اسماعیل نژاد که در گروه سوم می دوید با زمان 11/57به 
فینال رسید اما فصیحی در گروه دوم با زمان 11/70 ادامه 
مسابقه را از دســت داد. فینال امروز برگزار می شود. در 
دوی 100متر مردان هم حســن تفتیان دوید و با زمان 
10/42به عنوان نفــر دوم گروهش به مرحله نیمه نهایی 

صعود کرد. او امروز برای رسیدن به فینال می دود.

خبر کوتاه

پینگ پنگ به یک مدال دیگر بازی های آسیایی هانگژو نزدیک 
شد. مثل مسابقات تیمی اگر در 2نفره هم ایران بتواند ژاپن را 
شکست بدهد، یک مدال تاریخی دیگر به پینگ پنگ می رسد.

پینگ پنگ بعد از 65سال در تیمی روی سکو رفت و  یک مدال 
برنز غیرمنتظره گرفت و حالا هم با حضور تیم 2نفره در مرحله 
یک چهارم نهایی در انتظار یک مدال دیگر اســت. تیم نوشاد 
و نیما پس از اســتراحت در دور اول، در مرحله یک شانزدهم 
نهایی مقابل تایلند با نتیجه 3بر صفر به پیروزی رســید و در 
مرحله یک هشتم نهایی هم چین تایپه را 3بر 2شکست داد و به 

مرحله یک چهارم رسید.
   تیم نوشاد و نیما عالمیان 3 - تیم یانگ چن و لیائو تینگ 

از چین تایپه 2
   امتیاز: 7 بر 11، 8 بر 11، 11 بر 6 ، 11 بر 9 و 11 بر 4

   تیم نوشــاد و نیما عالمیان از ایران 3 - تیــم تانچاروئن و 
پاداساک از تایلند صفر

   امتیاز بازی: 11 بر 8، 14 بر 12 و 12 بر 10
تیم ایران در حالی در بازی 5ســته چین تایپه را برد و به جمع 
8تیم اول صعود کرد که به نظر نمی رســد کار سختی مقابل 

حریف داشته باشــد. آنها 2ســت عقب افتادند اما در 3ست 
بعدی توانستندبه پیروزی برسند. نوشاد از غافلگیری خودش 
و برادرش می گوید: »ســن رقبای ما کم بود اما باتجربه بازی 
می کردند. کلا چین تایپه ای ها ورزشکاران خوبی دارند. یکی 
از آنها که 20ســالش اســت نابغه پینگ پنگ جهان است. به 
همین دلیل این پیروزی خیلی ارزشمند است. وقتی 2بر صفر 
عقب افتادیم، هم من و هم نیما شوکه شدیم. اما حالا این بازی 
تمام شده است و پای مدال هســتیم.« برادران عالمیان امروز 
باید مقابل ژاپن بازی کنند. نوشاد از سختی این بازی می گوید: 
»می دانم بازی سختی با ژاپن داریم اما فکر می کنم من و نیما 
می توانیم شکستشان بدهیم.« واکنش نیما هم به اتفاقات بازی 
با چین تایپه جالب بود: »شوکه شــدیم. یکی از سخت ترین 
بازی هایی بود که تا به حال انجام داده بودیم. وقتی در دست 
چهارم 9-9 شدیم به نیما گفتم بیا ریسک کنیم و سرویس را 
تیز بزنیم! باید این کار را می کردیم. ریســک مان جواب داد.« 
ایران در مسابقات تیمی با پیروزی مقابل ژاپن به جمع 4تیم اول 
صعود و مدال برنزش را قطعی کرد. اگر امروز در مسابقات 2نفره 
هم این اتفاق تکرار شود، پینگ پنگ می تواند به مدال برسد. 

جمیل لطف الله نسبی، سرمربی تیم ملی هم به پیروزی امروز 
تیم نوشــادیان مقابل ژاپن امیدوار است: »با یک آنالیز خوب، 

بچه ها می توانند مقابل ژاپن هم به پیروزی برسند.«

   حذف تنها دختر تیم
شیما صفایی تنها دختر پینگ پنگ باز ایران در هانگژو در همان 
بازی اول باخت و حذف شد. حریف او هینا هایاتا از ژاپن بود که 
4بر صفر به پیروزی رسید و اجازه نداد شیما کاری کند. صفایی 
بعد از این شکست گفت که ســخت ترین قرعه را داشته است 
ولی تجربه خوبی به دســت آورد و برای دوره های بعد آماده تر 

به بازی ها می آید.

   بدشانسی در بدترین موقع
نوشاد عالمیان و امیرحسین هدایی نمایندگان پینگ پنگ ایران 
در مسابقات انفرادی بودند که هر دو در مرحله یک هشتم نهایی 
با حریفان سرسختی روبه رو شدند و با شکست از دور رقابت ها 
کنار رفتند. نوشــاد با رنکینگ53 در مقابل هاریموتو از ژاپن 
قرار گرفت و 4 بر 2باخت. هاریموتو که رنک4 جهان را دارد، در 

مسابقات قهرمانی آسیا مقابل افشین نوروزی باخته بود و در 
همین بازی ها و در مسابقات تیمی مقابل نیما شکست خورده 
بود. نوشاد که در بازی های جاکارتا بعد از 50سال پینگ پنگ را 
به مدال رسانده بود، امیدوار بود این دوره هم روی سکو برود اما 
نشد و هاریموتو انتقام همه شکست های قبلی مقابل ایرانی ها 
را از نوشاد گرفت. البته نوشاد در ست ششم می توانست بازی را 
ببرد و کار را به ست هفتم بکشاند اما سرویسی که در امتیاز10 

از دست داد، کار را برای او تمام کرد.
هدایی هم که در رنک130 جهان است، در مقابل یون لین  از 
چین تایپه با رنک8 جهان قرار گرفت و در 4ست باخت. هدایی 
در حالی مسابقه داد که مربی کنارش نبود. مسابقات نوشاد و 
امیرحسین همزمان بود و با توجه به اینکه نوشاد نفر اصلی تیم 
است و شانس بیشتری برای پیروزی داشت، نسبی سرمربی 
تیم ملی او را کوچ می کرد. نســبی بعد از مســابقات معترض 
شد که چرا مسئولان ورزش اجازه ندادند مربی دیگری تیم را 
همراهی کند. تیم ملی پینگ پنگ برای اعزام هدایی و حضور 
در مسابقات تیمی هم مشکل داشت، چراکه مسئولان از مدال 

این تیم مطمئن نبودند، تیمی که برنز گرفت.

معجزه کنمعجزه کن
تیم برادران عالمیان اگر امروز ژاپن را شکست بدهد می تواند در مسابقات 2نفره پینگ پنگ هم به مدال برنز برسد



انتقال آب دریا  به اصفهان تا پایان سال
فاز دوم انتقال آب از دریای عمان به اصفهان یک سال پس از فاز اول آغاز به کار کرد؛ تکمیل هر دو فاز، 400میلیون مترمکعب آب به این استان می آورد 

چند ابرپــروژه انتقال آب دریــا برای تامین 
آب موردنیاز کشــور در حال اجراســت که 
به گفته ســخنگوی بخــش طرح های ملی 
آب، حــدود یک میلیارد مترمکعــب از نیاز 
آبی کشــور را تامین خواهد کرد. آنطور که 
عیســی بزرگ زاده توضیح داده است توسعه 
این ابرپروژه ها با کمک صنایع انجام می شود 
و طرح های انتقــال آب از دریای عمان، آب 
برای سیستان و بلوچستان و خراسان جنوبی 
و خراســان رضوی، انتقال آب بــرای یزد و 
کرمان و انتقال آب بــرای اصفهان مهم ترین 

آنها هستند. 
از این3طــرح کــه عملیات اجرایی شــان 
شروع شده اســت، عملیات اجرایی فاز دوم 
طرح انتقــال آب برای اصفهــان روز جمعه 
)7مهر( در جریان سفر سیدابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهــوری آغاز به کار کــرد. عملیات 
اجرایی فاز نخست این پروژه، مهر 1401 آغاز 
شــده بود و در حال حاضر در ۲4نقطه فعال 

با حضور 14پیمانکار در حال تکمیل است.

طرح های انتقال آب 
نخســتین پروژه انتقــال آب از دریا به داخل 
کشور به عنوان طولانی ترین خط انتقال آب در 
کشور سال 13۹۹ به طول حدود 8۲5کیلومتر 
از غرب بندرعباس افتتاح شد. مرحله نخست 

این طرح که از 3استان هرمزگان، کرمان و یزد 
می گذرد به طول 305کیلومتر از بندرعباس 
به سیرجان در آبان 13۹۹ افتتاح شده، مرحله 
دوم به مقصد اســتان های مرکزی کشــور، 
مس  سرچشــمه کرمان و چادرملــو و یزد به 
طول 5۲0کیلومتر ۲4اســفند 13۹۹ مورد 
بهره برداری قــرار گرفته که پیشــرفت آنها 
۹6درصد اعلام شده است.  در خط دوم، انتقال 
آب خلیج فارس به کرمان، خراسان جنوبی و 
خراسان رضوی پیش بینی شــده است که به 
طول 1550کیلومتر با 18 ایستگاه پمپاژ آب با 

سرمایه گذاری 47هزار میلیارد تومانی اجرایی 
خواهد شد. پروژه سوم با عنوان عملیات اجرایی 
طرح نمک زدایی و انتقال آب از دریای عمان به 
استان های شرقی کشور از سمت زاهدان هم 
۲1مرداد امسال )140۲( آغاز به کار کرد که در 
حال حاضر این طرح 13درصد پیشرفت دارد و 
قرار است ۲80میلیون مترمکعب شیرین سازی 

آب برای 30میلیون نفر را به ارمغان بیاورد. 

پیشرفت 50درصدی انتقال آب به اصفهان 
در طرح بعدی، انتقال آب از دریای عمان به 

اصفهان مطرح اســت که فاز دوم اجرای آن 
همین روزها کلید خورد و کل پروژه 50درصد 

پیشرفت فیزیکی دارد.
عملیات اجرایــی فاز دوم طــرح انتقال آب 
عمان به اصفهــان روز جمعــه، 7مهر آغاز 
به کار کــرد که رئیس جمهــوری در جریان 
افتتاح آن گفت که زمان اجرای پروژه انتقال 
 آب از دریای عمان به اصفهان به یک ســوم 

رسیده است.
 آنطور که ســیدابراهیم رئیسی توضیح داد، 
اعتبار موردنیاز این پروژه بــا پیگیری وزیر 

نیرو از ســوی دولت تامین خواهد شــد و تا 
امروز هم به همت اســتاندار اصفهان و وزیر 
نیرو، کارها در حال اجراست و به خاطر کمبود 
منابع اعتباری، متوقف نشده است. به گفته 
او، گزارش مدیر پروژه و استاندار درباره پروژه 
انتقال آب نشــان می دهد کاری که باید در 
 مدت 3سال انجام می شــد، ظرف یک سال
 انجام شــده اســت. معاون هماهنگی امور 
عمرانی اســتانداری اصفهان نیز در توضیح 
این طرح گفت: در مرحله نخست انتقال آب 
از دریای عمان 70میلیــون مترمکعب و در 
مرحله دوم در مجموع 400میلیون مترمکعب 

آب به اصفهان منتقل می شود. 
مهران زینلیان، هزینه اجرای مرحله نخست 
اجرای طــرح را ۲5.5هزار میلیــارد تومان 
و مرحلــه دوم را 113هزار میلیــارد تومان 
اعلام کرد و افزود: تمام هزینه اجرای این دو 
مرحله را صنایع بزرگ استان اصفهان تامین 
خواهند کرد. وزیر نیــرو هم گفت که حجم 
آب انتقالی از دریای عمان به استان اصفهان 
پس از تکمیل پروژه در مقام مقایسه معادل 
حدود 70درصد از آب آشــامیدنی یا بخش 
قابل توجهی از آب بخش کشــاورزی استان 
اســت. به گفته علی اکبر محرابیان، با اجرای 
این پروژه، منابع آب ســطحی و زیرزمینی 
اســتان اصفهان بیشــتر می تواند در بخش 

کشاورزی مورد استفاده قرار 
گیرد و بدین ترتیب گشایشی 
در منابع و مصــارف منطقه 

رقم می خورد.

خبرهای خوب

 بهره برداری از قطعه اول 
محور مشهد - سرخس

آیین بهره بــرداری از باند دوم قطعــه اول محور 
مشهد  - سرخس با حضور رئیس سازمان برنامه 
و بودجه برگزار شــد. بدین ترتیب، 5.۲کیلومتر 
از محور مشهد-ســرخس مورد بهره برداری قرار 

گرفت.
به گفته مدیرکل راهداری و حمل ونقل خراسان 
رضوی، با توجه به اینکه کریدور ترانزیتی محور 
مشهد-سرخس به پایانه مرزی سرخس منتهی 
می شود، مهم ترین معبر ترانزیتی کشور و آسیای 

میانه به حساب می آید.
جعفر شــهامت در این باره به همشــهری گفت: 
»بار سنگین ورودی از این مسیر به شهر مشهد و 
همچنین اهمیت ایمنی جاده موجب شد عملیات 
احداث باند دوم محور مشهد-ســرخس به طول 
30کیلومتر در مصوبه های ســفر دولت به استان 
در سال گذشــته قرار گیرد. عملیات احداث باند 
دوم که کارفرمای آن توســط اداره کل راهداری 
و حمل ونقل جاده ای استان تعیین شد، از همان 

سال گذشته سرعت گرفت.« 
به گفته او، روز جمعه 7مهر 5.۲کیلومتر مسیر به 
بهره برداری رســید و بقیه عملیات احداث محور 
مشهد-سرخس پیشــرفت فیزیکی 10درصدی 

دارد.
مدیرکل راهداری خراســان رضوی ارزش ریالی 
بخش مورد بهره برداری قرار گرفته را بیشــتر از 
150میلیارد تومان عنوان کرد و ادامه داد: »اگر 
منابع مالی ایــن پروژه بموقع تامین شــود، این 
قابلیت وجود دارد که در سال1403، ۲5کیلومتر 

دیگر پروژه به بهره برداری برسد.«
شــهامت تأکید کرد: »در این محــور با توجه به 
تردد خودروهای سنگین تصادف های زیادی رخ 
می دهد که امیدوار هســتیم با کاهش چشمگیر 

تصادف ها روبه رو شویم.« 
به گفته جعفر شــهامت، مشــهد ۲ورودی دارد 
که ورودی دیگر از ســمت گلبهار است و به دلیل 
عرض کم جاده مشکلات شــدید ترافیکی دارد: 
»این مشــکلات نیز در حال رفع شــدن است. 
امیدواریم در 3 ماه آینده 5کیلومتر از این مسیر 
به بهره برداری برســد. تاکنون نیز ۲.5کیلومتر 
آن زیربــار ترافیــک رفته اســت. کل این پروژه 

۲5کیلومتر است.«
در مراسم بهره برداری از باند دوم قطعه اول محور 
مشهد-ســرخس، نماینده فریمان، ســرخس و 
بخش های احمدآباد و رضویه مشــهد نیز گفت: 
»اصل محرومیت در استان مربوط به همین اطراف 
مشهد می شــود؛ به طوری که بهســازی راه های 
ورودی به مشهد همواره مورد غفلت قرار گرفته و 
اعتبار مربوط به محورهای ارتباطی اطراف مشهد 
همیشه به فاصله های دورتر از این شهر اختصاص 

یافته است.« 
سیداحســان قاضی زاده هاشــمی ادامــه داد: 
»دلیل این موضوع آن اســت که هزینه بهسازی 
ورودی های مشهد نسبت به مسیرهای دورتر از 
آن چند برابر و گران تر و تملک زمین و جابه جایی 

انشعاب های آب، برق و گاز دشوارتر است.« 
این نماینده مجلس تأکید کرد: »خراسان رضوی 
به شــدت بحران راه دارد و در حال حاضر آزادراه 
حرم تا حرم از سمت قم ســاخته و بهره برداری 
شده، اما هنوز ســمت حرم امام رضا)ع( ساخته 
نشده است. راه های 4طرف مشهد نیازمند توجه 

مسئولان است تا وضعیت بهتر شود.« 
به گفته قاضی زاده هاشمی، عدد اعتباری موردنیاز 
برای تکمیل ساخت محور مشهد - سرخس بیش 
از ۲0هزار میلیارد ریال است. او اضافه کرد: »فقط 
برای تکمیل 30کیلومتر از آن 5هزار میلیارد ریال 

نیاز است.« 
همچنین یعقوب علی نظری، اســتاندار خراسان 
رضــوی در این مراســم گفت: »این اســتان در 
بخش های مختلف دچار چالش های جدی است؛ 
به ویژه محورهای ارتباطــی اطراف حرم ازجمله 
محور مشهد - سرخس که اگر ساخت آن هرچه 
سریع تر تکمیل نشود، به زیرساخت ها و ابنیه آن 
خسارت وارد شده و هزینه های تکمیل آن دوبرابر 
می شود؛ ضمن اینکه تصادفات و نارضایتی مردم 

از آن نیز افزایش می یابد.« 

    
رشد ترانزیت خراسان رضوی با کشور ترکمنستان 
طی 6 ماهه نخست امسال 58درصد تناژ بوده که 
عمده آن از پایانه سرخس و پایانه مرزی لطف آباد 
صورت گرفته اســت. با توجه به رشــد 3برابری 
ترانزیت اســتان که در برنامه هفتم توسعه آمده 
است، احداث باند دوم مشهد-سرخس در اولویت 
قــرار دارد. روزانه حــدود 1100 کامیون در این 
مسیر تردد و مصالح معدنی را جابه جا می کنند و 
ترددی که در پایانه مرزی در 6 ماه اخیر ثبت شده 

هم بیش از 50هزار مورد است.
در مصوبات هیأت دولت 30کیلومتر از این محور 
به اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
خراسان رضوی واگذار شــده است و ادامه پروژه 
دوم که از سنوات گذشته فعال بوده، توسط شرکت 
ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور انجام 
می شود و در قسمت هایی که نیاز احداث تونل و... 

را هم دارد، متولی آن، شرکت ساخت است. 

خبر

راه اندازی کارخانه 
 مفتول های مسی

 پس از ۸ ماه 
رئیس  کل دادگســتری 
هرمــزگان از راه اندازی 
مجدد یک کارخانه تولید 
مفتول های مسی پس از ۸  
ماه تعطیلی با ورود دستگاه 
قضایی خبر داد. به گزارش 
ایســنا، مجتبی قهرمانی 
اظهار کرد: با تدابیر اتخاذ 
بازگشت  زمینه  شــده، 
به  کار ۷0 نفــر از کارگران 
مســتقیم کارخانه که در 
این مدت بیکار شده بودند 
فراهم شــد. علاوه بر این، 
۱50نفر دیگر هم به صورت 
غیرمستقیم در ارتباط با 
این واحد تولیدی مشغول 
به کار شده اند که در مجموع 
با احتساب این افراد پس از 
اجرای دستورات قضایی 
برای ۲50نفر ایجاد اشتغال 

شده است.

 مرحله دوم 
 واگذاری زمین به

 ۲۱۲ خانواده گلستانی
مدیرکل راه و شهرسازی 
گلستان: همزمان با هفته 
وحدت بــه ۲۱۲ خانواده 
گلســتانی در راســتای 
مرحلــه دوم طرح جوانی 
واگذار  زمیــن  جمعیت 
شــد. به گزارش فارس، 
مهدی ملــک اظهارکرد: 
این اراضی به مســاحت 
۲۸هزار و۱۷۹ مترمربع در 
شهرهای گرگان، جلین، 
قــرق و بندرترکمن قرار 
دارد و تاکنون در مجموع 
دارای   ۷۸46خانــواده 
3 فرزند و بیشتر در قالب 
قانون حمایــت از خانواده 
و جوانی جمعیت ثبت نام 
کرده اند. به  گفتــه او، در 
ماه های اخیــر نیز زمین 
رایگان بــه 300خانواده 
متقاضی این حــوزه در 
شهرهای گرگان، کلاله و 
بندرترکمن در قالب قانون 
حمایت از خانواده و جوانی 

جمعیت واگذار شده  است.

افزایش 30 درصدی 
تولید سیب در 
خراسان شمالی

مدیر امور باغبانی سازمان 
جهاد کشاورزی خراسان 
شــمالی گفت: امســال 
پیش بینی شده 60هزار تن 
ســیب درختی از باغ های 
این استان برداشت شود 
که نسبت به سال گذشته 
افزایش 30درصدی   نشان 
می دهد. به گــزارش ایرنا، 
صفدر صفدری اظهار کرد: 
برداشت 60هزار تن سیب 
از سطح باغ های این استان 
پیش بینی شده که 50درصد 
از این میزان صادراتی است. 
به گفته او، بیشــتر سیب 
برداشتی این خطه پاک و 
سالم است و به کشورهای 
روسیه، ترکمنستان و عراق 

صادر می شود.

تحویل 9۲مدرسه 
نوساز در لرستان 

مدیرکل ســتاد اجرایی 
فرمــان حضــرت امام 
)ره( لرســتان: نوسازی 
بنیاد  توسط  ۲۷۱مدرسه 
برکت این استان در دست 
اقدام اســت که تاکنون 
۹۲ مورد آنها تحویل داده 
شده اســت. به گزارش 
ایرنا، مجیــد طائف اظهار 
کرد: مشارکت در ساخت 
مدارس و نوســازی نیز در 
حوزه بنیاد برکت است و در 
این راستا 40 درصد منابع 
مالی را ستاد اجرایی تامین 
خواهد کرد. همچنین در 
ساخت 3۸ مرکز درمانی 
با اعتبار ۲00 میلیارد ریال 
با مشارکت دانشگاه علوم 

پزشکی همکاری داریم. 
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گروه ایرانشهرگزارش

پروژه انتقال آب دریای عمان به اصفهان به طول ۱000کیلومتر تا 
ساحل در ۲فاز اجرا می شود؛ فاز اول به طول 550کیلومتر مهر 
سال ۱40۱ آغاز شد که در حال حاضر در ۲4 نقطه فعال با حضور 
۱4 پیمانکار در حال تکمیل است و پیشرفت 50درصدی دارد. 
این فاز قرار بود 3ســاله بهره برداری شود، اما با تلاش صورت 
گرفته زمان بهره برداری آن در حال حاضر پایان سال جاری یا 

ابتدای سال ۱403اعلام شده است. 
با بهره برداری از ایــن فاز، ۷0تا ۱00میلیــون مترمکعب آب 
به اصفهان منتقل می شــود. اما فاز دوم کــه روز جمعه آغاز 
شد، به طول 450کیلومتر اجرا می شــود و قرار است تا ۲سال 
آینده به بهره برداری برســد و آب انتقالــی از دریای عمان 
به اصفهــان را به 400میلیون مترمکعب برســاند. آن طور که 
مسئولان اصفهان توضیح داده اند، نیاز آبی امروز صنایع اصفهان 
50میلیون مترمکعب و نیاز آینده شــان ۷0میلیون مترمکعب 
است و بقیه این آب انتقالی قرار اســت به مصرف کشاورزی، 

 آشــامیدنی و احیای زاینده رود اختصاص یابد. درواقع با این
خط انتقال- کشاورزی های گلخانه ای و کشاورزی های با توجیه 
اقتصادی در اصفهان و همچنین روســتاها و مناطق محروم 
طول مسیر در 4استان هرمزگان، کرمان، یزد و اصفهان از آب 

بهره مند می شوند.
به غیر از مصارف کشاورزی و آشــامیدنی، استفاده بهینه از 
زاینده رود هم در این طرح دیده شده و قرار است در فاز نخست، 
برداشت آب از زاینده رود توسط صنایع قطع شود و در مرحله 
دوم، بخشی از این آب به عنوان حقابه محیط زیست به مصرف 
برسد. مسئولان اصفهان تصریح کرده اند اگر صنایع پیش دستی 
و نسبت به تولید آب جدید اقدام نمی کردند به زودی در برنامه 
هفتم توسعه و بخشی از قانون بودجه سال آینده امکان استفاده 
از آب رودخانه را نداشــتند. تکمیل پروژه انتقال آب از دریای 
عمان به اصفهان ۱00هزار میلیارد تومــان اعتبار نیاز دارد که 

به تدریج توسط سهامداران تامین خواهد شد.

مکث

مزایای انتقال آب دریای عمان به اصفهان

 تامین آب
صنایع اصفهان

فازفاز

 تامین آب صنایع و کشاورزی اصفهان
و آشامیدنی مناطق محروم 4استان 

طول پروژه

۱000
کیلومتر

اعتبار برای تکمیل

۱00.000
تومان

مراحل اجرا

۲
فاز

زمان بهره برداری

پایان
۱40۱

طول

550
کیلومتر

آب منتقل شده

70تا۱00
میلیون مترمکعب

شروع عملیات

مهر
۱40۱

پایان
زمان بهره برداری

پایان
۱404

طول

450
کیلومتر

آب منتقل شده

400
میلیون مترمکعب

شروع عملیات

مهر
۱40۲

پایان
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       پروژه انتقال آب از دریای عمان به اصفهان

هرمزگان

کرمان

خراسان جنوبی

خراسان رضوی

خراسان شمالی
گلستان

خوزستان

بوشهر

فارس

سیستان و بلوچستان

سمنان

یزد

اصفهان

مازندران

تهران

قم
مرکزی

لرستان

کردستان

اردبیل

گیلان
آذربایجان غربی

آذربایجان شرقی

کرمانشاه

ایلام

همدان

زنجان

البرز
قزوین

چهارمحال و 
بختیاری

کهگیلویه و 
بویراحمد
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 اصفهان

استان های 
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 هرمزگان، 
 کرمان، 

 یزد و 
اصفهان 

دریای خزر

خلیج فارس
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ت ری
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مقاله نخستین واکسن ایرانی کرونا در یکی از معتبرترین نشریات علمی دنیا به چاپ رسید

کوتاه تر  از گزارش

می توان جهش خوبی در صنعت دارو ایجاد کرد
محمد مخبر،  معاون اول رئیس جمهور:دستاوردهای شرکت های ایرانی در زمینه تولید دارو قابل تحسین است 
و دولت حمایت های لازم برای کاهش کمبودهای دارویی را دنبال می کند. هم اکنون زیرساخت های لازم برای 

توسعه صنعت دارو و دانش فنی لازم برای رقابت در عرصه های جهانی فراهم است .

بیمه رایگان دهک های 6 تا 10
محمدمهدی ناصحی، مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران: طبق قانون، دهک های ۶ تا ۱۰ باید برای پرداخت 
هزینه بیمه، ارزیابی وسع شوند. اما تا آن زمان پوشش رایگان دارند. در حدود ۴ تا ۵میلیون نفر برای تمدید 
بیمه خود اقدام نکرده اند که این افراد به صورت بالقوه بیمه هستند و می توانند خدمات درمانی دریافت کنند.

بیشتر بدانیمعدد خبرعدد خبر

عدد خبر

بــه  مربــوط  ام اس  بیمــاران  هزینــه 
داروســت اما در صندوق بیمــاران خاص 
و صعب العــلاج ســهم بیمار بابــت هزینه 
دارو پرداخت می شود تا منجر به کاهش 
پرداخت از جیــب این بیماران باشــد. در 
تهــران، اصفهــان و فــارس هم بیشــترین 
هزینــه بــرای بیمــاران ام اس در ایــن 

صندوق صورت گرفته است.

96
درصد

اســتاندارد جهانی، در ایران دارو مصرف 
می شــود. میانگیــن بین المللــی مصرف 
دارو در جهــان زیــر ۲قلــم و در ایــران 
۴.۳قلم اســت. میانگین اقــلام دارویی 
در نســخه ایرانی هم به ۱۰قلم می رســد. 
تجویز آزمایش های  تیروئیدی و ویتامین 
D هــم در ایران بســیار بالاتر از متوســط 

جهانی است.

2
برابر

5علامت ابتلا به پیرولا چیست؟ 
پیرولا آخریــن زیرســویه جهش یافته اومیکرون اســت که 
 با علائمی ازجمله ســردرد، خســتگی، قرمزی چشم، تب و 
آبریزش بینی خودش را نشــان می دهد. علیرضا زالی، رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی در این باره گفته که »میزان 
مرگ ومیر و شدت بیماری ســویه پیرولا کمتر از جهش های 
قبلی است اما براساس گزارش های آزمایشگاهی، هنوز مواردی 
از ورود و ابتلا به این زیرســویه در کشور گزارش نشده است.« 
به گفته زالی این زیرســویه فعال در دانمارک، آمریکا و منطقه 
مدیترانه شناسایی شده است. او همچنین درباره تزریق واکسن 
آنفلوآنزا هم توصیه کرده که »با شــروع فصل ســرما، ابتلا به 
بیماری های تنفســی مانند آنفلوآنزا نیز افزایش پیدا می کند 
و یک پیک این بیماری  تا اواســط آبان و پیک دیگر در اوایل 
دی خواهد بود. در این باره توصیه به تزریق واکســن مي شود 
و مطالعات نشان می دهد که اواخر شــهریور تا هفته اول مهر 
بهترین زمان برای تزریق واکســن آنفلوآنزاست اما پس از این 

مدت هم امکان تزریق واکسن همچنان وجود دارد.« 

 بیماری های قلبی عامل 40درصد
از مرگ های سالانه 

روز جهانی قلب )7مهر، 29سپتامبر( در پی یک ابتکار جهانی 
در سال2000 مطرح شد تا آگاهی عمومی درباره تهدیدهای 
بیماری قلبی و سکته مغزی و اهمیت شیوه زندگی سالم را 
افزایش دهد. این در حالی است که بیماری های قلبی  عروقی 
در ایران نقش قابل توجهی در مرگ های ســالانه دارند؛ به 
همین دلیل پیشگیری از آنها باید به شدت مورد توجه قرار 
بگیرد، آن هم درحالی که فقط با چند اقدام ساده مانند تغذیه 
سالم تر، فعالیت بدنی  بیشتر و ترک دخانیات می توان سلامت 

قلب را افزایش داد.

۳۵۰ هزار 
مرگ سالانه 
در کشور اعلام 
می شود که نزدیک 
به ۲۵۰هزار مرگ 
به دلیل بیماری های 
غیرواگیر است 
و رتبه اول هم به 
بیماری های قلبی و 
عروقی اختصاص 
دارد.

 ۳بیماری 
مرتبط با سلامت 

قلب شامل 
فشارخون، 

بیماری های قلبی و 
دیابت در مراکز جامع 

خدمات سلامت، 
غربالگری رایگان 

می شوند.

 4۰درصد 
از مرگ های سالانه در کشور 

ناشی از بیماری های قلبی است 
که عمده آنها را سکته های قلبی 

تشکیل می دهد. 

 ۱2 درصد
تا ۱۵درصد 
جمعیت بالای 
۳۰سال در 
استان های 
مختلف کشور 
به بیماری  
فشارخون 
مبتلا هستند. 

 ۵۰درصد 
از بیماران از بیماری فشارخون 
خود مطلع هستند و دارو مصرف 
می کنند.

مقاله علمی واکسن برکت، نخستین واکسن تمام ایرانی کرونا در 
 The( یکی از معتبرترین و قدیمی ترین نشریات حوزه پزشکی
British Medical Journal( منتشر شده و یکی از مهم ترین 
نتایج انتشار این مقاله، رد تمام شایعاتی است که ماه ها درباره این 

واکسن مطرح بود.

از ابهامات اولیه تا موفقیت اخیر
آذر1400 بود که برای نخستین بار از واکسن تمام ایرانی کرونا رونمایی 
شد، نخســتین دوزش هم به دختر محمد مخبر، رئیس وقت ستاد 
اجرایی فرمان امام)ره( و معاون اول رئیس جمهور دولت ســیزدهم 
تزریق شد. اما از همان زمان هم شایعات زیادی درباره آن مطرح شد؛ 
از بی اثر بودن واکسن تا تغییر لیبل واکسن های چینی به نام برکت و 
حتی افزایش مرگ ها به دلیل تزریق واکسن. برخی هم عنوان می کردند 
که برکت به دلیل دریافت نکردن مجوز جهانی، قابل تزریق نیست و به 
نوعی هراس از تزریق آن را تقویت می کردند، اما حالا مطالعات فاز سوم 
کارآزمایی بالینی این واکسن منتشر شده و نشان می دهد در طول این 
مطالعه نه تنها فوت و عارضه جانبی جدی ناشی از تزریق این واکسن 
وجود نداشته که ایمنی زایی بیش از 70درصدی در مقابل نوع شدید 
بیماری و ایمنی زایی بیش از 80درصدی در بســتری های ضروری 
داشــته اســت. محمدرضا صالحی، مجری مطالعات بالینی واکسن 
ایرانی کرونا در گفت وگو با همشهری توضیحات بیشتری در این باره 

ارائه کرده است.

اثبات توانمندی دانشمندان ایرانی 
صالحی با بیــان اینکه نشــریه BMJ دارای رتبه بالایی در انتشــار 
 مقالات علوم پزشــکی در دنیاســت، چــاپ این مقالــه را منجر به 
محرز شدن 2 مسئله عنوان می کند و می گوید: »اول اینکه مطالعات 
دقیق و صحیحی انجام دادیم. طراحی و اجرای مطالعه به گونه ای بود که 
آزمایش یک محصول در استانداردهای جهانی انجام شود. این نشریه هر 
مقاله ای را به راحتی منتشر نمی کند و به جزئیات توجه زیادی دارد.«  

او درباره نکته دوم هم بیان می کنــد: »کووایران برکت 
به عنوان نخستین واکسن کووید ساخت داخل، زمانی 
طراحی و تولید شد که شرایط کشور و دنیا بحرانی 
بود؛ هم به دلیل کمبود جدی واکسن در دنیا و هم 
هجمه های زیادی که علیه واکسن های کرونا مطرح 
می شد و واکسن برکت هم مستثنی نبود. می گفتند 
دانشمندان ایرانی توانایی تولید چنین واکسنی را 
ندارند یا نمی توانند یک واکسن مناسب تولید کنند. 
به واکسن برکت هم با دیده شک نگاه می کردند. اما 
نتایجی که در این مطالعه منتشر شده، ثابت کرد 
دانشمندان ما توانســته اند واکسنی مفید، مؤثر، 
بدون خطر و با اثرات بالینی مناسب تولید کنند که 

همزمان نتیجه ای مثبت برای حوزه فناوری و دانش  
علوم پزشکی کشورمان هم داشت.

در کارآزمایی هیچ مرگی نداشتیم 
مجری مطالعات بالینی واکسن ایرانی کرونا درباره اثربخشی این واکسن 
بیان می کند: » واکســن برکت در مقابل نوع شــدید بیماری بیش از 
70درصد ایمنی زایی دارد و در مقابل انواع ابتلای منجر به بســتری در 
آی سی یو بیش از 80درصد. از ســوی دیگر در طول اجرای کارآزمایی 
بالینی روی جمعیت 20هزار نفره، هیچ کدام از داوطلبان در گروهی که 
واکسن را دریافت کرده بودند، مرگ ومیر نداشتند.« حالا اما با فروکش 
پاندمی کرونا به نظر نمی رسد که واکسن ها حساسیت ماه های گذشته 
را داشته باشــند. صالحی درباره اینکه سرنوشــت این واکسن  و سایر 
واکسن هایی که علیه کرونا تولید شدند چه خواهد شد، عنوان می کند: 
»پلتفرم واکسن های غیرفعال شده از گذشته برای بیماری های متعدد 
مثل آنفلوآنزا وجود داشت. می توان آن را برای عوامل ویروسی آینده هم 
درنظر گرفت، اما چیزی که واکســن برکت را نسبت به سایر واکسن ها 
برجسته می کند 2 مسئله است؛ اول اینکه صفر تا صد این واکسن، ایرانی 
بود و دانشمندان ما از هیچ کشور دیگری کمک نگرفتند. دوم هم این بود 
که سرعت ارائه واکسن در دوران پاندمی بسیار مهم بود و متخصصان ما 
خیلی سریع این کار را انجام دادند. در بحران های آتی هم کشورمان در 

کوتاه ترین زمان به محصول مورد نیازش دسترسی خواهد داشت.« 

 آیا واکسن های کووید
 همچنان اهمیت دارد؟ 
صالحی در پاسخ به این سؤال که سویه های جدید همچنان 
در حال گردش هستند و آیا واکســن های تولید شده در 
مقابل آن ایمنی زایی دارند، بیان می کند: »در این باره هم 
دو نکته مطرح است؛ اول اینکه اکثر سویه های جدید، دیگر 
درگیری ریوی شدید نمی دهند و مرگ ومیر قابل توجهی 
هم ندارند. واکســن ها عمدتا برای پیشگیری از عوارض 
شدید بیماری های ویروسی تزریق می شوند و کرونا دیگر 
پرعارضه نیست؛ به دلیل همین شاید توصیه به واکسن، کمی 
جای سؤال باشد. نکته دوم هم اینکه به شدت سویه های 
جدید، واکسن گریز هســتند و این توانایی را دارند که در 
افراد واکسینه شــده هم ایجاد بیماری کنند.« این محقق 
البته تأکید می کند: »داشتن این فناوری و واکسن ها برای 
ما ضروری است چون هنوز پیش بینی ما از آینده کووید-19 
و بیماری های دیگر دقیق نیست. هیچ تضمینی هم وجود 
ندارد که در آینده ای دور یا نزدیک، با ویروس خطرناک و 
کشنده مواجه نشویم، باید همیشه آمادگی در حوزه های 

اجتماعی، فردی و البته دانش را حفظ کنیم.«

مریم سرخوشگزارش
روزنامه نگار

مکث

تایید جهانی
برای واکسن ایرانی
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پلیس جان دختر دانش آموز را نجات داد

دختر 15ساله ای که بر سر درگیری با خانواده اش قصد پریدن و پایین انداختن خود از پل وکیل آقا در کرمانشاه را داشت 
توسط مأموران کلانتری 16این شــهر نجات یافت. مأموران پلیس وقتی در جریان این حادثه قرار گرفتند، راهی محل 

شدند و  پس از گفت وگو با دختر دانش آموز او را از تصمیمش منصرف کرده و نجات دادند.

زن سارق دستگیر شد
زن جوان که چند روز پس از استخدام در مغازه طلا و جواهر در تهران دســت به سرقت از آنجا زده بود دستگیر 
شد. اسرار این سرقت زمانی فاش شد که صاحب مغازه که متوجه ناپدید شدن مقداری طلا شده بود، با بررسی 
دوربین های مداربسته پی به ماجرا برد و پلیس را خبر کرد و زن جوان تنها چند ساعت پس از سرقت دستگیر شد.

انتظامی
نجات

آتش سوزی مجدد در انبار باتری سازی  

6روز پس از آتش سوزی در یکی از انبارهای باتری سازی سازمان 
توسعه منابع انرژی وزارت دفاع بقایای این انبار بار دیگر طعمه 
حریق شد که آتش نشــانان با حضور بموقع آتش سوزی را مهار 

کردند.
به گزارش همشهری، ســاعت15:30 روز پنجشنبه افرادی که 
از بزرگراه صدر در محــدوده میدان نوبنیاد عبــور می کردند با 
دود غلیظی که آســمان را فرا گرفته بود مواجه شــدند. شواهد 
نشان می داد یکی از انبارهای سازمان توسعه وزارت دفاع دچار 
آتش سوزی شده، اما هنوز به درستی ابعاد حادثه مشخص نبود. 
مدت زمان کوتاهی از وقوع این حادثه گذشته بود که آتش نشانان 
از 5 ایستگاه خود را به محل حادثه رســاندند و عملیات اطفای 

حریق آغاز شد.
سیدجلال ملکی، سخنگوی آتش نشانی تهران در این باره گفت:  
آتش ســوزی در همان انباری اتفاق افتاده بود که چند روز قبل 
دچار آتش سوزی شــده بود و لوازم پلاســتیکی و فروشگاهی، 
پالت های چوبی و... در آنجا وجود داشت. آن زمان بخش زیادی از 
انبار دچار آتش سوزی و سقف ها تخریب شده بود. او ادامه داد: در 
این مدت کارگران با برشکاری و فرزکاری مشغول تخریب سقف ها 
بودند که با ریختن مواد مذاب حاصل از برشکاری، اجناسی که 
غالبا سوخته و زیر ســتون ها تخریب شده بودند، دوباره شعله ور 
شدند و دود این آتش سوزی به خاطر سوختن مواد پلاستیکی بود. 
او در ادامه گفت: این حادثه هیچ تلفات و مورد مصدومی نداشت و 

آتش نشانان موفق شدند آتش سوزی را مهار کنند.
در همین حال روابط عمومی وزارت دفاع نیز با صدور اطلاعیه ای 
اعلام کرد: در پی آتش سوزی هفته گذشته در محل انبار پلاستیک 
وابسته به ســازمان انرژی در محدوده میدان نوبنیاد، این محل 
توســط گروه پیمانکاری در حال پاکســازی و  تخلیه نخاله ها و 
ضایعات قبلی بود که نخاله های باقیمانده دچار حریق شد. پس 
از وقوع این حادثه در نخســتین لحظات تیم های آتش نشــانی 
به سرعت در محل حضور یافته و آتش در حال مهار شدن است. 

خوشبختانه این حادثه تلفات جانی نداشت.

کوتاه تر از گزارش مرد جوان پس از قتل همسرش در مشهد با جسد او راهی پایتخت شد

سفر به تهران با جسدی در چمدانسفر به تهران با جسدی در چمدان

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

متهم 31ساله و کارمند آژانس 
هواپیمایی است. او از قتلی 
که مرتکب شده به شدت پشیمان است و می گوید 
اگر زمان به عقب بازمی گشت هرگز دست به چنین 
جنایتی نمی زد و فرزندش را بی مادر نمی کرد. او از 

جزئیات این جنایت می گوید.

انگیزه ات از قتل همسرت چه بود؟
همسرم به من اهمیت نمی داد. احساس می کردم 
که دیگر علاقه ای به مــن و زندگی مان ندارد. این 

بی توجهی هایش عذابم می داد.
چرا اینطور شده بود؟

علت دقیقش را نمی دادم اما خب همیشه با موبایلش 
سرگرم بود و با دوستانش چت می کرد. هر وقت هم 
که اعتراض می کردم با تندی جوابم را می داد. من 
به او شک کرده بودم و فکر می کردم به من خیانت 

می کند چون دیگر حواسش به زندگی مان نبود.
چند وقت از ازدواج تان می گذشت؟

حدود 7 یا 8 ســال. او از اقوامم بود و حاصل این 
ازدواج یک فرزند 5ساله است که با تصمیم آنی من، 

فرزندم حالا بی مادر شده است.
از روز حادثه بگو، چه شــد که جان همســرت را 

گرفتی؟
اختلافات ما برمی گشــت به یک  سال و نیم قبل. 
همه  چیز از همان زمان شروع شد. متوجه شده بودم 
که همسرم به من توجهی نمی کند. مدام با گوشی 
موبایلش سرگرم بود و هرجا می رفت گوشی اش را 
با خودش می برد. حتی اجازه نمی داد گوشی اش را 
چک کنم و همه اینها آشوبی در ذهنم راه انداخته 
بود که داشت دیوانه ام می کرد. این اختلافات ادامه 
داشــت تا اینکه تصمیم گرفتم به صورت جدی با 
همسرم صحبت کنم. به همین دلیل روز سه شنبه 
چهارم مهر ماه، فرزندم را به خانه خواهرم بردم و به 
او گفتم کاری برایمان پیش آمده است. از خواهرم 
خواستم تا چند روزی از فرزندم مراقبت کند، سپس 
به خانه برگشتم و سر صحبت را با همسرم باز کردم. 
او اصلا زیر بار نمی رفت که رفتارش عوض شده و 

به زندگی اش اهمیت نمی دهد. دعوا که بالا گرفت 
در اوج عصبانیت با دستانم او را خفه کردم. وقتی 

به خودم آمدم او دیگر مرده بود و نفس نمی کشید.
بعد از قتل چه کردی؟

ترسیده بودم. اصلا باورم نمی شد که آدم کشته ام، 
آن هم همسرم را. اما دیگر کار از کار گذشته بود و 
من باید هرطور بود، جسد را از خانه خارج می کردم. 
راهی جز مثله کردن جســد به ذهنم نرســید و 
درحالی که اشک می ریختم این کار وحشتناک را 

انجام دادم.
چرا از مشهد به تهران سفر کردی؟

همسرم سفر به تهران را دوست داشت. هر وقت 
نقشه سفر می کشیدیم، پیشنهاد پایتخت را می داد. 
از سوی دیگر بیشتر اقوام من در کرج ساکن هستند 
و با خودم گفتم که اگر در تهــران اعتراف کنم به 
زندان های اطراف منتقل می شــوم و خانواده ام به 
راحتی می توانند به ملاقاتم بیایند. از طرف دیگر 
همسرم برای آخرین بار به تهران می آمد و تصور 

می کردم با این کار مرا می بخشد!
با اتوبوس به تهران سفر کردی؟

نه با ماشین های بین شهری. با چمدانی که همسرم 
داخلش بود سوار خطی های مشهد به تهران شدم. 
وقتی به حوالی مشیریه رســیدم، پیاده شدم و 
درخواست خودروی اینترنتی کردم اما فکر می کنم 
لوکیشن را اشــتباه زدم. چون سرچ کردم پلیس 
انتظامی که ستاد فرماندهی ناجا در میدان عطار را 

نشان داد و من هم آنجا را ثبت کردم.
ظاهرا در بازجویی ها عنوان کرده ای که 24ساعت 

هم با جسد همسرت در خانه بود ه ای؟
درست است. من سه شنبه شب همسرم را به قتل 
رساندم و چهارشنبه شب بود که تصمیم گرفتم به 
تهران سفر کنم. راستش باورم نمی شد که دست به 
جنایت زده ام. تا 24ساعت بعد از قتل هم نخوابیدم 
و بالای جسد همسرم اشک ریختم. نمی دانید چقدر 
پشیمانم و دلم می خواست می شد زمان به عقب 
برمی گشت. اما افسوس که پشیمانی و ندامت دیگر 
ســودی ندارد و من باید تا آخر عمرم با این عذاب 
وجدان زندگی کنم، نمی دانم چطور به چشــمان 

فرزندم نگاه کنم.

گفت وگو

 پشیمانی دیرهنگام 

دستگیری قاتل خطرناک در کوهستان

مرد شرور که در جنایتی هولناک دو نفر را با شلیک گلوله به 
قتل رسانده و در راه فرار 3مأمور پلیس را نیز مجروح کرده بود 
پس از 2روز مخفی شدن در کوهســتان در عملیاتی ضربتی 
دستگیر شد. به گزارش همشهری، متهم روز سه شنبه 4مهرماه 
در جریان تیراندازی به سوی 2مرد 35 و 40ساله در شهرستان 
فراشبند واقع در اســتان فارس تلاش کرد بگریزد. او در حال 
فرار بود که گروهی از مأموران پلیس ســد راهش شدند. مرد 
جنایتکار که قصد داشــت تا به هر قیمتی که شده از محاصره 
مأموران فرار کند، در این شرایط به سوی آنها نیز تیراندازی کرد 
و با مصدوم شدن 3نفر از مأموران راه فرارش را باز کرد و به مکان 
نامعلومی گریخت. به دنبال وقوع این حادثه تیم های ویژه ای 
از مأموران پلیس اســتان فارس تلاش خود برای دستگیری 
قاتل فراری را آغاز کردند. آنها روز پنج شنبه به اطلاعاتی دست 
یافتند که نشان می داد مرد مسلح بعد از این جنایت به منطقه 
کوهســتانی قیروکارزین گریخته و در آنجا پنهان شده است. 
در این شــرایط بود که مأموران مخفیگاه متهم را به محاصره 
درآورده و در عملیاتی ویژه توانستند او را دستگیر کنند. سردار 
رهام بخش حبیبی، فرمانده انتظامی استان فارس در این باره 
گفت: با اشــراف اطلاعاتی پلیس و تلاش تیم های زبده ای از 
افسران ســازمان اطلاعات فرماندهی انتظامی قاتل فراری در 
کمتر از 4۸ساعت دستگیر و در مخفیگاه او یک قبضه سلاح 
کلاشنیکف کشف شــد. او وضعیت مأموران مصدوم شده را 
رضایت بخش اعلام کرد و گفت که متهم برای انجام تحقیقات 
تکمیلی درخصوص علت و انگیزه قتل در اختیار مقام قضایی 

قرار دارد.

 پرونده 2مرگ عجیب
 روی میز بازپرس جنایی 

تحقیقات برای کشــف اســرار مرگ یک پرستار زن در 
بیمارستان و مردی سالخورده در خانه سالمندان از سوی 

تیم جنایی پایتخت آغاز شده است.
به گزارش همشــهری، این دو حادثــه در روزهای آخر 
هفته در پایتخــت رقم خورد. نخســتین حادثه حدود 
ساعت11:30 پنجشنبه به قاضی وحید ناصری، بازپرس 
جنایی تهران گزارش شد. مردی حدودا 70ساله در یکی 
از مراکز نگهداری سالمندان جان باخته بود و بررسی ها 
نشان می داد که این مرد سالخورده چند ماه قبل از سوی 
یک خیر به خانه سالمندان منتقل شــده بود. به دنبال 
مرگ او، بازپرس جنایی دســتور داد جسد برای تعیین 

علت اصلی مرگ به پزشکی قانونی منتقل شود.
دومین حادثه صبح جمعه هفتم مهرماه رخ داد. قربانی 
زنی جــوان بود. وی پرســتار یکی از بیمارســتان های 
پایتخت بود و 35ســال سن داشت. جســد او در محل 
کارش و در یکی از اتاق های پرستاری توسط همکارانش 
پیدا شده بود. از آنجا که مرگ وی مشکوک بود، گزارش 
این حادثه به قاضی وحید ناصری بازپرس جنایی تهران 
مخابره شد و او دستور تحقیقات بیشتر و انتقال جسد به 
پزشکی قانونی را صادر کرد تا معمای مرگ این پرستار 

زن رازگشایی شود.

داخلی

دادسرا

سارق مسلحی که هنگام 
فرار 2 مأمــور پلیس را به 
شهادت رســانده بود پس 
از 2 ماه فرار سرانجام به دام 
افتاد. به گزارش همشهری، 
روز دوم مردادماه امســال 
مأموران پاسگاه انتظامی 
هلایجــان ایــذه واقع در 

اســتان خوزســتان بــرای 
دستگیری گروهی از سارقان مســلح راهی مخفیگاه آنها در روستای بیشه شیرین 
شــدند. مأموران مخفیگاه سارقان را محاصره کرده و در آســتانه ورود به آنجا بودند 
که تبهکاران متوجه حضور پلیس شدند و شروع به تیراندازی کردند. در جریان این 
درگیری مسلحانه هرچند یکی از سارقان به ضرب گلوله پلیس از پا درآمد، اما دو نفر 
از مأموران به نام های ستوان یکم علی غلامی و ستوان سوم سلمان غریبی نیز بر اثر 
اصابت گلوله به شهادت رسیدند و عامل این جنایت توانست بگریزد. فرار شرور مسلح 
پایان کار نبود، چرا که از همان زمان تلاش ها برای دستگیری اش آغاز شد. او تلاش 
کرده بود که هیچ ردی از خود باقی نگذارد، با وجود این مأموران به اطلاعاتی دست 
یافتند که نشان می داد متهم تحت تعقیب در خانه یکی از اقوامش پنهان شده است. 
در این شرایط مأموران پلیس نوپو آنجا را به محاصره درآورده و در عملیاتی غافلگیرانه 

و بدون شلیک حتی یک گلوله موفق شدند متهم را دستگیر کنند. 

عامل شهادت 2مأمور دستگیر شد

وقتی مرد جوان با یک چمدان مشکی قدم 
به ستاد فرماندهی نیروی انتظامی در تهران 
گذاشت، هیچ کس تصورش را نمی کرد که 
داخل چمدان او جســدی جاسازی شده 

است.
به گــزارش همشــهری، بعدازظهر 

پنجشنبه، ششــم مهرماه مردی 
که یک چمدان بزرگ مشــکی 
باخــودش حمل می کــرد وارد 
 ســتاد فرماندهــی فراجــا در 

میــدان عطار شــد و گفت 
می خواهــد حقایقــی را 
فاش کنــد. او می گفت 
که برای افشای حقیقت 
هزار کیلومتر از مشهد 
تا تهــران را پیموده تا 
خــودش را به ســتاد 
فرماندهی فراجا برساند.

گزارش یک جنایت
مرد جوان وقتی مقابل 
افسر تحقیق قرار گرفت، 

گفت: من زنم را کشــته ام 
و جســدش درون همین 
چمدانی است که در دست 
دارم! وی در مقابل چشمان 
بهت زده افسر پلیس ادامه 
داد: اگر بــاور نمی کنید، 
چمــدان را بــاز کنید تا 
متوجه شــوید که دروغ 

نمی گویم.

افسر تحقیق چمدان را که باز کرد با جسد 
مثله شده زنی که درون نایلون های مشکی 
قرار داشت، مواجه شد و در تماس با بازپرس 
کشیک قتل تهران، ماجرا را گزارش کرد. به 
این ترتیب با دستور قاضی وحید ناصری، 
متهم به کلانتری ونک منتقل شد تا با انجام 
بازجویی های بیشتر، جزئیات بیشتری از 

ابعاد این حادثه هولناک فاش شود.

24ساعت زندگی با جسد 
دقایقی از انتقــال متهم به کلانتری 
می گذشــت که بازپرس جنایی نیز 
در آنجا حاضر شــد و بــه تحقیق از 
مرد جوان پرداخت. وی گفت که در 
شهر مشــهد زندگی می کند و 
مدت هاست که با همسرش 
دچار اختلاف شده است. او 
مدعی شد که بر سر همین 
اختلافات با همســرش 
درگیر شده و در اقدامی 
هولنــاک او را بــه قتل 
رســانده و با مثله کردن 
جســدش، آن را درون 
چمدان بزرگی جاســازی 
کرده و راهی تهران شــده 
است. وی درحالی که گریه 
می کرد گفت که پس از جنایت 
24ساعت در کنار جسد همسرش 
در خانه عزاداری کرده و از جنایتی 
که مرتکب شــده نادم و پشیمان 
اســت. با اعترافات این مرد، جسد 
مقتول به پزشــکی قانونی منتقل 
و پرونده این جنایت بــا صدور قرار 
عدم صلاحیت به دادســرای شــهر 

مشهد فرستاده شد.
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ارتقای جایگاه مراکــز آموزش عالی 
کشور در رتبه بندی های جهانی اتفاق خوبی است 
که در سال های اخیر شاهد هستیم. چه عواملی 
سبب شده دانشگاه های کشور در رتبه بندی های 

جهانی پیشرفت داشته باشند؟
در اکثر نظام های رتبه بنــدی جهانی معیار پژوهش 
نسبت به ســایر معیارها وزن بیشتری دارد. براساس 
آمــار پایگاه های اســتنادی بین المللی در ســطح 
کشورهای اسلامی که جایگاه ممتاز ایران در تولیدات 
علمی و میزان استنادهای دریافتی را تأیید می کنند، 
دانشــگاه های کشــور در رتبه بندی های بین المللی 
دانشگاه ها به جایگاه نسبتا مناسبی دست یافته اند و 
هرساله با کسب معیارهای لازم به این رتبه بندی های 

معتبر بین المللی راه پیدا می کنند.
چــرا در بعضــی از ســال ها رتبه 
دانشگاه های ایران تنزل داشته و این مسیر با افت 

و خیز همراه بوده است؟
دانشگاه های رتبه بندی شــده ایران به صورت کلی 
در حال افزایش هســتند. افت رتبه ایران در برخی 
ســال ها، لزوما به معنای ضعیف تر شــدن عملکرد 
دانشگاه های ایران در آن ســال نیست، بلکه ممکن 
اســت به دلیل پیوستن دانشــگاه های جدید به این 
نظام های رتبه بندی باشــد؛ گرچــه چنین عاملی 
به احتمال بســیار قوی برای دانشــگاه های واقع در 
رتبه های برتر جهان اثرگذار نیست و بیشتر در فضای 
رقابتی میان دانشگاه هایی با سطح عملکرد پایین تر 
و به دلیل بالاتر بودن شمار این گونه دانشگاه ها روی 

می دهد.
چشــم انداز رتبه آوری دانشگاه های 

ایران در آینده را چطور می بینید؟
رصد وضعیت دانشگاه ها در طول سال ها، تقریبا نشان 
از تثبیت کلی رتبه دانشگاه های ایران دارد. گرچه این 
نکته تا اندازه ای امیدبخش است، اما باید توجه داشت 
که ســالانه دانشــگاه های جدیدی به این سامانه ها 
می پیوندند که ممکن است بر رتبه دانشگاه های ایران 

تأثیری منفی بگذارند.
از ســوی دیگر در ســال 2023، رتبه های ایران در 
دامنه ای بین 380 تا 1500+ قرار دارد و باید شــمار 
بیشتری از دانشگاه های ایران به رتبه های بالاتر )در 

شمار 500 یا حتی 200 رتبه برتر( ارتقا پیدا کنند.

وارد شدن دانشــگاه های جدید سایر 
کشورها به این سامانه رقابتی تنها عاملی است که 
رتبه آوری دانشگاه های ایران را تحت تأثیر قرار 
می دهد؛ کدام یک از عوامل داخلی ممکن است 
بر رتبه آوری دانشگاه های کشــور تأثیر منفی 

داشته باشد؟
وضعیت بودجه دانشگاه ها و شرایط دشوار پژوهش که 
بر برون دادهای ایران تأثیر منفی داشته است، ممکن 
است به کاهش شمار استنادها و در نتیجه کاهش رتبه 
دانشگاه ها بینجامد. هم اکنون نیز برخی دانشگاه ها با 
تنزل رتبه یا خروج از ســامانه های رتبه بندی معتبر 

روبه رو بوده اند.
در چه زمینه هایی تقویت دانشگاه های 

کشور ضرورت دارد؟
ارتقــای دیپلماســی علمــی و کاربــردی کردن 
پژوهش های دانشگاهی از نیازهای جامعه دانشگاهی 

کشور است.
دیپلماسی علمی را می توان با برقراری همکاری های 
علمی بین المللی که نگارش مقالات علمی در مجلات 
معتبر بین المللی یکی از دستاوردهای آن است، ارتقا 

بخشید.
کاربــردی کردن پژوهش هــای دانشــگاهی را هم 
می توان با ایجاد ارتبــاط میان صنعت و دانشــگاه 

عملیاتی کرد.
ارتباط میــان صنعت و دانشــگاه راهــی در جهت 
کاربردی کردن دانش تولید شده در دانشگاه ها و پل 
ارتباطی میان دانش و فناوری است که در پیشرفت و 
توسعه کشور نقش بسزایی دارد. رهبر معظم انقلاب 
هم بارها بر تکمیل زنجیره علم، فناوری و نوآوری با 
جامعه و صنعت، به منظور کمک به کاربردی کردن 
دانش، طرح هــای تحقیقاتی و پارســاها )پایان نامه 
کارشناسی  ارشــد و رســاله دکتری( همواره تأکید 

کرده اند.
برای ایجــاد ارتباط میــان صنعت و 

دانشگاه چه اقداماتی انجام شده است؟
مؤسسه استنادی و پایش علم و فناوری جهان اسلام 
)ISC( در اردیبهشت ماه سال1401 نظامی را معرفی 
و با آدرس https://nan.ac در دسترس عموم قرار 
داده اســت. این نظام بر پایه  مصوبه شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی و برنامه های پیشــنهادی وزیر عتف 

)علوم، تحقیقــات و فناوری( ایجاد شــده و هدف از 
ایجاد آن، پایش و پردازش نیازهای کشور، مشارکت 
عموم متخصصان جامعه در حل مســائل کشــور، 
استفاده از ظرفیت های گســترده موجود در کشور 
در تمامی ســطوح و تکمیل زنجیره ایده تا پدیده و 
تجاری سازی نوآوری ها، دســتاوردهای پژوهشی و 
اختراعات بوده اســت. نظام ایده ها و نیازها )نان( نیز 
ابزاری کارآمــد در اختیار مدیران و سیاســتگذاران 
علم و فناوری کشور جهت پایش، ارزیابی و کاربردی 
کردن تحقیقات، پایان نامه ها و رساله های دانشگاهی 
و توســعه فناوری های موردنیاز جامعــه، صنایع و 
شرکت های دانش بنیان اســت. براساس برنامه های 
وزیر عتف، ماموریت راه اندازی و توسعه نظام ایده ها 
و نیازها به مؤسسه بین المللی ISC محول و تاکنون 

اقدامات مؤثری انجام شده است.
 با تحقق این اهداف، بستر مناســب برای مشارکت 
تمام ایرانیان مشتاق خدمت فراهم می شود و با ایجاد 
ارتباط صنعت و دانشگاه، کشور در مسیر پیشرفت و 

توسعه قرار می گیرد.
برای تداوم مسیر پیشــرفت مراکز 

آموزش عالی کشور چه برنامه هایی دارید؟
برای کاربــردی کــردن تحقیقات در دانشــگاه ها و 
مؤسسات پژوهشــی نیاز به تعریف پروژه های کلان 
محلی و ملی در رفع حل مشکلات جامعه است و باید 
زیرســاخت های مربوطه ایجاد و تقویت شود. ما باید 
دیپلماســی علمی را با جدیت دنبال کنیم. برقراری 
دیپلماســی علمی ابزاری برای توســعه قدرت نرم 
ایران اســت. ایران با حضور در محافل علمی جهانی 
می تواند علاوه بر ارائه چهره فرهنگی، مذهبی و تمدن 
چندهزار ساله خود، به افزایش نفوذ و عمق استراتژیک 
از طریق ارائــه توانمندی های علمی خــود بپردازد. 
تحقیقات علمی برای برقراری دیپلماسی علمی میان 
کشورها ضروری است. دیپلماســی علمی و فناوری 
فرایندی است که طی آن دولت ها، اهداف، مواضع و 
منافع خود را در عرصه بین المللی در حوزه های علمی و 
فناوری به نمایش می گذارند و می تواند در حل مسائل 
جهانی، همرسانی دانش و تقویت همکاری ها یا کاهش 
تنش های بین المللی اثربخش باشد. دیپلماسی علمی 
مولد قدرت نرم است که می تواند تأثیری ویژه بر وجهه 

ملی و شهرت کشور داشته باشد.

جهش جهانی دانشگاه های ایرانی
جایگاه دانشگاه های کشور در رتبه بندی های جهانی ارتقا یافته است

پیوست خانواده؛ ضمانت تحقق 
اصل خانواده محوری در رسانه ملی

 خانواده نخستین نهاد اجتماعی و مبنای شکل گیری نهادهای دیگر 
جامعه است؛ نهادی که ســلامت آن تضمین کننده سلامت سایر 

نهادهای اجتماعی است.
اهمیت خانواده به واسطه تأثیر آن بر رشد، تعادل و شکوفایی افراد و 
جامعه امری غیرقابل انکار است. اغلب شئون زندگی اجتماعی افراد 
در دوره های مختلف به نوعی با خانواده پیوند دارد و امروزه نیز با وجود 
تحولات اساســی در قلمروی خانواده، کماکان تداوم کارکردهای 
جامعه، همچون گذشــته مبتنی بر این نهاد مهم بشری است. در 
مناسبات اجتماعی اسلام نیز محوریت خانواده به عنوان یک اصل 
پذیرفته شده است. »خانواده محوری« در ادبیات دینی یعنی خانواده 
به مثابه یک اولویت، نقش خویش را در تمام مناسبات جامعه اعم از 
اقتصاد، فرهنگ، آموزش، رسانه و... ایفا کند. مدینه فاضله ای که اسلام 
ترسیم می کند بدون حضور ســازنده و فعال نهاد مقدس خانواده و 
بدون منظور ساختن همه شروط و لوازم شکل گیری خانواده مطلوب 
در جامعه اســلامی، امکان تحقق ندارد. شتاب تحولات فرهنگی و 
اجتماعی از ویژگی های مهم عصر ارتباطات اســت. سرعت تبادل 
اطلاعات، مرزهای جغرافیایی و اعتقادی را درنوردیده و خانواده را 
با دگرگونی هایی روبه رو ساخته که این نهاد تا پیش از این تصوری از 
آنها نداشته است. با سیطره رسانه ها و تبدیل شدن آنها به مهم ترین 
ابزار گذران اوقات فراغت، نه تنها مرجعیت خانواده در انتقال ارزش ها 
به نسل آتی رنگ باخته است، بلکه والدین رسانه های مدرن را به منزله 
یکی از مهم ترین منابع خود برای آشنایی با شیوه های جامعه پذیر 
کردن فرزندان برگزیده اند؛ لذا الگوی هویت پذیری نســل نو تا حد 

زیادی از اوقات فراغت و محصولات فرهنگی فراغتی تأثیر می پذیرد.
رســانه، ارزش های جدیدی را به خانواده منتقل می کند، اما ناچار 
است آن را در ذیل پاسداشت ارزش های مسلط خانواده، بازتاب دهد. 
رسانه، آنگاه که به مسائل خانواده می پردازد، آنها را همانند عینیت های 
خارجی، بازتاب نمی دهد بلکه موضوعاتی خاص را برمی گزیند و از 
شبکه موضوعات مرتبط با آن، انتزاع می کند؛ آن را بزرگ می نمایاند 
و نگاهی ارزش داورانه به آن می اندازد و برای آن، علت تراشی می کند. 
خانواده بازنمایی شده در رســانه، خانواده ای با مناسبات، ارزش ها، 
جهان بینی ها و تخیلات فرهنگی و ســبک زندگی متفاوت است و 
مخاطبان را وارد فضایی جدید می کنــد. در این فضا، نظام جدید 
معنایی برای تفسیر مسائل خانواده شکل می گیرد و مردم، وارد دنیایی 
می شوند که شکل های جدیدی از مفاهیم و مناسبات خانوادگی، در 
آن ترسیم می شود. جامعه هنری و اصحاب رسانه، از آنجا که در طبقه 
متوسط شهری جای می گیرند و اغلب بازتاب دهنده ارزش های مدرن  
هستند، با بازنمایی خانواده کوچک و کم فرزند، فارغ، موفقیت جو و 
لذت طلب، به عنوان خانواده خوشبخت و آرمانی، تحلیل ما درباره 
خانواده را شکل می دهند. بســیاری از افراد، در چنین خانواده های 
بازنمایی شــده، زندگی نمی کنند، اما به این تحولات، تمایل نشان 
می دهند و آرمان های خود را در این آثار می جویند. از آنجا که روابط 
خانوادگی در ایران، قوی است، رسانه هایی چون تلویزیون، در جمع 
خانواده، مشاهده و تفسیر می شوند و در نتیجه، قدرت تأثیرگذاری این 

برنامه ها بر خانواده ایرانی، بالاتر از برخی جوامع دیگر است.
در این میان صداوسیما به عنوان رسانه فرهنگساز، یکی از پایه های 
مهم و اساســی ترویج و تحقق ســبک زندگی دینــی مبتنی بر 
خانواده محوری به شمار می رود که باید نسبت به عملکرد آن بیش 
از پیش حساس بود. همچنین باید به چالش های جدی برنامه سازان 
رسانه ملی در بازنمایی خانواده متعالی و مطلوب عنایت و توجه داشت؛ 
لذا یکی از ماموریت های ما در عرصه رسانه، تبیین و طراحی پیوست 
خانواده در برنامه های مهم و تأثیرگذار رســانه ملی است. پیوست 
خانواده با هدف جهت دهی و تنظیمگر خروجی های مهم تلویزیون 
در موضوع خانواده، بسیار مهم و ضروری می نماید. پیوست خانواده 
اهرمی برای ضمانت تحقق اصل خانواده محوری در رسانه ملی است.

یادداشت مثبت اندیشی 

فرزندپروری

چرا کودکم شلخته است؟
اکثر کودکان مرتب کردن اتاق و وســایل خود را دوست ندارند و 
به نحوی از نظم و انضباط گریزاننــد و در برابر مرتب و منظم بودن 
گهگاه مقاومت نشــان می دهند. اغلب آنها مرتب کردن را کاری 
کسل کننده می دانند و ترجیح می دهند که وقتشان را صرف انجام 
کارهای هیجان انگیز، مفرح و لذتبخش مانند بازی با دوستان و... 
کنند. سر و کله زدن با کودکی که به نظم و ترتیب اهمیتی نمی دهد، 
واقعا خسته کننده و طاقت فرساســت. این مهم باعث دلخوری و 
اعتراض پدر و مادرها می شــود درصورتی که آنها نمی دانند خود 
مسبب شلختگی فرزندشان هستند. عمده بی نظمی کودکان به دلیل 
الگو گرفتن از والدین است. وقتی کودک می بیند پدر یا مادر خیلی به 
نظم اهمیت نمی دهد او هم ناخودآگاه همین رویه را پیش می گیرد.
شلختگی کودک دلایل دیگری هم دارد. وابستگی بچه ها به پدر و 
مادر، سختگیری بیش از حد، تحمیل نظم و انضباط قبل از 3 سالگی 
و سازماندهی ضعیف والدین از دیگر مواردی است که می توان به آن 
اشاره کرد. والدین در مورد نظم باید واضح با بچه ها سخن بگویند. 
گاها پدر یا مادر از فرزندش می خواهد مرتب باشــد اما نمی گویند 
چگونه باید این نظم را ایجاد کند. بنابراین به پدر و مادرها توصیه 
می شود قبل از آموزش نظم به کودک، کمی در خود کاوش کنند و 
برای برطرف کردن کاستی ها و ایراد رفتاری شان قدم بردارند.  برای 
آگاهی بیشتر پدر و مادرها، گزیده ای از کتاب »زندگی ات را مرتب 
کن« را آورده ایم: »هیچ چیز پیچیده ای در مورد مرتب سازی  وجود 
ندارد. فرایند ساده ای شامل خلاص شدن از دست چیزهایی در خانه 
شــما که به آنها احتیاجی ندارید. و جالب است بدانید افراد زیادی 
وجود دارند که هیچ ایده ای در مورد مرتب سازی  ندارند. تصور آنها از 
نظافت این است که اشیای اطراف شان را جابه جا کرده و کاری کنند 
که آنها مرتب به نظر برسند. خریدن جارختی، قفسه ها یا کشوهای 
تازه و دســته کردن چیزهایی که لازم ندارید و حتی فایل کردن 

وسایل، مرتب سازی  به شمار نمی آیند.«
برگرفته از کتاب »زندگی ات را مرتب کن« نوشته »اولیویا تلفورد« و 
ترجمه »فاطمه محمدصادق«

نشخوار فکری نکنید
تنها راه خوشبختی و تکامل، تفکر صحیح است. در یک موقعیت 
بد باید به دنبال راهی بــرای رهایی از آن باشــید. نتایج خوب به 
برنامه ریزی های صحیح وابسته است و برنامه ریزی هم نیاز به فکر 
کردن دارد، بنابراین هر اقــدام و تصمیمی که می گیرید محصول 
افکار شماست، چه مثبت و چه منفی. از آنجا که تفکر نیاز اساسی 
برای موفقیت است، ما بدون تفکر نمی توانیم کاری از پیش ببریم 
و مسیر درســتی انتخاب کنیم. بنابراین اگر افکار منفی بر ما غلبه 
کند چه اتفاقی می افتد؟ افکار شــما می تواند برایتان از سازندگی 
به تهدیدی خطرناک و جدی تبدیل شــود. در این حالت به فردی 
تبدیل می شوید که نشخوار فکری دارد. به جای اینکه به کمک تفکر 
احساس آزادی کنید زیر بار سنگین شان له می شوید. معمولا وقتی 
بیش از حد به ذهن خود اجازه تفکر می دهید، هرج و مرج، آشوب 
و بی ثباتی ذهنی به وجود می آید و شما را برای دستیابی به آرامش 
روانی ناتوان می سازد. در کتاب »نشــخوار فکری« نوشته »الیور 
کالینز« آمده است: »نشخوار فکری شایع ترین بیماری ذهنی است. 
همچنین از نظر عملکرد بسیار منحصر به فرد است چون می تواند 
هر اختلال روانی دیگری را تسریع کند. به ذهن آسیب می رساند و 
مانع از تصمیم گیری و انجام اقدامات صحیح می شود. در واقع ذهن 
شما را غیرفعال می کند. وقتی بیش از حد فکر می کنید بدون توجه 
به منطق روی آن افکار پیله می کنید. در این صورت انتقال از فکر به 
عمل هم غیرممکن می شود. چون دیگر تسلیم افکاری شده اید که 
بر ذهنتان غلبه کرده اند، افکارتان سرطانی شده و خارج از کنترل 
و بدون اجازه شما تکثیر می شــوند. در این صورت است که با هر 
اقدام مثبتی که درنظر دارید، مخالفت می کند و ذهن فلج می شود. 
افسردگی، اضطراب و استرس به وجود می آید و سلامت روان به خطر 
می افتد. با وخیم شدن سلامت روان و نشخوار فکری قطعا به انرژی 
بیشتری نیاز دارید. بسیاری از افراد که مبتلا به افسردگی هستند، 
شاید متوجه نشوند این اتفاق به دلیل نشخوار فکری رخ داده است. 
نشــخوار فکری شــما را وارد یک گودال تاریک می کند که در آن 

افکارتان شما را خفه می کند.«

کاهش تعداد زنان سرپرست خانوار پشت نوبت بهزیستی
مهری سادات موســوی :   توفیق دولت و بخش غیردولتی در تحقق اهداف رفاه اجتماعی سبب شد  
تعداد زنان سرپرست خانوار پشت نوبت بهزیستی از آذر ســال۱۴۰۱ به صفر برسد. اکنون ۲۷۶هزار 

زن سرپرست خانوار تحت پوشش خدمات بهزیستی هستند. 

جذب 3هزار نفر در هنرستان ها
عباس بیات، مدیرکل دفتر آموزش های فنی حرفه ای و کاردانش وزارت آموزش و پرورش : از طریق آزمون دبیری و 
هنرآموزی ۳هزار هنرآموز، جذب هنرستان ها می شوند که فرایند آن در مراحل نهایی است. بیات با اعلام این خبر 

افزود: فرایند ارزیابی تکمیلی داوطلبان و اعلام نتایج نهایی این آزمون تا یک ماه آینده به پایان برسد. 

ابوالفضل اقبالی؛ پژوهشگر مطالعات خانواده

رابعه تیموریگزارش
روزنامه نگار

رتبــه آوری دانشــگاه های کشــور در رقابت با 
دانشــگاه های معتبر دنیا و ارتقای جایگاه مراکز 
آموزش عالی کشور در نظام های رتبه بندی معتبر 
جهانی نشــان می دهد این مراکز در تثبیت جایگاه 
علمی کشور در سطح جهانی گام های استوار و رو به 
پیشرفتی برداشته اند. سیداحمد فاضل زاده، رئیس 
مؤسسه استنادی علوم و پایش علم و فناوری جهان 
اسلام ISC معتقد است برای تداوم این مسیر صعودی 
باید به چالش ها و موانع دانشــگاه های کشور برای 
افزایش رتبه آوری های جهانی توجه جدی داشــته 
باشیم. در گفت وگوی زیر فاضل زاده به دستاوردهای 
دانشگاه های کشور در نظام های رتبه بندی جهانی 
پرداخته و به عوامل تسهیل کننده این مسیر اشاره 

کرده است.

دانشگاه های ایران در مسیر صعود
نتایج رتبه بندی های معتبر جهانی، ســیر صعودی جایگاه دانشگاه های ایران در میان 

دانشگاه های معتبر جهان را نشان می دهد.

رتبه بندی تایمز:  تعداد دانشگاه های ایران از 
یک دانشگاه در سال 2012 به 65 دانشگاه در سال 

2023 افزایش یافته است.

 65
دانشگاه

رتبه بندی ISC:  تعداد دانشگاه های ایران از 
24دانشگاه در سال 2018 به 63دانشگاه در سال 

2022 افزایش یافته است.

 63
دانشگاه

رتبه بندی شانگهای:  تعداد دانشگاه های ایران از 
یک دانشگاه در سال 2009 به 11دانشگاه در سال 

2022 افزایش یافته است.

 11
دانشگاه

رتبه بندی کشورهای اسلامی: تعداد 
دانشگاه های ایران از 35دانشگاه در سال 2018 به 

74دانشگاه در سال 2022 افزایش یافته است.

 74
دانشگاه

کیو. اس تایمز ISCلایدن شانگهای

2019

2021

2020

2022

2023

ی  ه ها نشــگا ا د
رتبه بندی شده ایران 
به صورت کلی در حال 
افزایش هستند. افت 
رتبه ایران در برخی 
ســال ها، لزومــا به 
معنای ضعیف تر شدن 
عملکرد دانشگاه های 
ایران در آن ســال 
نیســت، بلکه ممکن 
است به دلیل پیوستن 
جدید  دانشگاه های 
بــه ایــن نظام های 

رتبه بندی باشد
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 ضرورت تربیت معنوی کودکان 
وقتی صحبت از تعلیم و تربیت می شود، اغلب پدر و مادرها ذهنشان 
به  سوی ایجاد شرایط ایده آل برای درس خواندن فرزندشان سوق 
پیدا می کند، برای ســال تحصیلی آنها برنامه ریزی می کنند و در 
تهیه لوازم تحصیلی ســنگ تمام می گذارند تا فرزندشــان خوب 
درس بخواند و شاگرد نمونه مدرسه شود. در این میان شاید خیلی 
تربیت معنوی پررنگ نباشد چرا که بیشتر والدین به کسب نمره بالا 
اهمیت زیادتری می دهند. علیرضا رحیمی، نویسنده کتاب کودک، 
در این باره حرف های ارزنده ای بازگو می کند: »قبل از هر چیز باید 
بدانیم تربیت معنوی یا دینی چیست؟ تربیت دینی، تربیتی براساس 
مفاهیم و معیارهای دینی اســت. تربیت دینی، در یک معنا فراهم 
کردن فرصت های طبیعی و درون یاب است تا افرادی خود با تجربه 
شخصی و الهام از فطرت خویش، بارقه الهی بخش دین را کشف کنند. 
برای پاسخ به این سؤال باید به 3واژه توجه کنیم؛ یادگیری، تربیت 
و آموزش. یادگیری در حوزه روانشناســی و علوم شناختی تفسیر 
می شود. یادگیری تغییر شخصیت-هویت است. هرآنچه در انسان 
تغییر ایجاد کند یادگیری است  عموما ما نمی فهمیم چگونه، ولی 
تغییر رخ می دهد. اگر ما یک لیوان جوهر در دریاچه بریزیم دریاچه 
تغییر کرده است ولی ملموس نیست. استمرار این امر باعث تغییر 
رنگ در دریاچه می شــود. تربیت نیز چیزی جز یادگیری نیست . 
ســاختار وجودی ما از طریق یادگیری تغییر می کند و تربیت آن 
یادگیری هایی است که به سود ماست. تربیت یادگیری نافع است. 
تربیت معنوی یعنی مربی بتواند مسیر رسیدن بچه ها به امور معنوی 

را تسهیل کند.
نوشته ها و کتاب های ما در زمینه ادبیات دینی باید به گونه ای باشد 
که همه رهیافت های زندگی را به کودک نشان دهد؛ به طور مثال 
در داســتانی که می خواهد کودکان را به نمازخوانی تشویق کند، 
می بینیم که این کودک در داستان به پدرش سلام نمی دهد و در 
خانه نمازش را نمی خواند و فقط در مسجد این اتفاق انجام می شود.« 
آنچه مسلم است تربیت دینی، یکی از ضرورت های عصر حاضر است 
که با رویکردی نوین تلاشی جدی می طلبد. امروزه شیوه های آموزش 
و تربیت دینی از شکل سنتی و ابتدایی به شیوه های جدید تبدیل 
شده،؛ به طوری که خانواده از یک سو و به شکل غیررسمی به تربیت و 
آموزش دینی فرزندان می پردازد و از سوی دیگر دستگاه ها و نهادی 
مختلف تعلیم و تربیت همچون آموزش و پرورش، عهده دار آموزش 

و پرورش تربیت دینی در جامعه هستند. 

همکلاسی



ویدئوی مرتبط با  این گزارش 
را با اسکن این کد  ببینید

اهمیت فناوری هوش مصنوعی و مهندسی زیستی برای کشور
روح الله دهقانــی، معــاون علمــی و فنــاوری رئیس جمهــور: یکــی از برنامه هــای معاونــت علمــی و فنــاوری 
ریاســت جمهوری پرداختن به فناوری های مهم ازجمله هوش مصنوعی و مهندسی زیستی است. صاحبان 

اقتصاد و تأثیرگذاران آینده، کسانی خواهند بود که بر این دو فناوری مهم مسلط باشند.

تمام آثار ملاقلی پور ضد جنگ است
اکبر نبوی، کارشناس و منتقد سینما، در نشست تخصصی »نگاهی به سینمای زنده یاد رسول ملاقلی پور«: جنگ 
پدیده قابل تقدیسی نیست بلکه دفاع است که باید مقدس شمرده شود. تمام آثار ملاقلی پور ضد جنگ است، 

اما مطلقا ضد دفاع نیست. چون هیچ هنرمند باشرافتی، دفاع ملت خود را زیر سؤال نمی برد .

حل چالش های دانش بنیان ها
محمدصادق خیاطیــان، رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی: ارزیابی تســهیلات درخواســتی جاری، مشــکل 
در دریافــت تســهیلات تولید صنعتی و مســائل مرتبــط با دریافت تســهیلات تبصــره۱۸ ازجملــه چالش های 

شرکت های دانش بنیان است که دستور رسیدگی به این مشکلات صادر شده است.

تحقق رؤیای ۱۷سالگی
سجاد افشاریان، بازیگر و کارگردان تئاتر: ۱7-۱6ساله بودم، سالن ابوریحان شیراز را برای تمرین به ما نمی دادند و ما 
در حیاط آنجا تمرین می کردیم ولی به بچه های گروهم می گفتم روزی در تئاترشهر اجرا می کنم و تماشاگران برای 
دیدن نمایشم صف می کشند! این اتفاق با اجرای نمایش »تبارشناسی دروغ و تنهایی« در تالار قشقایی افتاد./ایسنا

کوتاه تر از گزارش

یاد 

کاربرد فناوری نانو در پزشکی
پروفسور »امید فرخ زاد« که در سال1347 در ایران 
متولد شده، اکنون استاد دانشکده پزشکی دانشگاه 
هاروارد آمریکاســت. »طراحی، توسعه و ارزیابی 
بالینی داروهای نوین بر پایــه نانوذرات پلیمری« 
نام اثر فرخ زاد است که جایزه حوزه علم و فناوری 
زیستی و پزشــکی پنجمین دوره جایزه مصطفی 
را از آن خود کرده است. تحقیقات فرخ زاد به عنوان 
دانشمند و پزشــک ایرانی مقیم آمریکا به توسعه 
نانوداروها و نانوذره ها در حد استفاده بالینی مؤثر بر 
درمان بیماری  سرطان و ساخت ذرات نانویی برای 
دارورسانی به عضو هدف منجر شده است. تحقیقات 
او بر توســعه فناوری های نانوذره درمانی متمرکز 
است و او به طور مشخص پیشگام توسعه و آزمایش 
ترکیبی کاملا کارآمد از نانوذرات چندکاربردی برای 

کاربردهای درمانی و پزشکی بوده است .

تلاش های دیگر استاد ایرانی هاروارد
امید فرخ زاد برای کاربرد مواد هدفمند مشخص 
به منظور رساندن داروهای شیمی درمانی با کمک 
نانوذرات به سلول های سرطانی در بیماران سرطان 
نامی شناخته شده اســت. او همچنین در زمینه 
بیماری های مرتبط با تصلب شــرایین تحقیق و 
ابزارهای نانویی رساندن دارو موسوم به پهپادهای 
زیست فروپاش)وســیله ای برای انتقال دارو که 

از مواد زیستی ساخته شــده و بعد از استفاده در 
بدن از بین می رونــد( را طراحی کــرده که نوع 
مشــخصی از دارو را به بدن می رساند و موجب 
بهبود بیمار می شــود.این پهپادها کــه در واقع 
ابزارهای دارورسانی به یک نقطه خاص هستند، 
در اندازه های نانو طراحی شده اند که می توانند نوع 
مشخصی از مولکول را با خود به ذخیره های چربی 
در شــرایین حمل کنند. این روشی جدید برای 
جلوگیری از حمله قلبی اســت که حدود 8سال 
قبل و در سال2015 فرخ زاد به آن دست یافته بود.

نجات مصدومان سوانح
یکی دیگر از دســتاوردهای اســتاد ایرانی 

دانشــگاه هاروارد طراحی و توسعه نوعی 
برچســب کلاژن با نانوذره هاست که 
در واقع نوعی روبات  زیســت فروپاش 
کوچک اســت و برای بیماران دچار 

حوادث شدید استفاده می شود.
درواقــع، جراحت هــای ناشــی از 
تصادف های شدید می تواند موجب 
شکستگی های شــدید استخوانی 
شود و بعد از عمل های ارتوپدی، 
ایجاد عفونت بســیار محتمل 

است. این برچسب ها می توانند 
آنتی بیوتیک و دیگر داروها 

را برای تسریع بهبود استخوان شکسته و زخم به 
شکلی بهتر و کنترل شده تر نسبت به روش فعلی، 
به موضع هدف برسانند و از عفونت و جراحی های 

بعدی جلوگیری کنند.

دانشمندی با ارجاعات قابل توجه 
یکی از معیارهای دانشمندان و استادان 
شــاخص علاوه بر تعداد مقالات علمی 

چاپ شــده، میزان ارجاعاتی  است 
که مقالات دیگر به آثار آن استاد 

داده انــد. از امیــد فــرخ زاد 
هــم مقالات بســیاری 
تاکنون منتشــر شده 
اســت. به طوری که 

از ســال 1993 تــا 2022 تعــداد 245مقالــه 
نمایه ســازی پایــگاه  در  فــرخ زاد   از 

  web of science نمایه شــده اند. همچنین 
تعداد کل ارجاعات به مقالات این دانشمند ایرانی 
55هزارو980 بار بدون خوداستنادی است و دارای 

شاخص H105 است.

ترک عادت

»پذیرش کارگردانی جیمز باند به معنای از دست دادن بخشی از 
آزادی خلاقانه ای است که به آن عادت کرده ام. شما وقتی ساخت 
چنین پروژه ای را قبول می کنیــد، مجموعه ای از محدودیت ها 
را متحمل می شوید و باید نگرش درســتی نسبت به آن داشته 
باشید.« این پاسخ کریستوفر نولان به پرسشی درباره کارگردانی 
جیمز باند، توضیح دهنده همه داســتان است؛ مسئله پذیرش 
محدودیت برای کارگردانی که عادت به پیروی از قواعد مشخص 
و از پیش تعیین شده ندارد. در همه این سال ها مانع اصلی برای 
کارگردانی جیمز باند توســط نولان همین موضوع بوده است؛ 
نکته ای که باعث شــد دنی بویل از کارگردانی بیست و پنجمین 
فیلم از ســری فیلم های جیمز باند کنار برود و جای خود را به 

کارگردان کم نام و نشانی چون کری فوکوناگا بدهد. 

عشق دوران کودکی

»از کودکی، عاشق جیمز باند بودم. برای من، این 
فیلم ها همیشه در حکم تمام سینما بوده اند. آرزویم 
است که یکی از فیلم های جیمز باند را بسازم.« این 
را نولان در یکی از مصاحبه هایش گفته اســت. از 
کارگردان های معاصر هیچ فیلمســازی به اندازه 
نولان به ســاخت یک فیلم جیمز باند ابراز علاقه 
نکرده است؛ حتی سم مندس با سابقه کارگردانی 
2فیلم از مجموعه فیلم های باند هم این میزان علاقه 
نسبت به مأمور007 را نشــان نداده است. وقتی 
نولان از عشق دوران کودکی اش به باند می گوید، 
یعنی او شیفته  شان کانری و راجر مور بوده است؛ 

جیمز باند های دهه های 60 و 70 میلادی. 

خلق جیمز باندی متفاوت

در مقام کارگــردان، نولان به عنوان فن ســالاری که متخصص 
ساخت تریلر است، گزینه جالب توجهی برای خلق جیمز باندی 
تازه اســت. یکی از فیلم های نولان حال و هوایی جیمز باندی 
داشــت. »تنت«)2020( به عنوان تریلری معمایی، گرچه جزو 
بهترین های نولان نیست، ولی میان ســاخته های سازنده اش 
بیشترین شباهت را به سری فیلم های باند دارد. حالا هم صحبت 
از بازی آرون تیلور جانســون، بازیگر فیلم تنت در نقش جیمز 
باند است. باند در طول سال ها، تن به تغییر داده و با حضور دنیل 
کریگ در این سال ها، تلخ اندیش و مرگ آگاه تر از همیشه شده 
است. باید دید جیمز باند به روایت نولان چگونه از کار درخواهد 
آمد و اساســا کارگردان اوپنهایمر می تواند به رویای دیرینه اش 

جامه عمل بپوشاند یا خیر؟

 جراحی مغز با هوش مصنوعی
 تا 2سال آینده

جراحی مغز با استفاده از هوش مصنوعی احتمالا در عرض 
2سال آینده امکان پذیر می شــود. جراحی با این فناوری 

می تواند بسیار ایمن تر و مؤثرتر باشد.
به گزارش بی بی ســی، درحال حاضر تعدادی از جراحان 
 مغز و اعصاب در حــال کارآموزی کار با فنــاوری جدید 
هوش مصنوعی هستند تا جراحی مغز را دقیق تر یاد بگیرند. 
این مدل نوین از جراحی که ابتکار دانشگاه کالج لندن است، 
تومورهای کوچک و ســاختارهای حیاتی مانند رگ های 
خونی در مرکز مغز را برجســته می کند. متخصصان مغز 
و اعصاب می گویند این روش جدیــد می تواند انقلابی در 
عرصه پزشکی باشد. جراحی مغز دقیق و پر زحمت است 
و انحرافی یک میلی متــری می تواند به قیمت مرگ بیمار 
تمام شود. اجتناب از آسیب به غده هیپوفیز  در مرکز مغز، 
بسیار مهم است. این غده تمام هورمون های بدن را کنترل 
می کند و هر مشکلی در آن می تواند باعث کوری شود. هانی 
مارکوس، جراح مغز و اعصاب  می گوید: »در جراحی مغز 
دقت نخســتین حرف را می زند. مثلا اگر بخواهید بخش 
کوچکی از مغز را باز کنید، ممکن است تومور به شکل کامل 
حذف نشود، از آن طرف اگر رویکرد جراح بیش از حد بزرگ 
باشــد، خطر آسیب رساندن به ســاختارهای حیاتی مغز 

بسیار زیاد است.«
اما سیســتم هــوش مصنوعی آمــوزش دیــده، بیش از 
200ویدئو از این نوع جراحــی هیپوفیز را در طول 10ماه 
تجزیه و تحلیل کرده است که این فرایند برای یک جراح 
10ســال طول می کشــد. مارکوس می گوید: »جراحانی 
مانند من می توانند با کمــک هوش مصنوعی، کار بهتری 
برای یافتن مرزهای جراحی مغز انجــام دهند. با حضور 
 یک سیســتم هوش مصنوعــی جراحی های بیشــتری

قابل اجراست.« 
از سوی دیگر نیز دکتر نیکولا نیولیکی از جراحان مغز که در 
حال گذراندن کارآموزی جراحی با هوش مصنوعی است، 
این روش جدید را بسیار مفید می داند: »این به من کمک 
می کند در طول جراحی به درســتی جهت یابی کنم و به 
شناسایی مراحل بعدی نیز کمک می کند.« هوش مصنوعی 
در هر کاری باعث می شــود همه افراد به طور گسترده ای 
بهره ورتر شوند. این نوع فناوری می تواند یک تغییر بازی 
برای مراقبت های بهداشتی باشد، نتایج را برای همه بهبود 

بخشد و آینده ای بسیار امیدوارکننده ارائه دهد.

 رفیق فنی زاده
رئیس حمید هامون

 امرالله صابری  در 82سالگی
 از دنیا رفت 

امــرالله صابــری، بازیگــر قدیمی 
در وتلویزیــون   ســینما،تئاتر 

82 سالگی درگذشت. بازیگری که در 
خبرهای درگذشتش بیشتر به عنوان 

 بازیگر »هامون« ســاخته داریوش مهرجویی بــه یاد آورده
می شود و ورودش به سینما هم با فیلمی از کارگردان هامون 
رقم خورده بود، از سال1347 فعالیت بازیگری اش را با حضور 
در عرصه تئاتر آغاز کرده بود و نخســتین بار سال1351 در 
فیلم »پستچی« به کارگردانی مهرجویی مقابل دوربین رفت. 
البته نخستین معارفه سینماروها با امرالله صابری با فیلمی از 
مسعود کیمیایی رقم خورد. در دهه 50صابری متفاوت ترین 
نقش هایش را با حضور در آثار مسعود کیمیایی تجربه کرد. 
نقش آفرینی کوتاهش در فیلم »گوزن ها« در نقش دوست و 
هم اتاقی محمد )پرویز فنــی زاده( در یادها ماند. در »غزل« 
نقشی کاملا متفاوت و متمایز از حضورش در »گوزن ها« ایفا 
کرد و در »سفر سنگ« در شکل روستایی مجنون یکی دیگر 
از نقش آفرینی های کوتاه، اما متفاوتــش را تجربه کرد. این 
بازیگر در نخستین ساخته بعد از انقلاب مسعود کیمیایی هم 

نقش آفرینی کرد. 
در »خط قرمز« صابری نقش یک مأمور امنیتی را بازی کرد. 
او که در فیلم »دایــره مینا« آخرین ســاخته قبل از انقلاب 
داریوش مهرجویی نقش یک پزشــک را بازی کرده بود، در 
»مدرســه ای که می رفتیم« اولین فیلم بعــد از انقلاب این 
کارگردان هم حضور یافت. در دهــه 60، امرالله صابری یکی 
از بازیگران پرکار ســینمای ایران بــود و در انتهای این دهه 
با حضور در فیلم »هامون« نقشــی را بازی کرد که بیشــتر 
از دیگر آثارش دیده شــد. ســکانس مواجهه حمید هامون 
)خسرو شکیبایی( با رئیســش آقای دبیری )امرالله صابری( 
که با پرداخت سورئال مهرجویی، او را در شکل یک سامورایی 
می بیند، احتمالا بیشــتر از هر حضور ســینمایی دیگری از 

صابری در حافظه سینمایی ایرانی ها ثبت شده است.
صابری که دهه 70 در فیلم هایی چون »آقای بخشدار« خسرو 
معصومی و »چهره« ســیروس الوند مقابل دوربین رفت، از 
دهه80 کم کار شد. او آخرین بار در سال1398 در »لامینور« 
بازی کرد تا آخرین حضور ســینمایی اش نیــز در فیلمی از 

داریوش مهرجویی رقم بخورد. روحش شاد.

عدد خبر

عدد خبر

عدد خبر

عدد خبر

عدد خبر

عدد خبر

فضا

 اکران

سینمای جهان

عدد خبر

ناســا 3مــوزه را بــرای نمایــش نمونه های 
انتخــاب  اســیریس-رکس  ســیارک 
در  مــکان  ســه  ایــن  و  اســت   کــرده 
واشــنگتن دی ســی، هیوســتون و توسان 
تا اواســط ماه نوامبر آماده می شوند. این 
موزه ها برای نمایــش نمونه های کوچکی 
از مواد سنگ فضایی تازه فرود آمده روی 

زمین انتخاب شده اند.

3
موزه

تاکنون در گزارش هایی به داغ شدن بیش 
از اندازه گوشی های سری آیفون۱5 اشاره 
شده و حالا اندازه گیری هایی که با دوربین 
مــادون قرمــز انجــام شــده اســت، دمــای 
۱۱6درجه فارنهایت یا  46درجه سلسیوس 
را نشــان می دهــد. به نظــر می رســد ایــن 
مشکل هر 4 مدل آیفون۱5 را تحت تأثیر 
قرار می دهد؛ به طوری که گوشی به قدری 
داغ می شود که حتی نمی توان آن  را بدون 

قاب نگه داشت.

46
درجه

 ماهواره راداری چین 
در مدار قرار گرفت

چین یک ماهواره دیگر به ســمت مدار پرتاب کرد. این ماهواره 
که یائــوگان 33 )04( نام دارد احتمالا یک ماهواره شناســایی 
راداری اســت. ســازمان علوم و فناوری هوافضای چین پرتاب 
موفقیت آمیزاین ماهواره را طی یک ســاعت پس از بلند شدن 
Ya�اعلام کرد. این ماهواره به معنای چهارمین ماهواره از سری 

ogan33 است. مانند ماموریت های قبلی یائوگان، هیچ جزئیاتی 
از فضاپیما فاش نشد. رسانه دولتی چین اعلام کرد که این ماهواره 

برای آزمایش های علمی، بررسی 
منابع زمین، تخمیــن عملکرد 
محصول و پیشــگیری از بلایا و 
امدادرسانی استفاده خواهد شد. 
گزارش های پیشین نشان می دهد 
که گروه یائوگان33 مجموعه ای 
از ماهواره هــای رادار دیافراگــم 

مصنوعی مبتنی بر فضا هستند. 

»جوجه تیغی« روی پرده می رود
اکران فیلم کمدی »جوجه تیغی« به کارگردانی مستانه مهاجر از 
نیمه دوم مهر در ســینماها آغاز می شود. این فیلم ماجرایی طنز از 
زندگی ناخواسته یک جوان متعصب را روایت می کند که پیشنهادی 
عجیب، گذشته و آینده او را تحت تأثیر قرار می دهد و از سویی دیگر 
ماجراهای زنی است که می خواهد نخستین رئیس جمهور زن ایران 
شود. به گزارش مهر، »جوجه تیغی« با بازی پانته آ پناهی ها، حامد 
کمیلی، هادی کاظمی، آناهیتا درگاهی، نازنین بیاتی و پژمان بازغی 
به همراه هومن برق نورد، نگار فروزنده، مهراب قاســم خانی، امید 
روحانی، مهتاب ثروتی، آیدا ماهیانی، صحرا اســداللهی و...  از پر 
بازیگرترین فیلم های امسال سینماهاست و پیش بینی می شود در 
جمع پرفروش های گیشه قرار بگیرد. مستانه مهاجر طی سال های 
فعالیتش تدوین ده ها فیلم سینمایی از نام های سرشناس سینمای 

ایران را برعهده داشته است.
او همچنین به عنوان تهیه کننده، آثاری چون »اسرافیل« و »جاده 
خاکی« را تولید کرده است. »جوجه تیغی« نخستین فیلم مستانه 
مهاجر در مقام کارگردان است که توسط فیلمیران در سینماهای 

کشور اکران می شود.

هری پاتر و یاران در سوگ دامبلدور
دنیل رادکلیــف و بازیگران 
عــزادار  »هری پاتــر« 

از دســت دادن بازیگــر 
شــخصیت دامبلــدور این 
مجموعه فیلم شــدند. به 
گزارش ورایتــی، به دنبال 
درگذشــت ســر مایــکل 
گمبون، دنیــل رادکلیف، 

بازیگر »هری پاتر« با انتشار بیانیه ای احساسی از همبازی فقید 
خود تجلیل کرد و گمبــون را از درخشــان ترین و راحت ترین 
بازیگرانی خواند که تا به حال افتخار همکاری با او را داشته است.
گمبون روز پنجشنبه در 82ســالگی از دنیا رفت. رادکلیف در 
بیانیه خود نوشت: »با از دست دادن مایکل گمبون، جهان به طور 
قابل توجهی کمتر سرگرم کننده است. او یکی از درخشان ترین 

بازیگرانی بود که من تا به حال افتخار همکاری با او را داشته ام.« 

روز گذشــته هفته جایزه مصطفــی)ص( با 
سخنرانی ابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری 
کشــورمان  رســما در اصفهان آغاز شد. این 
جایزه که برخی از آن با عنوان نوبل اســلامی 
یاد می کنند تاکنون 4دوره برگزار شده و امسال در پنجمین دوره آن امید فرخ زاد، استاد ایرانی 
دانشگاه هاروارد توانسته این جایزه را از آن خود کند. این جایزه در 4حوزه علم و فناوری اطلاعات 
و ارتباطات، علم و فناوری زیستی و پزشکی، علم و فناوری نانو و علوم پایه و مهندسی به برگزیدگان 
اعطا می شود. احمد حسن هم که متولد مصر است در کنار امید فرخ زاد، به عنوان برگزیده دیگر 
جایزه مصطفی معرفی شده است.در بخشی دیگر از این رویداد برای برگزیدگان مقیم کشورهای 
اسلامی هم جایزه ای درنظر گرفته شده اســت. در این بخش 3برگزیده به  نام های احمد فوزی 

اسماعیل از کامبوج، سامیا خوری از لبنان و مورات اویسال از ترکیه معرفی شده اند.

درخشش دانشمند ایرانی در نوبل اسلامی

به روایت نولان

هفته جایزه مصطفی ص  با حضور رئیس جمهوری در اصفهان افتتاح شد

کریستوفر نولان بیست و ششمین جیمز باند تاریخ سینما را می سازد

عمادالدین قاسمی پناهگزارش
روزنامه نگار

سعید مروتیگزارش
روزنامه نگار

 توجه جهان
 به جایزه مصطفیص
مدیر اجرایی بنیاد علــم و فناوری 
مصطفی)ص( در گفت وگو با همشهری 
با اشاره به اینکه ابزارهای کشف و رصد 
در دوره پنجم)2023( در مقایســه  با 
دوره های پیش دقیق تر و عمیق تر شده 
است، می گوید: »این جایزه از همان 
آغاز فعالیت خود با استقبال چشمگیر 
در ســطح جهان روبه رو شد.« علی 
عمرانی یادآوری می کند که در آستانه 
اهدای نخستین جایزه مصطفی)ص( 
نشریه نیچر از اهمیت آن سخن گفت 
و نشریه ساینس همزمان با نخستین 
دوره برگزاری آن، از این جایزه با عنوان 
»نوبل اسلامی« یاد کرد؛ تعبیری که 
بارها پس از آن در رسانه های بین المللی 
مورد استفاده قرار گرفت. به گفته او، 
رســانه های مطرح جهان  همچون 
آسوشــیتدپرس، واشنگتن پست، 
نیویورک تایمز، گاردین، دویچه وله و 
الجزیره در مناسبت های مختلف به 
جایزه اشاره کردند. الجزیره آن را یکی 
از مهم ترین و بزرگ ترین جوایز علمی 
در جهان اسلام و جهان عرب دانست. 
حتی رسانه های نهادهای علمی جهان 
همچون ســرن)CERN( که در دل 
خود بزرگ ترین آزمایشگاه فیزیک 
ذره ای جهان را جای داده اســت تا 
تارنمای دانشگاه های هاروارد، برکلی، 
استنفورد، پرینستون و UCLA در 
اخبار خود بــه برگزیدگان این جایزه 

پرداخته اند.

مکث

کارگردانــی  نــولان،  کـــریستوفر 
بیست و ششــمین فیلم از سری فیلم های 
جیمز باند را بر عهده می گیرد. درحالی  او 
این روزها »اوپنهایمــر« را روی پرده دارد  
که رســانه ها از مذاکراتش با تهیه کننده 
جیمز باند خبر داده اند. ظاهرا 2طرف برای 
ســاخت 2فیلم از مجموعه جیمز باند به 
توافق رسیده اند. شایعه نشستن نولان بر 
صندلی کارگردانی جیمز باند از زمان ساخت 
»سرآغاز« )20۱0( بر سر زبان ها افتاده بود 
و حالا به نظر می رسد زمان تحقق این رویا 
فرارسیده است. موضوع مهم  برای نولان، 
میزان آزادی عمل در کارگردانی اســت؛ 
فیلمســازی که عادت ندارد در چارچوب 
قواعد استودیویی فیلم بسازد. تا پیش از 
اینکه ســام مندس، کارگردانی »اسکای  
فال« )20۱2( و »اسپکتر« )20۱۵( را عهده دار 
شود، به نظر می رسید سری فیلم های باند 
پروژه مناسبی برای کارگردان های صاحب 
سبک نیســت. مندس بیست وسومین و 
بیســت وچهارمین جیمز باند سینما را با 

حضور دنیل کریگ در نقــش مأمور00۷ 
کارگردانی کرد؛ 2فیلمی که آثار متفاوتی 
بودنــد و البتــه خیلــی از علاقه مندان 
پروپاقرص جیمز بانــد را راضی نکردند؛ 
علاقه مندانی که جیمز باند روشنفکرانه را 
برنتابیدند. ولی تهیه کنندگان باند در این 
سال ها بیشتر سودای »تفاوت« داشته اند 
تا »تداوم«. شاید به همین دلیل بود که در 
این سال ها خبرهای عجیبی در مورد جیمز 
باند رنگین پوست و حتی جیمز باند زن در 
رسانه ها منتشر می شد. نفس انتخاب دنیل 
کریگ به عنوان باند خود نشانه ای از تغییر 
بود؛ بازیگری که اگر در دهه های ۷0و 80 قرار 
بود در سری فیلم های جیمز باند ایفای نقش 
کند، احتمالا یکی از آن نقش های منفی  را 
بازی می کرد که مقابل مأمور00۷ می ایستاد. 
دنیل کریگ برای آخرین بار در »زمانی برای 
مردن نیست« )202۱( در نقش جیمز باند 
ظاهر شــد و حالا قرار است نوبت به جیمز 
باندی تازه برسد. یکی از شرط های نولان 
برای کارگردانی جیمز باند هم این است که 
خودش بازیگر نقــش مأمور00۷ را انتخاب 
کند. شــرط دیگر آزادی عمل در نوشتن 

فیلمنامه است.

 nolan
 christopher
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هفته گردشــگری در ایران در شــرایطی آغاز شده که 
رئیس جمهوری با 2دستور این هفته را برای توسعه مجدد 

گردشگری در کشور مهیا کرد. ســیدابراهیم رئیسی در 
نشســت ویژه رفع موانع تولید با هدف تحقق شعار سال، 
دســتور واگذاری قلعه تاریخی فلک الافلاک به وزارت 
میراث فرهنگی و رفع مانع ســرمایه گذاری صندوق ملی 
محیط زیســت در اجرای پروژه گردشــگری آشوراده را 

صادر کرد. 

همچنین تسهیل ورود گردشگران عراقی با خودرو به ایران 
و مذاکرات اولیه برای لغو روادید با عربســتان در ریاض به 
همراه افتتاح بهره برداری از 188پروژه گردشگری در کشور 
و گزارش سازمان جهانی جهانگردی از افزایش آمار ورود 
گردشگران خارجی به ایران همگی از موضوعات مطرح شده 

در آغاز هفته گردشگری بود.

نقشه تحول در سرزمین من
دستور رئیس جمهور برای رفع مشکل سرمایه گذار آشوراده، افتتاح 188پروژه گردشگری و آغاز مذاکره لغو روادید با عربستان

محمد باریكانیگزارش
روزنامه نگار

3شهر خوزستان مملو از دود آتش سوزی بخش عراقی هورالعظیم است
داوود میرشکار، مدیرکل حفاظت محیط زیست استان خوزستان: انتشار دود در شهرهای اهواز، دشت آزادگان 
و بندر ماهشهر ناشی از تداوم آتش ســوزی در بخش عراقی تالاب هورالعظیم است. مسئولان کشور عراق برای 
خاموش کردن آتش همکاری نمی کنند و اجازه ورود به بالگردهای آبپاش ایران برای خاموش کردن آتش داده نشد.

آتش سوزی تعمدی در تالاب انزلی کاهش یافت
حمزه عشوری، مدیرکل حفاظت محیط زیست گیلان: با توجه به جذب اعتبارات سال مالی گذشته و اقدامات 
انجام شده اعم از افزایش و تجهیز پاسگاه محیط بانی و نصب دوربین های نظارتی پیشرفته، حفاظت از تالاب انزلی 
ارتقا یافته است و در این مدت از میزان آتش سوزی های عمدی در این حوزه به طور چشمگیری کاسته شده است.

وزارت میراث فرهنگی فهرست 
ابنیه تاریخی را به قوه قضاییه بدهد

 غلامحسین محســنی اژه ای، رئیس قوه قضاییه همزمان با 
آغاز هفته گردشــگری در ایران به بازدید از موزه ملی ایران 
رفت و در دیدار با مدیران و معاونــان وزارت میراث فرهنگی 
در این مجموعــه از وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی خواست تا با شناسایی ابنیه تاریخی در اختیار 
تمامی دستگاه های کشور، فهرست ناظر بناهای تاریخی در 
اختیار آنها را به دستگاه قضایی ارسال کند تا مسئولان قضایی 
به عنوان مدعی العموم بتوانند ورود جدی به مقوله تخریب آثار 

تاریخی کشور داشته باشند.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه،   محسنی اژه ای در این دیدار 
اعلام کرد: همه دستگاه ها موظف هستند از آثار و ابنیه تاریخی 
مرتبط با حوزه های کاری خود محافظت و صیانت کنند و این 

ضروری است.
 محسنی اژه ای، همچنین در پاسخ به درخواست علی دارابی، 
معاون میراث فرهنگی کشور، درخصوص وجود برخی اماکن 
مجهول المالک در مناطق و بافت های تاریخی کشور که گاه 
زمینه ســاز آسیب رســانی به ابنیه تاریخی می شوند، گفت: 
در این زمینه اصل۴۹ قانون اساســی تکلیف را مشــخص 
کرده و ظرفیت هــای قانونی موجود اســت؛ بنابراین وزارت 
میراث فرهنگی باید مبادرت به شناسایی و معرفی این قبیل 
اماکن کند. رئیس قوه قضاییــه در ادامه این دیدار از معاونت 
حقوقی وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
نیز خواست در قبال پرونده هایی که له یا علیه این وزارتخانه 
در مراجع قضایی تشکیل می شــود، تدابیر مقتضی از حیث 
متقن و مســتند بودن ادله و دفاعیات اندیشیده شود و امور 
به گونه ای پیش برود که در مواردی که ذی حق بودن وزارتخانه 
برای صیانت از میراث فرهنگی و ابنیه تاریخی و امور ناظر بر 
گردشگری، مبرهن و مسلم است، قبل از صدور رأی نهایی، 

مراتب برای اتخاذ راهکار مقتضی منتقل شود.
رئیس قوه قضاییه گفت: مطابق قانون هرگونه اقدامی به قصد 
خارج کردن میراث فرهنگی یــا ثروت های ملی ولو به خارج 
کردن آن نینجامد، قاچاق محســوب می شود و همه اموالی 
که برای خارج کردن از کشــور درنظر گرفته شده است، مال 
موضوع قاچاق تلقی شده و به سود دولت ضبط می شود. همین 
تصریح قانونی بیانگر اهمیت حوزه کاری میراث فرهنگی است 
و متولیان این حوزه باید با جدیت پیگیر جامه عمل پوشاندن 
به این ظرفیت های قانونی در راســتای صیانت و حفاظت از 

سرمایه ها و نفایس ملی باشند. 

کوتاه تر  از گزارش عدد خبر

خبر

سرمایه گذاری برای راه اندازی جاذبه های 
گردشــگری شناســایی و به زودی معرفی 
خواهنــد شــد. احمــد تجــری، مدیــرکل 
ســرمایه گذاری  وزارت میراث فرهنگــی و 
گردشگری با اعلام این خبر در نخستین 
نشســت کمیســیون گردشــگری اتــاق 
بازرگانی ایران گفت: بخشی از 2580پروژه 
گردشــگری در دســت احــداث کشــور بــا 

مشکل تأمین منابع مواجه هستند.

1400
بسته  

پژوهشــگران  و  هنرمنــدان  توســط 
بــه دبیرخانــه دومیــن جشــنواره ملــی 
چندرســانه ای میراث فرهنگــی کشــور 
ارسال شده است و به گفته علیرضا تابش، 
دبیر دومین جشنواره ملی چند رسانه ای 
میراث فرهنگی، علاقه مندان برای شرکت 
در ایــن رویــداد ملــی، تــا ۱5مهرمــاه بــرای 

ارسال آثارشان مهلت دارند.

500
اثر 

2200خانه محیط زیست در کشور 
راه اندازی شد

معاون آموزش و مشــارکت های مردمی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت کشــور، از راه انــدازی ۲هزارو۲۰۰خانــه 
محیط زیست در شهرها و روستاها با هدف ارتقای مشارکت 

و مردمی سازی  حفظ و حراست از محیط زیست خبر داد.
نورالله مرادی به ایرنا گفت: در حال حاضر به طور میانگین در 
هر استان از 8۰ تا 1۰۰ خانه محیط زیست شهری و روستایی 
راه اندازی شده که در برخی از استان ها این تعداد کمتر و در 

برخی استان های دیگر بیشتر است.
وی با اشاره به اینکه خانه های محیط زیست به عنوان مکانی 
برای هم اندیشــی گروه ها و انجمن های محیط زیســتی و 
برای شناسایی و رفع مشــکلات زیست محیطی هر منطقه 
راه اندازی می شــود، گفت: تا پایان امســال برنامه افزایشی 
خانه های محیط زیست وجود ندارد، اما کیفی کردن برنامه ها 
در خانه های محیط زیست برای مشارکت بیشتر مردم و تولید 

محتوا در این بخش به صورت جدی در دستور کار است.

تعداد پروژه های 
هفته گردشگری

188
پروژه 

 حجم
سرمایه گذاری 

 پروژه های
 افتتاح شده

9000
میلیارد تومان 

 تعداد 
پروژه های گردشگری 

 در دست احداث
 در کشور

 2582
پروژه 

 پروژه های 
گردشگری افتتاح 

 شده از ابتدای
 دولت سیزدهم

  1077
پروژه 

حجم سرمایه گذاری 
گردشگری از ابتدای 

دولت سیزدهم 
تاکنون

   22500
میلیارد تومان 

تعداد اشتغال 
مستقیم گردشگری 

از ابتدای دولت 
سیزدهم تاکنون

    32000
شغل

حجم سرمایه گذاری 
صورت گرفته در 

 پروژه های 
در حال احداث

 367000
میلیارد تومان 

تعداد اشتغال 
ایجادشده در 

 پروژه های
افتتاح شده

2794
شغل

2فرمان برای رونق گردشگری 
صدور مجوز از ســوی شــورای اقتصــاد، برای 
ســرمایه گذاری صندوق ملی محیط زیست در 
اجرای طرح ملی گردشگری آشــوراده از موانع 
 پیش روی اجرای ایــن طرح بود، اما با دســتور 
رئیس جمهور در جلسه رفع موانع تولید، مقرر شد 
ظرف مدت 1۰روز، شورای اقتصاد تشکیل و مجوز 
سرمایه گذاری این صندوق در جزیره آشوراده صادر 
شــود. در مورد تامین مکان و جابه جایی پادگان 
ســپاه از حریم قلعه فلک الافلاک نیز به دستور 
سیدابراهیم رئیسی مقرر شد با مساعدت دولت و 
همراهی سپاه، این منطقه تا پایان سال تخلیه و به 

وزارت میراث فرهنگی تحویل شود.

لغو روادید با همسایگان دستور کار دولت است 
سیدعزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی: لغو روادید با ۵گروه 
از کشورها با اولویت کشورهای همسایه در دستور 
کار دولت اســت.  در حال لغو روادید با کشورهای 
همسایه و گروه پنج گانه هستیم و با همکاری وزارت 
امورخارجه تسهیلات بیشتری برای گردشگری 
فراهم می شود. آمار گردشگران ورودی در ۲سال 
اخیر با توجه به اینکه با پدیده کرونا روبه رو بودیم 
٣8درصد نسبت به ســال قبل رشد داشت. البته 
رشد گردشگری ایران ٣برابر متوسط رشد جهانی 
بعد از کرونا بود، اما این آمار نسبت به ظرفیت های 

گردشگری ایران کم است. 

معاون صنایع دستی: پیشنهاد ایران برای لغو 
روادید با عربستان تقدیم ریاض شد

مریــم جلالی دهكــردی، معــاون 
صنایع دستی: در ســفر به عربستان برای 
حضور در مراســم روز جهانــی جهانگردی 
به میزبانی آن کشــور، پیشــنهاد تشــکیل 
کارگروه لغــو روادید بین ایران و عربســتان 
مطرح شــد و مورد اســتقبال قرار گرفت؛ به 
همین منظور پیام دعوت آقای ضرغامی، وزیر 
میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع  دستی 
کشورمان برای سفر وزیر گردشگری عربستان 
ســعودی به ایران به منظور مذاکرات تقدیم 

عربستان شد.

سفر خودرویی از 15کشور همسایه به ایران
محمدحســین صوفی، مدیرعامل کانون 
اتومبیلرانــی و جهانگــردی: ورود موقت 
وســایل نقلیه شــخصی از گذرگاه های مرزی و 
1۵کشور همجوار با استفاده از اسناد بین المللی 
 معتبر ازجملــه پلاک، گواهینامــه بین المللی و
»کارنه ۲پاساژ« امکان پذیر اســت. پیش تر این 
امکان برای پاکســتان، ترکیه، امــارات، عمان و 
کویت با استفاده از کارنه و بدون پرداخت عوارض 
گمرکی فراهم بود. اکنون گردشگران عراقی نیز با 
خودروی شخصی و دریافت کارنه، ارزان و آسان به 
ایران سفر می کنند. طرح تسهیل تردد با خودروی 
شخصی به ایران به زودی با ارمنستان و گرجستان 

نیز اجرایی می شود. پروژه های افتتاح شده : 28هتل و هتل آپارتمان، 69اقامتگاه بومگردی، 57تاسیسات گردشگری 
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DANESTANIHA
با اسکن این کد 
فیلمی کوتاه درباره
 جراحی روباتیک   ببینید

وباتیک قرن جراحی های ر
ایران با »سینا«  در زمره کشورهای پیشرو در حوزه روبات های جراح قرار دارد

پزشکروبات
چگونهکارمیکند؟
ماشین های پیچیده و شگفت انگیز
 اینک در علم پزشکی پیشرو هستند 

سقوط
ایستگاهفضایی

 راهکار ناسا
 تا پایان دهه عملی می شود

سینا؛روبات جراح ایرانی

وی
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بانک توسعه کشــورهای اسلامی چندی پيش 
در مراسمی از جراحان توسعه دهنده خدمات 
جراحــی روباتيــک از راه دور در اندونــزی با 
استفاده از روبات جراح ایرانی »سينا« تجليل 
کرد. دانشگاه علوم پزشکی تهران با صادرات 
این روبــات جراحــی از راه دور بــه اندونزی 

و نمایــش تيــزر آن در دیدار ســيدابراهيم 
رئيسی، رئيس جمهوری کشــورمان با همتای 
اندونزیایی اش، روابط علمی و پزشکی 2کشور 
را تحت تأثير قرار داد؛ روابطی که در سفر اخير 
رئيس جمهوری ایران بــه جاکارتا پررنگ تر و 

عميق تر نيز شده است.

دیپلماسی پزشکی

 امروزه از روبات ها برای انجام کارهای بسیار خاص استفاده می شود

قرن جراحی های روباتیک
از ســال1921که کارل چاپک، نمایشنامه نویس اهل 
چک این مفهوم را مطرح کــرد و اصطلاح روبات را در 
نمایشــنامه خود با نام »کارخانه  روبات سازی رسوم« 
ابداع کرد، این دستگاه ها اهمیت فزاینده ای، هم در 
تخیل و هم در واقعیت پیدا کردند. از ماشــین های 
گنگی که کارهای تکراری و ساده را انجام می دادند تا 

روبات های انسان نمای بسیار باهوش، راه بسیار زیادی 
در جهت تکامل فرهنگ عامه در این صنعت پیموده 
شده است. اگرچه روبات های امروزی هنوز ماشین های 
غیرهوشمندی هستند، اما گام های بزرگی در گسترش 
کاربرد آنها برداشته شده است. امروزه از روبات ها برای 
انجام کارهای بسیار خاص، فوق العاده دقیق و خطرناک 

در صنعت و تحقیقات استفاده می شود که پیش تر با 
نیروی کار انســانی امکان پذیر نبود. روبات ها معمولا 
برای تولید ریزپردازنده های مورد استفاده در رایانه ها، 
کاوش در اعماق دریاها و کار در محیط های خطرناک 
به کار گرفته می شــوند، اما صنعت روباتیک به آرامی 

وارد عرصه پزشکی نیز شده است.

مفهوم
جراحی روباتیک که به آن جراحی به کمک 
روبات هم گفته می شود، به پزشکان اجازه 
می دهد تا بسیاری از روش های پیچیده را 
با دقت، انعطاف پذیری و کنترل بیشتری 
نســبت به تکنیک های معمولی انجام 
دهند. جراحی روباتیک معمولاً با جراحی 
کم تهاجمی همراه است؛ روش هایی که از 
طریق برش های کوچک انجام می شوند. 
همچنین این مدل جراحی، گاهی اوقات 
در برخی از روش های جراحی باز سنتی 

مورد استفاده قرار می گیرد.

نمای کلی
پرکاربردترین سامانه جراحی روباتیک 
بالینی شــامل بازوی دوربین و بازوهای 
مکانیکی با ابزارهای جراحی متصل به 
آنها است. جراح درحالی که روی کنسول 
رایانه و نزدیک میز عمل نشسته است، 
بازوهای روبــات را کنترل می کند. این 
کنسول یک نمای ســه بعدی با وضوح 
بالا و بزرگ نمایی شده از محل جراحی 
را به جراح ارائه می دهد. جراح، ســایر 
اعضای تیم را که در طول عمل به او کمک 

می کنند، هدایت می کند.

انجام غیرممکن ها
جراحانی که از سیستم روباتیک استفاده می کنند، متوجه می شوند که روبات برای بسیاری 
از روش ها دقت، انعطاف پذیری و کنترل را حین عمل افزایش داده و به آنها اجازه می دهد 
تا محل را در مقایسه با تکنیک های سنتی بهتر ببینند. با اســتفاده از جراحی روباتیک، 
جراحان می توانند روش های ظریف و پیچیده ای را به کار بگیرند که ممکن است با روش های 

غیرروباتیک دشوار یا حتی غیرممکن باشد.

پیش از عمل
8ساعت قبل از جراحی، بیمار نمی تواند غذا یا مایعاتی مصرف کند. ممکن است لازم باشد 
روده فرد یک روز قبل از جراحی برای برخی از انواع روش ها تمیز شود. مصرف آسپرین، 
داروهای رقیق کننده خون، داروهای ضد التهاب، ویتامین ها یا سایر مکمل ها از 10روز پیش 

از انجام جراحی روباتیک باید قطع شود.

پس از عمل
بعد از انجام عمل جراحی، بیمار به اتاق ریکاوری منتقل خواهد شد. او با توجه به نوع جراحی 
انجام شده، ممکن است مجبور شود یک شب یا چند روز در بیمارستان بماند. بیمار باید بتواند 
در عرض یک روز پس از عمل راه برود. اینکه او چقدر زود فعال می شود به جراحی انجام  شده 
بستگی دارد. تا زمانی که جراح بیمار را تأیید نکند، از بلند کردن اشیای سنگین یا زور زدن باید 

پرهیز کند. جراح ممکن است به او بگوید که دست کم یک هفته رانندگی نکند.

روبات هــا معمولا بــرای تولید ریزپردازنده های مورد اســتفاده در 
رایانه هــا، کاوش در اعمــاق دریاهــا و کار در محیط های خطرناک 
به کار گرفته می شــوند، اما صنعت روباتیک به آرامی وارد عرصه 

پزشکی نیز شده است

خطرات
جراحی روباتیک در عین حال 

شامل خطراتی خواهد بود که برخی از 
آنها ممکن است مشابه خطرات جراحی 

باز معمولی باشند. این خطرات شامل موارد 
زیر می شود:

 واکنش به داروها
  مشکلات تنفسی

  خونریزی
  عفونت

 نقش مهم 

در صنعت پزشکی
بیمار با حال وخیم در بیمارســتان اســت، 
همه آماده و حاضر هســتند اما سرپرســت 
تیم جراحی یــا همان جراح اصلــی نه تنها 
در بیمارستان نیســت بلکه در شهر یا حتی 
کشور هم حضور ندارد، اما یک روبات اینجا 
آماده اجــرای عمل جراحی مربوط اســت. 
بدین ترتیب دلیلی بــرای تأخیر وجود ندارد 
و جراحی می توانــد از راه دور و با دســتان 
پزشــکی که کیلومترها دورتر از بیمار خود 
قرار دارد، انجام پذیــرد. اما در این میان و در 
کنار تمامی تجهیزات پزشکی و تخصص تیم 
جراحی یــک چیز دیگر هم به شــدت مورد 
نیاز اســت: »اینترنت 5G«. بدون داشتن 
چنین اینترنتی، امکان جراحی از راهی دور 

امکان ناپذیر است.
کمتر از 4سال پیش، دکتر »لینگ ژیپی« از 
پکن برای نخستین بار موفق به انجام عمل 
جراحی مغز یک بیمار مبتلا به پارکینسون 
با کمک اینترنت نسل پنجم شد. او این عمل 
جراحی موفقیت آمیز را که 3ساعت زمان برد 

از فاصله 3هزار کیلومتری انجام داد.
فناوری شــبکه نســل پنجم اینترنت یکی 
از 5فنــاوری بزرگی خواهد بــود که جهان 
امروزی را متحــول خواهد کرد. این فناوری 
سرعت و کیفیت بسیار بالای انتقال اطلاعات 
موردنظر کاربران را فراهــم خواهد کرد و به 
همین خاطر هم گفته می شود از استقبال و 
محبوبیت بی نظیری در میان اقشار مختلف 
مردم برخوردار خواهد شــد. شبکه اینترنت 
پرسرعت 5G نشــان داده است که قابلیت 
کمک به عرصه پزشــکی را دارد. آزمایش ها 
نشان داده که شــبکه پرســرعت اینترنت 
 4G 5 قطعی نداشــته و برخلاف شبکهG
تأخیر هم ندارد. این یک نکته مهم و بارز در 
انجام عمل های جراحی از دور و با اســتفاده 
از اینترنت اســت. زمانی که جراح از طریق 
اینترنت فرمانی را به روبات ارسال می کند، 
نیاز است تا این دســتور بدون تأخیر انجام 
پذیرد. روبات در اینجا با دقت، حرکات پزشک 
را تکرار کرده و فرامین را در ناحیه مورد نظر 
اجرا می کند. این درحالی است که در شبکه 
اینترنت 4G ما شاهد تأخیر هستیم که این 
امر، عملا جراحی آنلایــن را تحت تأثیر قرار 

می دهد.
به طور کلــی انجــام جراحــی از راه دور با 
اســتفاده از یک روبات جــراح و همچنین 
اینترنت نســل پنجم می تواند به بیماران در 
صرفه جویی وقت، هزینه سفر و اقامت، بهبود 
و مراقبت های بهداشتی در مناطق دور افتاده، 

کمک کند.
حتی از این فناوری می تــوان در آینده و در 
فضا نیز استفاده کرد. شاید یکی از بزرگ ترین 
چالش های پیش رو برای اعزام انسان به ماه یا 

مریخ، کمبود تجهیزات پزشکی باشد. 
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یک جراحی روباتيک چگونه انجام می شــود؟ 
شاید تماشای یک ویدئو در این خصوص باعث 
شود تا درک بهتری از روند این امر حساس و 
بسيار دقيق داشته باشــيم. با اسکن کردن 
کــد، فراینــد ایــن کار را می توانيــد ملاحظه 

فرمایيد.

روند یک جراحی خاص

روبات جــراح ایرانی اکنون بــا افتخار در یک 
کشور دیگر نيز مشغول به کار شده و نگاه ها 
را به خود جلب کرده است. در اینجا با اسکن 
کد، ویدئویی درباره انعقــاد قرارداد فروش 
روبات جراحی »سينا« به کشــور اندونزی را 

مشاهده کنيد.

صادرات به اندونزی

ســامانه جراحی روباتیک از راه دور سینا، 
یکی از مهم ترین دســتاوردهای پزشکی 
ایــران به حســاب می آیــد. ایــن روبات 
جراح کــه رقیبی برای روبــات آمریکایی 
داوینچی است، می تواند با دقتی بسیار بالا 

جراحی های لاپاروسکوپی را انجام دهد.
سینا شــامل 2بخش کنســولی است که 
کنترل مراحل جراحــی را در اختیار جراح 
قرار می دهد و تخــت جراحی و روبات های 
جراح و تصویربردار اســت که درواقع کنار 
بیمار قرار دارد و حرکات دریافت شــده از 
کنســول جراحی را در زمان حقیقی، روی 
بدن بیمار و در موضع عمل جراحی اعمال 
می کند. نکته مهم اینجاست که ارتباط این 
دو بخش اصلی از دستگاه یا از طریق اینترنت 
از راه دور یا در محل جراحــی امکان پذیر 
اســت؛ به این ترتیب جراح می تواند از هر 
جایی، کار خود را انجام دهد. این روبات با 
اســتقبال خوبی در میان کشورهای جهان 
روبه رو شده است. ابتدا اندونزی این روبات 
را خرید و گفته شده که روسیه نیز خواهان 
به خدمــت گرفتن این روبات جراح شــده 
است. ســامانه روباتیک جراحی از راه دور 
سینا که افتخار بزرگی برای ایران به حساب 
می آید، با پشــتوانه ای ۱5ســاله از تلاش 
محققان کشــورمان ساخته شــده است. 
به جز 2دســتگاهی که اخیرا بــه اندونزی 
صادرشــده، 2نمونه دیگر از این روبات نیز 
با کاربرد آموزش روش های جدید جراحی 
روباتیــک در 2بیمارســتان آموزش محور 
کشور مورد اســتفاده قرار گرفته اند و یک 
دستگاه دیگر هم برای برگزاری دوره های 
آموزشی دانشگاه علوم پزشکی تهران به کار 
گرفته شده اســت. آزمایش های استاندارد 
فنی و مطالعات پیش بالینی این ســامانه 
تمام شده و برای دریافت مجوز کمیته اخلاق 
دانشگاه برای شروع تست های اصلی روی 

بیماران داوطلب آماده می شود.
ایــن روبات جــراح در عمل های قفســه 
سینه و حفره شــکمی مورد استفاده قرار 
می گیرد. افزایش دقت جراحی، عدم وجود 
شکاف عمیق حین جراحی در بدن بیمار، 
خونریــزی کمتر، بهبود ســریع تر و دوره 
نقاهت کوتاه تر بیمــار ازجمله مزایای این 
روبات جراح ایرانی محســوب می شود. با 
وجود این روبات، جراح نیاز به پوشــیدن 
لباس اســتریل برای انجام عمــل ندارد و 
می تواند بدون قرار گرفتن در اتاق جراحی 
و به دور از گازهای بیهوشی و عفونت های 

خطرناک به کار خود مشغول شود.

رقیب ایرانی 
داوینچی

   استفاده از روبات ها برای جراحی انسان،  قدمت چندانی ندارد و هرچه هست به همین سال های اخیر بازمی گردد

تاریخچه به کارگیری روبات های جراح

2014
Xi داوینچی 
در آمریکا تولید شد.

 سن هنس
در اروپا پذیرفته شد.

2020
  هینوتوری
در ژاپن پذیرفته شد.
  سن هنس 
نخستین سری 
اورولوژی

2022
 هینوتوری
نخستین سری اورولوژی

  ورسیوس
نخستین سری اورولوژی

2019
 آواته را
در اروپا پذیرفته شد.

  روِو آی2017
در کره پذیرفته شد.

  سن هنس
2018در آمریکا پذیرفته شد.

  ورسیوس
 در انگلیس پذیرفته شد.

  روِو آی
نخستین سری اورولوژی

2021
  آواته را

نخستین موارد اورولوژی

  هوگو
در اروپا پذیرفته شد

 هوگو
نخستین 
سری 
اورولوژی
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پزشک روبات
 چگونه کار می کند؟

 ماشین های پیچیده و شگفت انگیز اینک در علم پزشکی پیشرو هستند؛
 در این صفحات نگاهی دقیق به این دستگاه ها می اندازیم.

یک جراح می تواند یک 
عمل جراحی را از اتاقی 
دیگر و یا حتی قاره ای 

دیگر به صورت کنترل از راه 
دور مدیریت کند.

نورو آرم
یک بازوی روباتیک 

برای جراحی مغز با دقت 
بالا طراحی شده است. 

این بازو برای آن ساخته 
شده است که حرکات 

دست انسان را با دقت 
فوق العاده بالا تقلید کند.

سامانه جراحی داوینچی
این سیستم جراحی روباتیک 2میلیون دلاری به ابزارهای خاصی مجهز شده 

است. این روبات می تواند عمل های جراحی پیچیده را با ایجاد زخم های کوچک 
روی پوست که زودتر بهبود پیدا می کنند، انجام دهد.

نورو آرم می تواند یک بیمار را در داخل دستگاه MRI جراحی کند. 
بدین ترتیب تصاویر زنده از مغز در طول جراحی در دسترس است.

دوربین ها برای 
دیدن جراحی 
در  زمانی که 
از دستگاه 

MRI استفاده 
نمی شود.

بازوهای چندگانه روباتیک 
هر کدام 7مفصل دارند.

ابزارها می توانند 
در اندازه کنترل میکروسکپی 

کار خود را انجام دهند.

ابزارهای
 جراحی 

می توانند 
تعویض
 شوند.
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نانوبات ها
دانشمندان، روبات های بسیار کوچکی 

ساخته اند که می توانند از طریق رگ ها، به نقاط 

مختلف بدن سفر کنند. محققان امیدوارند که 

این نانوبات ها بتوانند کل DNA را بازسازی 

و در این راه به بیماران مبتلا به لوکمی کمک 

کنند. این روبات های کوچک برای نابود کردن 

سلول های سرطانی طراحی شده اند.

د.
ون

ش
ع 

جم
ر این نقطه  ت می توانند د

  100     نانوبا

چاقوی سایبری
مطابق با نامش، چاقوی سایبری یک ماشین تابشی است که به صورت 

غیرتهاجمی با سرطان رفتار می کند. بازوی روباتیک آن می تواند دور بیمار بگردد 
و دوز بالایی از اشعه را روی نقطه سرطانی بتاباند.

هر بازوی روبات 
یک مفصل

 »مچ دست« 
در انتها دارد 

که از مچ 
دست انسان 

منعطف تر است. 

دوربین های
 سه بعدی اشعه ایکس

 در طول عمل، تصاویری را 
در اختیار قرار می دهد.

روبات 
روی یک پایه محکم 
قرار گرفته است.

رادیوتراپی متمرکز  
می تواند با دقت و بدون 

اینکه به بافت های اطراف 
 آسیب برساند

 بر غده، تابش دهی کند. 

جراح می تواند بازوهای 
روباتیک را از طریق
 یک صفحه کنترل 

در کنار دستگاه
مدیریت کند.

نورو آرم 
چیست؟ 
 )NeuroArm(
یک روبات جراحی 
تحقیقاتی مهندسی 
که به طور خاص برای 
جراحی مغز و اعصاب 
طراحی شده است. 
این نخستین روبات 
جراحی با هدایت 
تصویر و سازگار با 
MRI است که توانایی 
انجام هر دو جراحی 
میکروسکوپی و 
استریوتاکسی را دارد.

نورو آرم به گونه ای 
طراحی شده است 
که با تصویر هدایت 
می شود و می تواند در 
 MRI داخل دستگاه
کار خود را انجام دهد. 

این سامانه روباتیک 
شامل 2کنترل کننده 
قابل جداشدن از راه 
دور بر پایه یک تلفن 
همراه، یک ایستگاه 
کاری و یک کابینه 
کنترل سیستم است.
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رستوران های آینده در متاورس

جراحی موفق با پروفسور روبات
 جراحی روباتیک یکی از جدیدترین واژه هایی است که در عصر حاضر آن را می شنویم؛
 پدیده ای که با توسعه فناوری  از یک رؤیا به حقیقتی درحال پیشرفت تبدیل شده است

برای آنکه به مزایا و معایب جراحی روباتیک پی ببریم باید به مطالعات و 
البته آمارهایی که در این خصوص ارائه شده است، نگاهی داشته باشیم. 
براســاس نتایج مطالعه اخیر محققان کالج دانشگاهی لندن و دانشگاه 
شفیلد، جراحی روباتیک خطر کمتری دارد و دوره نقاهت آن نیز برای 

بیماران کوتاه تر است. 
نخســتین کارآزمایی بالینی این عمل که توســط دانشــمندان کالج 
دانشگاهی لندن و دانشگاه شــفیلد انجام شده است نشان داد که انجام 

جراحی با به کارگیری روبات ها برای برداشتن و ترمیم سرطان مثانه به 
بیماران این امکان را می دهد تا بسیار سریع تر بهبود پیدا کنند و به میزان 

قابل توجهی زمان کمتری را در بیمارستان صرف کنند.
طبیعتا نتایج چنیــن مطالعاتی بســیار اهمیــت دارد. محققان کالج 
دانشگاهی لندن همچنین گفته اند: باوجود اینکه جراحی به کمک روبات 
به  خوبی در دسترس قرار دارد، اما ارزیابی بالینی قابل توجهی درباره آن 
وجود نداشته است. همین موضوع، کمی از سرعت حرکت دنیای پزشکی 

به این سمت کاسته است. در مطالعه انجام شده، هدف این بود که محققان 
دریابند آیا جراحی با کمک روبات در قیاس با جراحی معمول در زمینه 
کاهش زمان سپری شده در بیمارستان، کاهش پذیرش مجدد و بهبود 
بهتر اســت یا خیر. یک یافته غیرمنتظره، کاهش چشمگیر لخته های 
خون در بیمارانی بود که تحت عمل جراحی روباتیک قرار گرفتند. این 
نشان دهنده یک جراحی ایمن است که بیماران از عوارض بسیار کمتر و 

بازگشت سریع تر به زندگی عادی سود می برند.

مزایای 
جراحی های روباتیک
در سال های اخیر، جراحی های روباتیک

 روش پیشنهاد شده کامل تری برای عمل های مختلف بوده است.
جای زخم های دلیل آن نیز به کیفیت بالاتر این روش بازمی گردد.

کوچک تر

زمان کوتاه تر 
بستری 

عوارض جانبی 
کمتر

دوران نقاهت 
سریع تر

درد کمتر

عدم نیاز
 به دریافت خون 

هنگام جراحی

کاهش
 از دست دادن 

خون

بازگشت 
 سریع تر

 به زندگی عادی
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D A N E S T A N I H A

یــک نقشــه شبیه سازی شــده از 
ســاطع کننده های امواج گرانشــی در 
کهکشــان ما، وعده ای را که پشــت »نجوم 
چند پیام رســانی« نهفته است، نشان می دهد. 
این نقشه از کهکشان راه شیری به شکلی که در 
امواج گرانشی به نظر می رسد، تصور قدرتمندی 
از آنچه آشکارســازهای فضایی آینده مشاهده 

خواهند کرد، ارائه کرده است.
بیش از 90رویــداد »موج گرانشــی« تاکنون 
توســط »رصدخانه موج گرانشی تداخل سنج 
لیزری« )LIGO( در آمریکا، ویرگو در ایتالیا 
و کاگرا در ژاپن شناسایی شده است. همه این 
رویدادهای شناسایی شــده، ادغام سیاه چاله ها 
با جرم ســتاره ای و یا ســتاره های نوترونی در 
کهکشان های دور هستند. در عین حال، هیچ 
رویداد موج گرانشــی از کهکشان راه شیری ما 
پیدا نشده است. با وجود این، کهکشان ما مملو 
از به اصطلاح دوگانه های فوق  فشرده است که 
پیش تر، ستارگان دوگانه بودند، اما از آن زمان به 
بعد تکامل یافته و به بقایای ستاره تبدیل شدند.
»سیســیلیا چیرنتی«، از دانشــگاه مریلند و 
مرکز پروازهــای فضایی گودارد ناســا در این 
خصوص می گویــد: »سیســتم های دوگانه، 
کهکشان راه شــیری را پر می کنند و ما انتظار 
داریم که بســیاری از آنها دارای اجرام فشرده، 
مانند کوتوله های سفید، ستاره های نوترونی و 
سیاه چاله ها در مدارهای تنگ باشند، اما ما به 
یک رصدخانه فضایی برای شــنیدن آنها نیاز 
داریم، زیرا امواج گرانشی آنها در فرکانس های 

بسیار پایین هستند.«
رصدخانه هــای زمینــی ماننــد LIGO قادر 
به تشــخیص امواج گرانشــی با فرکانس های 
بین 5 تا 20هــزار هرتز هســتند. دوگانه های 
فوق فشرده در کهکشان ما، همانطور که به دور 
یکدیگر می چرخند و در نهایت ادغام می شوند، 

فرکانس هایی در محدوده میلی هرتز دارند.
چندین آشکارساز امواج گرانشی مبتنی بر فضا 
در حال کار هســتند. آنتن فضایی تداخل سنج 
لیزری آژانــس فضایی اروپــا )LISA( در خط 
مقدم قــرار دارد و پیش بینی می شــود که در 
دهه2030 به فضــا پرتاب شــود؛ درحالی که 
دانشــمندان چینی نیز 2 مفهوم مأموریتی به 
نام های تیان چین و تایجی دارنــد. تا به امروز، 
اخترشناســان تنها تعداد انگشت شــماری از 
دوگانه های فوق فشــرده بــا دوره های مداری 
کمتر از یک ساعت را می شناسند که می توانند 
اجرام فشــرده را به اندازه ای نزدیک به یکدیگر 
قرار دهند تا امواج گرانشــی قابل تشــخیص 
را ســاطع کنند. یافتن آنها دشــوار است، زیرا 
ستاره های نوترونی و ســیاه چاله ها نور زیادی 
از خود ســاطع نمی کنند. هر چه دوره مداری 
یک دوگانه فوق فشرده کوتاه تر باشد، فرکانس 
بالاتر و دامنه امواج گرانشــی ساطع می شود. 
اگر آنها واقعا نزدیک به هم باشند، حتی ممکن 
اســت مقداری انتقال جرم بین 2 جرم وجود 
داشته باشــد که ستاره شناســان می توانند با 
تلسکوپ های نوری، پرتو ایکس و پرتو گاما آن را 
دنبال کنند. دانشمندان از این ادغام رصدهای 
الکترومغناطیســی و امواج گرانشــی به عنوان 

»نجوم چند پیام رسانی« یاد می کنند.

 کهکشان راه شیری
 در امواج گرانشی چگونه 

به نظر می رسد

به نظر می رسد آخرین برنامه فضایی ناسا برای ایستگاه 
فضایی بین المللی )ISS( فاش شــده است. آنها قصد 
دارند در پایان همین دهه از فضاپیمای جدیدی برای 
هدایت ایســتگاه فضایی برای ســوختن در جو زمین 
استفاده کنند. ناسا و اکثر شرکای بین المللی آن قصد 
دارند تا سال2030 از ایستگاه فضایی بین المللی استفاده 
کنند و تا آن زمان ساختار اصلی آن برای ادامه میزبانی 
ایمن از فضانوردان بیش از حد فرســوده خواهد شــد. 
مشکل اینجاست که چگونه می توان یک سازه ۱00تنی 

را به طور ایمن در فضا دفع کرد؟
در این راه فرســتادن این ایســتگاه به مــداری بالاتر 
امکان پذیر نیست، چراکه انرژی زیادی برای انجام این 
کار لازم است و فشارهایی که بر فضاپیما وارد می شود، 

می تواند باعث تجزیه آن شــود. جایگزین چنین کاری 
این است که یک فرود کنترل شــده به جو انجام شود و 
سازه ISS در جو بسوزد و زباله باقیمانده به یک منطقه 

غیرمسکونی در اقیانوس بریزد.
ایده اولیه اســتفاده از فضاپیماهــای باربری روباتیک 
روسی برای هدایت ایستگاه فضایی بین المللی به مدار 
 ISS مورد نظر بود، اما مطالعه یک ساله ناسا و شرکای
نشان داد که این گزینه، آنطور که می خواهند نمی تواند 
موفق عمل  کند. البته ناسا این واقعیت را که روسیه قرار 
است در سال202۸ ایستگاه فضایی بین المللی را ترک 
کند، بیان نمی کند. خراب شــدن روابط روسیه و باقی 
شرکا، این طرح را به طرحی غیرقابل اعتماد هم تبدیل 
کرده اســت؛ اگرچه آمریکا، اروپا و روسیه همچنان در 

فضا با یکدیگر همکاری دارند و برخلاف زمین، روابط در 
فضا آنقدرها هم تیره نیست!

به عنوان راه جایگزین، ناسا پیشنهادی را به شرکت های 
آمریکایی ارائه کرده اســت تا فضاپیمــای مدارگردی 
را برای هدایت ایســتگاه فضایی بین المللی به ســمت 
فروپاشــی در جو، توســعه دهند. این محصول یا یک 
فضاپیمای اصلاح شده اســت یا طراحی کاملا جدیدی 
خواهد داشــت. به رقبا قیمت ثابتی از هزینه به اضافه 
توافقنامه ابتــکاری برای طراحی، توســعه، آزمایش و 
ارزیابی و به دنبال آن ساخت وساز واقعی ارائه می شود. از 
آنجا که فضاپیما تنها یک فرصت برای انجام ماموریت 
خود دارد، نیاز اســت که طراحی این محصول، کاملا 

دقیق و با جزئیات کامل باشد.

 راهکار ناسا برای پایان بخشیدن
 به ماموریت ایستگاه فضایی بین المللی

 تا پایان دهه عملی می شود؟

 سقوط
 ایستگاه فضایی

همانگونه که می دانیم در حــال حاضر به  غیر از ایســتگاه 
فضایی بین المللی، یک ایســتگاه فضایی دیگر در فضا 

حضور دارد که متعلق به چین است. ایستگاه فضایی 
تیانگونــگ کــه در مــدار نزدیک بیــن ۳۴۰ تــا ۴۵۰ 

کیلومتری سطح زمین قرار دارد، تقریبا یک پنجم 
جرم ایســتگاه فضایی بین المللی را داراســت، 
اما کشــورهای دیگری هم در فکــر راه اندازی 

ایستگاه فضایی هستند.

ایستگاه هایی که 
بالای سرمان قرار می گیرند

دروازه ماه
فضایی  ایستگاه  این 

به صورت مشترک متعلق 
به ناســا و آژانس های فضایی 

اروپا، کانادا و ژاپن اســت. پرتاب 
این ایســتگاه به فضا برای 

نوامبر2025 برنامه ریزی 
شده است.

 قطعه
 مداری آکسیوم

قطعه مداری آکســیوم یــا همان 
قطعه آکســیوم )AxS( اجزای ماژولار 

برنامه ریزی شده ایستگاه فضایی بین المللی 
)ISS( هستند که توسط شرکت آکسیوم اسپیس 

برای فعالیت هــای فضایی تجاری طراحی شــده اند. 
آکسیوم اسپیس در ژانویه2020 تأییدیه اولیه ناسا را 

برای این پروژه دریافت کرد. این ایستگاه مداری 
از ایستگاه فضایی بین المللی جدا می شود 

تا پس از نابود شدن ISS، به ایستگاه 
فضایی ماژولار خود یعنی ایستگاه 

آکسیوم تبدیل شود.

 ایستگاه 
خدمات مداری روسیه

ایستگاه خدمات مداری روسیه، 
قرار است در سال2027 به فضا پرتاب 

شود. این ایســتگاه قرار است در ارتفاع 
400کیلومتری از سطح زمین قرار بگیرد. این 

برنامه پس از اینکه روسیه اعلام کرد قصد 
دارد در سال آینده میلادی از برنامه 

ایستگاه فضایی بین المللی خارج 
شود، جدیت بیشتری پیدا 

کرده است.
 ایستگاه

 فضایی ایسرو
هندی هــا پــس از موفقیت های 

چشــمگیر در صنعت فضایــی، به فکر 
ساخت یک ایســتگاه فضایی افتادند. یک 

ایستگاه فضایی 20تنی برای قرار گرفتن در ارتفاع 
400کیلومتری از ســطح زمین در دستور کار سازمان 

پژوهش های فضایی هند قرار گرفت. با این حال، 
ایستگاه فضایی آنها تا پیش از سال2035 به 

فضا نخواهد رفت و به نظر می رســد که 
هندی ها راهی بسیار طولانی را برای 

داشتن یک ایستگاه فضایی در 
پیش خواهند داشت.
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برترین 
ابرخودروهای 

2023
ابرخودروها)Supercars( اتومبیل هایی نیستند که بشود 
آنها را به این راحتی  در خیابان های شهرهای مختلف جهان دید. 
شاید قیمت سرسام آور و شاید هم هیبت شان دلیل اصلی این 
موضوع باشــد. در اینجا به معرفی 8ابرخودروی برتر جهان در 

سال2023  پرداخته ایم.

Porsche  911GT3
پورشهپورشه911911جیتیجیتی33

حجم موتور

4000سیسی

نوع موتور

خطی 6سیلندر

قدرت

502اسببخار

شتاب صفر تا 96کیلومتر

 3ثانیه

حداکثر سرعت

ساعت در 317کیلومتر

شروع قیمت

161100دلار

Chevrolet Corvette Z06
شورلتکوروتزدشورلتکوروتزد0606

حجم موتور

5500سیسی

نوع موتور

8سیلندر

قدرت

670اسببخار

شتاب صفر تا 96کیلومتر

2/6ثانیه

حداکثر سرعت

ساعت در 303کیلومتر

شروع قیمت

106695دلار

296GTB Ferrari
فراریفراری296296جیتیبیجیتیبی

حجم موتور

4000سیسی

نوع موتور

قی بر 6سیلندرتویینتوربو+موتور

قدرت

654اسببخار

شتاب صفر تا 96کیلومتر

2/9ثانیه

حداکثر سرعت

ساعت در 328کیلومتر

شروع قیمت

321400دلار

Audi R8
آئودیآرآئودیآر88

حجم موتور

5200سیسی

نوع موتور

 8سیلندر 

قدرت

602اسببخار

شتاب صفر تا 96کیلومتر

3/2ثانیه

حداکثر سرعت

ساعت در 328کیلومتر

شروع قیمت

158600دلار

Lamborghini Huracan
لامبورگینیهوراکانلامبورگینیهوراکان

حجم موتور

5200سیسی

نوع موتور

10سیلندر

قدرت

640اسببخار

شتاب صفر تا 96کیلومتر

2/8ثانیه

حداکثر سرعت

ساعت در 322کیلومتر

شروع قیمت

212090دلار

Maserati MC20
مازراتیامسیمازراتیامسی2020

حجم موتور

3000سیسی

نوع موتور

تویینتوربو 6سیلندر

قدرت

621اسببخار

شتاب صفر تا 96کیلومتر

2/6ثانیه

حداکثر سرعت

ساعت در 322کیلومتر

شروع قیمت

275000دلار

765LT McLaren
مکلارنمکلارن765765التیالتی

حجم موتور

4000سیسی

نوع موتور

تویینتوربو 8سیلندر

قدرت

755اسببخار

شتاب صفر تا 96کیلومتر

2/7ثانیه

حداکثر سرعت

ساعت در 328کیلومتر

شروع قیمت

389700دلار

Ferrari SF90
فراریاساففراریاساف9090

حجم موتور

4000سیسی

نوع موتور

قی بر تویینتوربو+موتور 8سیلندر

قدرت

769اسببخار

شتاب صفر تا 96کیلومتر

2ثانیه

حداکثر سرعت

ساعت در 338کیلومتر

شروع قیمت

 516295دلار
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